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اگر برنامه هفتم توسعه نقشه راه منسجمی برای تحقق 
تغییری در اقتصاد عرضه کند و نیروهای سیاسی در حاکمیت 
با آن همدل شوند، می توان امید داشت  برنامه هفتم سند 

سیاستی ارزشمندی شود که راهنمای عمل قلمداد شود.
در زندگی اجتماعی عملکرد به واژه ها و شــعارها روح 
می بخشــد. فی المثل اگر عملکــرد حکومت با نص قانون 
همســو باشد، شعار قانون گرایی با مسما می شود و معنای 
مشخصی می یابد وگرنه به شعاری خسته کننده و بی روح 
بدل می شــود که رغبتی را برنمی انگیزد. به همین قیاس، 
سال هاست که برنامه های پنج ساله توسعه نوشته و تصویب 
می شود. بخش بزرگی از بدنه دیوان سالاری کشور مشغول 
نوشتن پیش نویس آن می شوند. ساعت های متمادی از وقت 
کمیسیون های مجلس صرف ارزیابی و تایید آن می شود و 

نهایتا مجلس آن را به تصویب می رساند.
هــر از چندگاهی بابــت میزان تحقق اهــداف برنامه 
نامه نگاری هایــی صورت می گیرد. تمــام این فرآیندها و 
زمان هایی که صرف می شود می تواند معنادار باشد، اگر رفتار 
حکومت سازگار با برنامه باشد؛ اما وقتی به دلایل مختلف 
عملکردها ربطی به برنامه ها نــدارد، صرف چنین وقت و 
انرژی ای محل سوال می شود. می شود دوباره خیال پردازانه 
رشد ۸درصد یا ۶درصد برای اقتصاد در نظر گرفت؛ اما در 
عمل با میانگین رشــد صفر روبه رو شــد. می شود اعداد و 
ارقامی را بــرای عملکرد بخش ها در نظر گرفت؛ اما وقتی 
دولت پولی برای تخصیص ندارد روشن است که این اهداف 

و ارقام بی معنی می شوند.
آنچه به روشنی می توان فهمید آن است که درصورت 
تداوم وضعیت موجود، دولت به طور کلی-چه این دولت و 
چه دولت های دیگر- مجال کار چندانی نخواهند داشت و 
بیشترین عملکرد آنها حفظ وضع موجود خواهد شد. به طور 
طبیعی پیوسته بحران های کوچک و بزرگ در گوشه وکنار 
رخ خواهد داد و دولت در نقش یک آتش نشان ناگزیر است 
آنهــا را رتق و فتق کند و در موضوع یک اقدام تســکینی 
انجام دهد تا شــرایط کمی آرام شود. در چنین وضعیتی 
امید بزرگی به بهبود ایجاد نخواهد شد و کماکان جو یأس 

بر کشور سایه خواهد افکند.
در چه صورت برنامه هفتم می تواند معنادار باشد؟ به باور 
اینجانب وقتی که برنامه هفتم برنامه گذار از وضع موجود 
به وضع مطلوب شود. برای این مقصود ضروری است لوازم 
سیاسی و اجتماعی در کنار اقتضائات اقتصادی لحاظ شود. 
طراحان برنامه باید بدون رودربایستی با مسوولان، الزامات 
هــر مســیر را بیان کنند و نقاط ضــروری برای اصلاح یا 
عقب نشــینی را مشخص کنند. این امر، مسوولیتی خطیر 
اســت؛ زیرا همزمان باید روشی را در پیش گرفت که نظم 
سیاســی تداوم یافته و کشور به ورطه آشوب و هرج و مرج 
کشیده نشود. برنامه هفتم اگر بخواهد معنای مشخصی پیدا 
کند، باید نقشه راه تحول سیاسی، اجتماعی و اقتصادی را 
ترسیم کند و نشان دهد که در هر مقطع از زمان چه کارهایی 

باید صورت گیرد.
سیاست و اقتصاد نیازمند تغییر است و این چیزی است 
که همه روی آن اتفاق نظر دارند؛ اما چگونگی تغییر و نقشه 
راه تغییر امری مورد اختلاف است. اگر برنامه هفتم توسعه 
نقشــه راه منســجمی برای تحقق چنین تغییری عرضه 
کند و نیروهای سیاسی موجود در حاکمیت با آن همدل 
شوند، می توان امید داشت که برنامه هفتم سند سیاستی 
ارزشمندی شــود که راهنمای عمل قلمداد شود؛ اما اگر 
بخواهد سندی مثل برنامه های توسعه سابق باشد، رغبتی بر 
نخواهد انگیخت و نه تنها جامعه بلکه صاحب نظران بی تفاوت 

از آن خواهند گذشت.
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۳ محور چشم انداز توسعه بورس کالا در اقتصاد ملی

۳ محور چشم انداز توسعه بورس کالا در اقتصاد ملی

سید احسان خاندوزی در دومین همایش تجلیل از برترین های 
بورس کالا گفت: امشب در جمع سرمایه های مدیریتی اقتصاد 
ایران هســتیم و امیدوارم با تلاش این تولیدکنندگان کشــور، 
منطق »شفافیت، حذف رانت و کاهش هزینه های مبادلاتی« 
به عنوان سه منطق اصلی و موثر بورس کالا در کل بازارها فراگیر 
شود.وی افزود: در اقتصاد دارای نهادهای زیادی هستیم که آن 
نهادها متولد می شوند اما یا فرصت بلوغ پیدا نمی کنند، یا بالغ 
می شوند اما فرصت توسعه و فراگیری برای آنها فراهم نمی شود.

خاندوزی ادامه داد: بورس کالا در اقتصاد ایران جزو نهادهایی 
اســت که در سال های گذشــته فرصت بلوغ پیدا کرده است و 
مدیران بخش های صنعتی، معدنی و پتروشیمی بهتر می دانند 
که این بورس در سال های گذشته چه تندبادهایی را پشت سر 
گذاشــته اما رشد کرده است.وزیر امور اقتصادی و دارایی ادامه 
داد: طبیعتا هر نهادی در مسیر توسعه، ضعف های خود را رفع 
می کند که تکمیل مجموعه زنجیره های پیشین و پسین بورس 
کالا، این بورس را بیش از گذشته در مسیر توسعه قرار می دهد.

  لزوم کارکرد هماهنگ همه نهادها برای پیشبرد اهداف
خاندوزی اظهار داشت: تا زمانی که سامانه بهین یاب و سامانه 
جامع تجارت با مشکلات متعدد روبرو باشند، نمی توان انتظار 
داشت که در میان ناکارآمدی های نهادی فقط یک حلقه دارای 

عملکرد کارآمد باشد و ضعف سایر نهادها را بپوشاند.
وی تاکیــد کرد: یک نهاد به تنهایــی نمی تواند بار کاهش 
هزینه مبادله در اقتصاد کشور، ایجاد زمینه برای دسترسی برابر 
و عدالت در اقتصاد و کاهش رانت های اقتصادی را به دوش بکشد 
و زنجیره ای از عملکرد مطلوب نهادها در این بخش لازم است.

  سازوکار بورس کالا به جای خرید تضمینی کالاهای 
کشاورزی

وزیر اقتصاد به فعالیت رینگ کشــاورزی در بورس کالا طی 

سال های گذشته اشاره کرد و گفت: اگر از این فرصت استفاده 
می شــد تا به جای روش نامتعارف خرید تضمینی برای گندم 
و دیگــر کالاها از بورس کالا اســتفاده کنیم، علاوه بر کاهش 
هزینه ها برای دولت شــاهد شکل گیری قراردادهای بلندمدت 
برای تولیدکننده و مصــرف کنندگان بزرگ بودیم که در این 

زمینه قاعده بازی به گونه ای دیگر رقم می خورد.

  مولدسازی دارایی های دولت
وی بــا بیان اینکه متاســفانه از این ظرفیت ها به قدر کافی 
استفاده نشده اســت، گفت: در چشم انداز توسعه بورس کالا، 
سه محور متصور هستیم که مورد نخست مربوط به دارایی های 
دولت است، زمانی که مساله مربوط به عرضه خودرو در بورس 
کالا مطرح شد اعلام کردم که امیدوارم گام بعدی در شرایطی 
برداشــته شود تا بسیاری از درآمدهای حبس شده دولت وارد 
بورس شود و از بورس کالا برای دسترسی های شفاف و فراگیر 

استفاده شود.
وی ادامــه داد: اکنون مقدمات این کار تا حد خوبی فراهم 
شــده و نه تنها مولدســازی اموال مازاد دستگاه های اجرایی و 
حاکمیتی از طریق بورس کالا در دستور کار است بلکه در حوزه 
صندوق های املاک و مســتغلات که واحدهای آن می تواند در 
دسترس عموم قرار بگیرد، فرصت جدیدی برای آینده اقتصاد 

ایران فراهم خواهد شد.

  اهمیت راه اندازی فروش متری مسکن
وزیر امور اقتصاد و دارایی در محور دوم این چشــم انداز، به 
مســاله اوراق سلف مســکن یا فروش متری مسکن اشاره کرد 
وگفت: این ابزار امکان دسترسی به مسکن را برای اقشار وسیع 

تر جامعه حتی اقشار کم در آمد فراهم می کند.
خاندوزی با بیان اینکه همیشه حوزه مسکن به عنوان معضلی 
جدی در جامعه مطرح بوده اســت، افزود: دولت ها هم در برابر 

این معضل به سمت کشف راهکارها پیش رفته اند، با تقویت این زاویه در بورس کالا می توان مسیری 
را فراهم کرد تا دسترسی به اوراق سلف متری مسکن فراهم شود.

در ادامه وزیر اقتصاد از مســوولان حاضر در ســازمان بورس درخواست کرد تا مصوبات قانونی در 
حوزه مسکن که به عنوان یکی از دغدغه های دولت تلقی می شود را فراهم کند.

  تجربه موفق بورس کالا در کاهش تلاطمات اقتصاد
وی با بیان اینکه محور ســوم توســعه بورس کالا مربوط به بازار دارایی ها و تلاطم هایی است که 
نمونه آن را در سال ۱۴۰۱ و سال های قبل شاهد بودیم، گفت: متاسفانه در این زمینه عبرت آموزی 
کم داریم که بخشی از آن به مساله نقدینگی های سرگردانی بر می گردد که برای کشور تلاطم آفرینی 

می کند و سوداگری هایی و سفته بازی های غیرمولد به همراه دارد.
خاندوزی ادامه داد: بخشــی از این مســاله به نقش آفرینی بورس کالا بر می گردد که لازم است 
در این زمینه به ســمت طراحی ابزارهای نوین و جایگزین پیش برود تا دیگر بخش واقعی اقتصاد و 

دارایی های مردم متلاطم نشود.
وزیر اقتصاد خاطرنشان کرد: امیدوارم سال ۱۴۰2، سالی باشد که مشابه ابزارهایی را مانند گواهی 

سپرده شمش طلا با سرعت و فراگیری بیشتر در اقتصاد ایران پیش ببریم.
خاندوزی به نوسان بازار سهام اشاره کرد و گفت: اگر بخواهیم به اصول حرفه ای و فنی اشاره کنیم 

می توان اعلام کرد که در این بازار هیچگاه در بلندمدت ضرر نخواهیم کرد.
وزیر اقتصاد نوسان را ذات و ماهیت بازار سرمایه دانست و گفت: درست است که باید تا حد ممکن 
ابزارهای لازم برای سرمایه گذاری غیرمستقیم عامه مردم و غیرحرفه ای ها را فراهم کنیم اما برخی در 

زمان نوسان بازار به دنبال این بودند تا بر طبل واکنشهای هیجانی بر این اتفاق بکوبند.
وی اعلام کرد: باید امروز ابراز خرسندی کنیم که واکنش عجولانه، هیجانی و دستکاری در بازار 
رخ نداد و مســوولان ســازمان تصمیم درستی را مبنی بر عدم تعطیلی بازار اتخاذ کردند و مقابل آن 

ایستادگی کردند.
خاندوزی ادامه داد: هر چه به سمت منطق تخصصی بلندمدت مبتنی بر اصول و بنیان ها حرکت 
کنیم و هر چقدر فضا بر گروه هایی که به دنبال ترویج مســایل مخالف بازار هســتند محدود شود و 
ســهم آنها را در بازار کمرنگ کنند به مرور نوســان بازار کمتر می شود و مسیر بازار همسو با منافع 
اقتصاد کشور پیش خواهد رفت.وزیر اقتصاد به تامین مالی از مسیر بازار سرمایه با هدف رشد تولید 
اشاره و تاکید کرد: سال گذشته استفاده از اوراق گام با همکاری بانک مرکزی و وزارت صمت شتاب 
بیشتری به خود گرفت، نحوه مدیریت آن با ایراداتی همراه بود که با همکاری سازمان بورس و بانک 

مرکزی اصلاحاتی درخصوص آن صورت گرفت.

مرتضی قدیمی  - وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: در چشــم انداز توسعه بورس کالا، سه محور »مولدسازی دارایی ها و درآمدهای حبس شده دولت«، »فروش متری مسکن برای امکان دسترسی اقشار وسیع تر و حتی 
کم درآمد به بازار مسکن« و »مدیریت بازار دارایی ها و تلاطم ها به کمک توسعه ابزارهای مالی« را متصور هستیم.

بورس کالا در اقتصاد 
ایران جزو نهادهایی است 

که در سال های گذشته 
فرصت بلوغ پیدا کرده 

است و مدیران بخش های 
صنعتی، معدنی و 

پتروشیمی بهتر می دانند 
که این بورس در سال های 

گذشته چه تندبادهایی 
را پشت سر گذاشته اما 

رشد کرده است.

رئیس سازمان اداری و استخدامی اعلام کرد: تغییر در نحوه محاسبه حقوق بازنشستگان و تاثیر حقوق 
سه سال پایانی خدمت آن ها روی حقوق بازنشستگی در برنامه هفتم آمده است اما بر اساس پیشنهاد 

وزارت کار قرار بود تغییراتی در این زمینه اعمال شود.
 میثم لطیفی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا فرمول و نحوه محاسبه حقوق بازنشستگان تغییری 
پیدا خواهد کرد یا خیر؟ اظهار کرد: پیشنهاد اعمال این تغییرات از سوی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

مطرح شده است و صحبت هایی در این زمینه شده بود.
وی افزود: البته روش منطقی و درســت آن این است که متوسط 3۰ سال حقوق یا دستمزد مبنای 
محاسبه حقوق بازنشستگان و البته بر مبنای نرخ روز باشد. در گذشته به دلیل اینکه محاسبه این عدد 
برای همه بازنشستگان از نظر فنی سخت و دشوار بود متوسط دو یا سه سال آخر در نظر گرفته می شد. 
اما در حال حاضر با پیشــرفت تکنولوژی می توان این کار را به راحتی انجام داد که البته باید دید قانون 

چنین اجازه ای را می دهد؟
رئیس سازمان اداری و استخدامی گفت: قرار بود وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پیشنهادی را در این 
زمینه ارائه دهد و در برنامه هفتم نیز آورده شود.در ماده »۶۷« لایحه برنامه هفتم توسعه که اخیرا رونمایی 
شد، آمده است: »میزان مستمری بازنشستگی در تمامی صندوق ها و سازمان های بازنشستگی از سال اول 
برنامه عبارت است از یک سی ام متوسط حقوق یا دستمزد ماهیانه مشمول کسور فرد در پنج سال آخر 
بیمه پردازی ضرب در سنوات پرداخت حق بیمه مشروط بر آنکه سی و پنج سی ام متوسط مذکور بیشتر 
نباشد. معادل یک دوم جمع قدر مطلق درصد افزایش ضریب سالانه حقوق یا دستمزد طی سه سال آخر 

به حقوق یا مستمری محاسبه شده فوق اضافه می گردد.«

پیشنهاد تغییر در نحوه محاسبه حقوق بازنشستگی

  آغاز ثبت  5 اولویت خودرویی از فردا در ســامانه 
یکپارچه

فرآیند مرحله دوم فروش یکپارچه خودروها از2۰ اردیبهشت 
ماه فعال شده؛ حال از امروز )چهارشنبه سوم خرداد ماه( گام 
دوم این فرآیند برای ثبت پنج اولویت خودرویی برای آن دست 
از افرادی که در موعد مقرر اقدام به تعریف حســاب وکالتی و 
مسدود کردن وجه کرده باشند از طریق سایت فراهم خواهد شد.

 فرآیند مشارکت در مرحله دوم فروش یکپارچه خودروها 
برای سه گروه متقاضیان عادی، مادران و دارندگان خودروهای 
فرسوده با مرحله تعریف حساب وکالتی و واریز وجه ۱۰۰ میلیون 
تومان از 2۰ اردیبهشت ماه تا 2۹ اردیبهشت ماه صورت پذیرفت.

متفاضیان شرکت در این مرحله از فروش خودروها در موعد 
مقرر بایستی نزد یکی از 2۶  بانک عامل، افتتاح حساب به نفع 
ســازمان حمایت کرده و وجه ۱۰۰ میلیون تومانی را واریز و 

مسدود می کردند.
گفتنی اســت که متقاضیان طرح جوانی جمعیت و طرح 
جایگزینی خوردوهای فرسوده نیز همچون متقاضیان عادی 
بایــد در موعد مقرر برای افتتاح حســاب وکالتی و واریز وجه 

اقدام می کردند.
بلافاصله پس از اتمام این مهلت، کار پایش اطلاعات افراد 
متقاضی و ارسال اطلاعات متقاضیان از بانک ها به سامانه آغاز 
شد؛ بر این اساس بایستی تاکنون بانک ها اسامی واجدان شرایط 
را برای سامانه ارسال کرده باشند تا از صبح فردا )چهارشنبه سوم 

خرداد ماه( مرحله ثبت نام خودرویی آغاز شود.
سایت سامانه از ســوم تا ۱۰ خرداد ماه برای ثبت نام و در 
حقیقت ثبت پنج درخواست اولویت خودرویی متقاضیان فعال 
می شود و مشتریان می توانند طی این هشت روز برای ثبت نام 
اولیه به منظور تشکیل فهرست نوبت دهی در سامانه به آدرس 

esalecar.ir اقدام کنند.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -  7 3 8 6 5 5 2 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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ایران جزو کشورهای برتر در بخش مهندسی است

در پروژه هایی بدون توجه 
به مســائل محیط زیست 
آســیب هایی به آب های 
زیرزمینی، چشمه ها و غیره 
وارده شده است. باید توجه 
داشت که علم تونل سازی 
محیط زیســت  مقابــل 

 قرار نگیرد.

محمدرضا کریمی     |    وزیر نیرو با بیان اینکه ایران جزو کشورهای برتر در امور مهندسی است ادامه داد: خدمات فنی و مهندسی متعدد ایران به سایر کشورها 
صادر شده است.

 وزیر راه و شهرسازی کشورمان امروز در گفتگوی تلفنی با وزیر حمل و نقل عراق ضمن بررسی آخرین روند پروژه ریلی شلمچه به بصره، در خصوص موضوعات سفرهای اربعین زوار ایرانی 
و برگزاری اجلاس وزرای حمل ونقل در بغداد گفت وگو کردند.

به گزارش از وزارت راه و شهرسازی،»مهرداد بذرپاش« در تماس تلفنی با »رزاق محیبس السعداوی« وزیر حمل  و نقل جمهوری عراق پروژه راه آهن شلمچه به بصره و اقدامات دولت عراق 
در تملک اراضی مسیر این خط ریلی را مورد بررسی قرار دادند.وزیر راه و شهرسازی کشورمان در این گفتگوی تلفنی بر مسئولیت شرکت راه آهن جمهوری اسلامی در پیگیری ساخت خط ریلی 
شلمچه به بصره و مسئولیت مدیرعامل راه آهن در پیگیری روزانه و مستمر و ارائه گزارش اقدامات صورت گرفته اشاره کرد.در نشست فروردین ماه وزرای دو کشور در تهران، دو کشور ایران و 
عراق برای ساخت خط آهن شلمچه-بصره توافق کردند که بر اساس آن احداث زیرسازی و روسازی و ابنیه موردنیاز مسیر توسط راه آهن جمهوری عراق انجام خواهد شد.پیگیری موضوع سفر 

زوار ایرانی در اربعین به عتبات عالیات و برگزاری اجلاس وزرای حمل ونقل در بغداد در هفته آتی از موضوعات دیگر مورد بحث بود.

گفت وگوی تلفنی وزاری 
ایران عراق درباره راه آهن 

شلمچه- بصره

 رانت »مادرانه« بزرگ تر شد
 مدیر ســامانه یکپارچه فروش خــودرو گفت: 
ســامانه تخصیص یکپارچه خودروها از ســوم 
تا ١٠ خردادماه بــرای ثبت پنج درخواســت 
متقاضیان خرید خــودرو فعال خواهد شــد. 
مهدی تقدســی گفت: اکنون شروطی که برای 
مادران متقاضی شــرکت در طرح های فروش 
یکپارچه هستند، شــامل مواردی مانند احراز 
داشــتن دو فرزند و بیشتر )مشــروط بر اینکه 
 فرزند دوم به بعد آنها از ١۹ آبان ماه ١۴٠١ به بعد

 متولد شده باشد( می شود. 
به گفته وی، شروطی مانند داشتن گواهینامه 
و ١۸ ســال و پــلاک انتظامــی همان طور که 
در طرح هایــی که خود خودروســازان با روش 
قرعه کشی اجرا می کردند، ملاک نبود و اعمال 
نمی شد، در طرح های فروش یکپارچه هم مدنظر 
نیست و اعمال نمی شود؛ ضمن اینکه در مرحله 

نخست فروش های یکپارچه هم مدنظر نبود.
به گفته مدیر ســامانه یکپارچه فروش خودرو، 
بر اساس اطلاعات رســیده به سامانه تخصیص 
یکپارچــه خودروها، ســایت ســامانه از فردا 
ســوم خرداد تا دهم همین ماه برای ثبت پنج 
درخواست متقاضیان خرید خودرو فعال خواهد 

شد.
حذف شــروط حداقل ١۸ سال و همچنین دارا 
بودن گواهینامه برای مــادران دارای دو فرزند 
و بیشتر، در حالی است که طبق مصوبه مجلس 
شورای اسلامی، خودروسازان باید ۵٠ درصد از 
ظرفیت فروش خود را به این دسته از متقاضیان 

اختصاص دهند.
 این موضوع همــواره مورد انتقاد بســیاری از 
کارشناسان قرار گرفته و خودروسازان و وزارت 
صمت نیز تلویحــا عدم رضایت خــود از آن را 
اعلام کرده اند. به اعتقاد آنهــا، طرح موردنظر، 
رانتی بزرگ را ایجاد کــرده و از طرفی، معلوم 
نیست همه مادرانی که در آن شرکت می کنند، 
مصرف کننده واقعی باشند. پیش تر نیز مشخص 
شــده بود برخی دلالان و واسطه گران، اقدام به 
اجاره کارت ملی مادران کرده و با پرداخت پولی 

به آنها، صاحب امتیاز )رانت( موجود می شوند.

  ایران خودرو ۱۳ هزار خودرو را زودتر از 
موعد واگذار می کند؛ اسامی خودروها

ایران خودرو از واگذاری زودتر از موعد ١۳ هزار 
خودرو از تعهدات ســامانه یکپارچه خبر داد و 
 TU۳ اعلام کرد: به جز محصــول ۲٠۷ با موتور
که در انتظار قیمت گذاری اســت و بخشــی از 
تعهدات پارس، پیامک فراخــوان تکمیل وجه 
 برای تمامــی محصــولات اولویت تابســتان

 ارسال شده است.
 شــرکت ایران خــودرو تاکید کــرده، پیامک 
فراخوان تکمیل وجه بــرای تمامی اولویت ها 
شــامل محصولات دناپلاس، دناپــلاس توربو 
دستی، پژو ۲٠۷ دســتی و اتوماتیک و خانواده 
سورن ارسال شده اســت و تاکنون بیش از ۶۷ 
هزار مشــتری برای تکمیل وجه اقدام کرده و 
خودروها براساس موعد زمان تحویل، در حال 

صدور فاکتور و تحویل است.
براســاس این گزارش، تاکنون بیش از ١۳ هزار 
 XU دستگاه خودرو شامل سورن بنزینی و پارس
معمولی از تعهدات ســامانه یک پارچه زودتر از 

موعد در حال تحویل به مشتریان است.
این گزارش می افزاید، با توجه به افزایش تیراژ 
تولید پارس معمولــی، این مــدل از پارس به 
مشتریان پارس ELX و سفارشی برای واگذاری 
زودتر از موعد پیشنهاد شده است و طبق بخش 
نامه منتشر شده، مشــتریان در صورت تمایل 
به منظــور دریافت زودتر از موعــد خودرو می 
توانند نسبت به واریز وجه اقدام کنند و در غیر 
این صورت، نوبت و اولویــت اعلامی آنان که تا 
پایان تابستان امسال اســت، به قوت خود باقی 

خواهد بود.  
ایران خودرو تاکید کرده، با اتمام اولویت زمانی 
تابســتان، به تدریج فراخوان تعهدات با اولویت 
پاییز در دستور کار قرار گرفته و بر همین اساس 
پیامک فراخــوان تکمیل وجه بــرای تعهدات 

پاییزی در حال ارسال است.

  نرخ کرایه حمل بار افزایش یافت
ســتاد تنظیم بازار با افزایش ۳٠ درصدی نرخ 
جابجایی کالا در بخش حمــل و نقل عمومی 

جاده موافقت کرد.
 رییس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای 
در نامه ای خطــاب به مدیــران کل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای اســتان های سراسر کشور 
اعلام کرد: ستاد تنظیم بازار در خصوص تعدیل 
نرخ جابجایی کالا در بخش حمل و نقل عمومی 
جاده با اعمال افزایش ۳٠ درصدی موافقت کرد.

بر این اساس نرخ شاخص با اعمال افزایش ۳٠ 
درصــدی، ۵۵٠٠ ریال بــه ازای حمل هر تن- 

کیلومتر مصوب شد.
نرخ جدید از امروز اول خرداد به صورت متمرکز 
و ســتادی در ســامانه مدیریت کنترل بارنامه 

اعمال می شود.
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به گزارش از وزارت نیرو، علی اکبر محرابیان در »چهاردهمین کنفرانس 
بین المللی تونل ایران« گفت: حفر تونل از دیرباز برای بشریت اهمیت داشته؛ 

اما امروزه اهمیت آن برای وزارت نیرو مضاعف شده است.
وی با بیان اینکه تونل، ســازه ای اســت که می تواند نقش های متفاوتی 
را در عرصه های مختلف از جمله راه و شهرســازی، تأسیســات انتقال آب، 
خطوط برق و غیره ایفا کند، خاطرنشــان ساخت: ایرانی ها بیش از ۳٠٠٠ 
سال سابقه طراحی و اجرای تونل هایی را دارند که پایداری و کارآمدی آنها 

در طی هزاران سال به جامعه بشری اثبات شده است.
وزیر نیرو افــزود: همچنین در این زمینه بابلی ها در بین النهرین دارای 
ســبقه ۲ هزار ســال قبل از میلاد بوده و مصریان نیز از پیشینه خوبی در 

این زمینه برخوردارند.
محرابیان درباره پیشــرفت قابل ملاحظه علم مهندسی تونل در کشور، 
خاطرنشــان کرد: پروژه های متعددی در حوزه تونل ســازی در کشورهای 
مختلف توسط مهندسان و متخصصان ایرانی به مرحله اجرا رسیده و در این 
زمینه خدمات فنی و مهندسی متعدد ایران به سایر کشورها صادر شده است.

وی گفت: شاخص این پروژه ها را می توان در کشورهای عراق، سریلانکا 
و تاجیکستان و بسیاری دیگر از کشورها مشاهده کرد.

وزیر نیرو، مغارها را نیز جزو تونل ها دانست و افزود: می توان در این باره 
به ســاخت بزرگ ترین مغار نیروگاه های برق آبی با ارتفاع بالغ بر ۶٠٠ متر 

توسط متخصصان و مهندسان ایرانی در کشور سریلانکا اشاره کرد. این امر 
جزو افتخارات مهندسی این مرزوبوم به شمار می رود.

وی بیان کرد: ایران در منطقه خشک و نیمه خشک واقع شده است، وجود 
نقاط متراکم جمعیتی و نیاز به مصرف آب که بعضاً با محل بارش ها و منابع 
آبی کشور فاصله دارد، استفاده از تونل ها برای انتقال آب را ضروری می کند.

محرابیان ادامه داد: انتقال آب فقط معطوف به آب های سطحی و بارش ها 
نیست؛ بلکه در سال های اخیر انتقال آب دریا به عنوان یک موضوع مهم در 

دستور کار وزارت نیرو قرار گرفته است.
وزیر نیرو اظهار داشــت: یک پروژه بزرگ در کشور در دهه ۸٠ طراحی 
شد و عملیات اجرایی آن آغاز و در دهه ۹٠ نیز به مرحله بهره برداری رسید 
که به عنوان نخستین خط انتقال آب دریا به فلات مرکزی محسوب می شود.

وی ادامه داد: در کنار این پروژه خطوط دوم تا پنجم نیز در دستور کار 
قرار گرفت و امروز به عنوان پروژه های مهم کشور در مرحله اجرا قرار دارد.

وزیــر نیرو گفت: بی تردید در اجرای این پروژه ها ناگزیر به اســتفاده و 
بهره مندی از ظرفیت تونل ها به عنوان ســازه های ارزان قیمت برای انتقال 

آب هستیم.
محرابیان اســتفاده از تونل در بسیاری از پروژه های صنعت آب و برق را 
در مقایسه با سایر روش ها بسیار اقتصادی برشمرد و خاطرنشان ساخت: در 
پیشبرد بسیاری از طرح ها در جهان در مسیر حفاری به رفتارهای ناشناخته ای 

از زمین می رســیم که موجب می شود نتوانیم مطابق مطالعات پروژه به 
اهداف خود برسیم، نمونه آن پروژه انتقال آب به دریاچه ارومیه است.

وی، استفاده از دانش تکمیلی، پژوهش و مطالعات و روش های لازم در 
علم زمین شناســی با استفاده از آزمایشگاه های معتبر برای بررسی دقیق 
مسیر و لایه های زمین را ضروری دانست این در حالی است که در برخی 

از این پروژه ها به این موضوع توجه نشده است.
وزیر نیرو از انجمن تونل ایران خواست در این باره توجه ویژه ای داشته 
باشد، چراکه ممکن است در مسیر اجرای تونل با رفتارهای ناشناخته زمین 

روبرو شویم و پروژه به صورت نیمه تمام مسکوت بماند.
محرابیان بر مقوله توجه و صیانت از محیط زیست در پیشبرد این دست 
از پروژه ها تأکید کرد و خاطرنشــان ساخت: محیط زیست اصل و اساس 

بستر زندگی بوده و حفظ آن ضرورت دارد.
وی ادامــه داد: در پروژه هایی بدون توجه به مســائل محیط زیســت 
آسیب هایی به آب های زیرزمینی، چشمه ها و غیره وارده شده است. باید 
توجه داشت که علم تونل سازی مقابل محیط زیست قرار نگیرد. وزیر نیرو 
به روش های متعدد حفاری برای احداث تونل های با قطر کوچک اشاره کرد 
و گفت: امروزه در کشور برای احداث خطوط فاضلاب و آب با روش های 
لوله گذاری و غیرمهندسی روبرو هستیم که ایمنی را دچار مشکل می کند 
و درعین حال زمان بر است، بنابراین استفاده گسترده از روش های جدید 

حفاری در تونل های با عمق کم می تواند مسیر جدیدی را باز کند.

  ضرورت بهره مندی از ظرفیت دانش بنیان ها در مهندسی تونل
محرابیان به نقش و اهمیت بهره مندی از شرکت های دانش بنیان و فناور 
برای پیشبرد پروژه های حفاری تونل تأکید کرد و خاطرنشان ساخت: وزارت 
نیرو در این زمینه با مشارکت یکی از شرکت های دانش بنیان توانست هزینه 

پیشبرد طرح را کاهش و سرعت کار را افزایش دهد.
وی افزود: براین اســاس چنانچه در این زمینه از ظرفیت شرکت های 
دانش بنیان به خوبی اســتفاده کنیم نتایج خوبی را دریافت خواهیم کرد؛ 
نمونه آن مشــارکت یک شرکت دانش بنیان برای پیشبرد پروژه فاضلاب 
اهواز بود.محرابیان با بیان اینکه ایران جزو کشورهای برتر در امور مهندسی 
است، خاطرنشان کرد: این در حالی است که عمده تجهیزات برای پیشبرد 
امور مهندسی، وارداتی بوده است، براین اساس لازم است انجمن تونل ایران 
به شرکت های دانش بنیان داخلی اعتماد و از ظرفیت این شرکت ها برای 

پیشبرد طرح ها بهره مند شوند تا تجهیزات داخلی سازی شوند.

  گلوگاه پیشــبرد برخی از پروژه هــای وزارت نیرو و دولت 
احداث تونل است

وی با اشاره به موضوع سرعت و قیمت در پیشبرد طرح ها و پروژه های 
تونل، افزود: لازم است سرعت پروژه ها با استفاده از ابزار مهندسی افزایش 
یابد، گلوگاه پیشــبرد برخی از پروژه هایی که امروز در دستور کار وزارت 
نیرو و دولت بوده، تونل است.وزیر نیرو ادامه داد: هزینه نیز موضوع دیگری 

در تعریف و پیشبرد پروژه ها مطرح می شود.
محرابیان گفت: در شــرایطی که دولت سیزدهم فعالیت خود را آغاز 
کرد، به دلایل مختلف بســیاری از پروژه های وزارت نیرو به کندی پیش 
می رفت یا مســکوت مانده بود، اما تلاش شد که با تأمین اعتبارات لازم 

این پروژه ها سرعت گیرد.
وی بــا بیان اینکه در برنامه هفتم توســعه موضــوع »آب« به عنوان 
یک فصل برجسته موردتوجه قرار گرفته است، خاطرنشان کرد: به موضوع 
آب در برنامه هفتم توسعه به عنوان فصل برجسته پرداخته شده است در 
این باره در کنار عزم و اراده مجلس شورای اسلامی، دولت احکام خوبی 

را پیش بینی کرده است.

رئیس مرکز پژوهش   های مجلس یکی از راهکارهای اصلی ســاماندهی بازار اجاره 
را وضع مالیات بر املاک عنوان کرد. به گزارش خبرگزاری »ایسنا«، بابک نگاهداری، 
رئیس مرکز پژوهش   های مجلس، در نشستی که با موضوع بررسی راهکارهای ساماندهی 
بازار مسکن واجاره   بها با حضور مسوولان دولتی بخش مسکن وفعالان بخش خصوصی 
و همچنین برخی نمایندگان مجلس برگزار شد، اعلام کرد: برخی از کارشناسان عنوان 
می کنند که اگر روی زمین   های معطل مانده عوارضی وضع شــود، باعث می شــود تا 
افزایش ساخت وساز در کشور رخ دهد و متعاقب آن بازار اجاره   بها متعادل شود، عده   ای 
دیگر هم مالیات ارزش دارایی   ها را مطرح می کنند؛ اینکه اگر برای دارایی   هایی ملکی 
افراد مالیات وضع کنیم باعث می شود تا عرضه مسکن بیشتر و قیمت مسکن واجاره بها 
تا حدی کاهش یابد که درآمد حاصل از این عوارض هم به توســعه زیرســاخت   های 
حمل ونقل شهری، بازسازی بافت   های فرسوده، توسعه مسکن استیجاری با پرداخت 
کمک هزینه اجاره   بها به گروه   های جمعیتی آســیب   پذیر، اختصاص یابد. این موضوع 
نشان می دهد، انعکاس دیدگاه   های کارشناسی در ارتباط با ایجاد ریسک وهزینه برای 

سوداگری، ملاکی و احتکار زمین و واحدهای مسکونی به مجلس نیز رسیده است.
 از آنجا که قرار اســت خروجی این جلســه و جلسات مشابه به عنوان راهکارهای 
ساماندهی بازار مسکن در اختیار مسوولان این بخش و همچنین نمایندگان مجلس 
قرار بگیرد می توان امیدوار بود که پرونده املاک بیکار و زمین   ها وخانه   های احتکار شده 
برای تعیین تکلیف روی میز مجلس قرار بگیرد. وی همچنین با اشاره به دیدگاه   های 
دیگری در ارتباط با ساماندهی بازار اجاره مسکن گفت: عده   ای از صاحب   نظران معتقد 

هستند اگر ما کاهش ریسک و افزایش سهولت معاملات را در بازار اجاره مسکن، ایجاد 
کنیم برخی افراد که در اثر ریسک   های مترتب بر عملیات اجاره، از اجاره ملک خود 
صرف نظر می کنند، به افزایش عرضه مسکن استیجاری روی می   آورند که این اقدامات 
می تواند شامل مواردی چون قضازدایی، ایجاد اجازه شکل   گیری سکوهای ثبت رسمی 
اسناد، امکان ثبت معاملات اجاره توسط خود متعاملین، امکان اجرای خودکار شروط 
ضمن عقد قرارداد اعم از حکم تخلیه بدون نیاز به طرح دعوی و رسیدگی قضایی، باشد.

رئیس مرکز پژوهش   های مجلس ادامه داد: برخی موضوع ایجاد زمینه اعتبارسنجی 
مســتاجران در قالب اجاره   داری حرفه   ای را مطرح می    کنند که این موضوع می تواند 

به بهبود فضای اجاره   بها کمک می کند. وی با بیان اینکه اجاره    بها همواره با تاخیر به 
نوعی تابع قیمت مسکن است، عنوان کرد: بسیاری اعتقاد دارند اگر بخواهیم به صورت 
میان مدت و بلندمدت و ریشــه   ای موضوع اجاره   بها را حل کنیم باید روی مولفه   های 
اصلی که بر بازار مســکن تاثیرگذار هســتند تمرکز کرده و آنها را مورد بررسی قرار 
دهیم. نگاهداری توضیح داد: کارشناســان در تبیین راهکارهای کنترل قیمت ها در 
بازار اجاره   بها متعاقب بازار مســکن به مواردی چون ثبات متغیرهای کلان اقتصادی، 
افزایش تولید و عرضه مســکن در مناطق با تقاضای بالا، حمایت از ســرمایه گذاری 
بخش خصوصی در تولید مســکن،     حمایت از خرید مســکن برای اجاره آن و دنبال 
کردن نظــام اجاره   داری حرفه   ای، کاهش ســوداگری در بازار مســکن با راه   اندازی 
نظام   های مالیاتی کارآمد و ارتقای اســتطاعت مردم برای خرید مسکن، تاکید دارند 
 که ماحصل آن بیانگر این اســت که بازار مسکن را ســامان دهیم تا بازاراجاره بها به

 تبع آن، ساماندهی شود.
وی با بیان اینکه ساماندهی بازار مسکن به بهبوداجاره بها کمک خواهد کرد، یادآور 
شد: مسکن یکی از محبوب   ترین سرمایه   ها به حساب می   آید و این محبوبیت را می توان 
در این موضوع بررسی کرد که سرکوب قیمت یک کالا را می توان با واردات انجام داد 
اما چون مســکن قابلیت واردات ندارد، محبوبیتی برای مردم جامعه ایجاد می کند تا 
سرمایه گذاری   های خود را در این بخش انجام دهند ضمن آنکه نبود مالیات کارآمد در 
بخش مسکن طی سال های گذشته بر محبوبیت این بخش افزوده است و برآیند این 
جذابیت   ها باعث شده تا قیمت مسکن طی ١۷ سال گذشته در تهران ۵۲ برابر شود.

پرونده املاک بیکار در مجلس

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/03/03
شماره : 1409

بابک نگاهداری رئیس مرکز پژوهش های مجلس بیان کرد: مسکن یکی از محبوب ترین 
سرمایه ها به حساب می آید و این محبوبیت را می توان در این موضوع بررسی کرد که 
سرکوب قیمت یک کالا را می توان با واردات انجام داد، اما، چون مسکن قابلیت واردات 
ندارد، محبوبیتی برای مردم جامعه ایجاد می کند تا سرمایه گذاری های خود را در این 
بخش انجام دهند ضمن آنکه عدم وجود مالیات کارآمد در بخش مسکن طی سال های 
گذشته بر محبوبیت این بخش افزوده است و برآیند این جذابیت ها باعث شده تا قیمت 

مسکن در طی ١۷ سال گذشته در تهران ۵۲ برابر شود.
 جلســه بررسی چالش ها و راهکارهای ساماندهی بازار مسکن و اجاره بها، با حضور 
رئیس مرکز پژوهش های مجلس، نمایندگان مردم در قوه مقننه، نمایندگان دستگاه های 

حاکمیتی و بخش خصوصی، در مرکز پژوهش های مجلس برگزار شد.
بابک نگاهداری رئیس مرکز پژوهش های مجلس در این جلسه با بیان اینکه مجلس 
در هفته جاری بحث اجاره بهای مسکن را در دستور کار قرار داده است، گفت: بسیاری 
از صاحب نظران حوزه مسکن اعتقاد دارند ریشه اصلی مشکلات بازار مسکن و اجاره بها 
را باید بخش عمده آن را در مولفه های اقتصاد کلان همچون تورم و نرخ ارز جستجو کرد.

وی با بیان اینکه ساماندهی بازار مسکن به بهبود اجاره بها کمک خواهد کرد، یادآور 
شد: مسکن یکی از محبوب ترین سرمایه ها به حساب می آید و این محبوبیت را می توان 
در این موضوع بررسی کرد که سرکوب قیمت یک کالا را می توان با واردات انجام داد، اما 
چون مسکن قابلیت واردات ندارد، محبوبیتی برای مردم جامعه ایجاد می کند تا سرمایه 
گذاری های خود را در این بخش انجام دهند ضمن آنکه عدم وجود مالیات کارآمد در 
بخش مسکن طی سال های گذشته بر محبوبیت این بخش افزوده است و برآیند این 
جذابیت ها باعث شده تا قیمت مسکن در طی ١۷ سال گذشته در تهران ۵۲ برابر شود 

هرچند این رشد قیمتی در شهری، چون یاسوج ۸ برابر بوده است.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس با اشاره به افزایش نرخ اجاره بها در شهرهای مختلف، 
یادآور شد: نگاهی به آمار رشد اجاره بها در شهرهای مختلف نشان می دهد، رشد این 
بخش در شهرهای کوچک بیشتر از شهرهای بزرگ بوده است که علت آن را در عدم 
سودآور بودن ساخت مسکن با هدف اجاره دادن در شهرهای کوچک می توان جستجو 
کرد، از همین رو مدیریت در زمینه اجاره بها باید معطوف به شهرهای کوچک هم باشد.

وی با بیان اینکه اجاره بها همواره با تاخیر به نوعی تابع قیمت مسکن است، عنوان کرد: 
بسیاری اعتقاد دارند اگر بخواهیم به صورت میان مدت و بلند مدت و ریشه ای موضوع 
اجاره بها را حل کنیم باید روی مولفه های اصلی که روی بازار مسکن تاثیرگذار هستند 

را مورد بررسی قرار دهیم.
نگاهداری توضیح داد: کارشناســان در تبیین راهکارهای کنترل قیمت ها در بازار 
اجاره بها متعاقب بازار مسکن به مواردی، چون ثبات متغیرهای کلان اقتصادی، افزایش 
تولید و عرضه مسکن در مناطق با تقاضای بالا، حمایت از سرمایه گذاری بخش خصوصی 
در تولید مسکن، حمایت از خرید مسکن برای اجاره آن و دنبال نمودن نظام اجاره داری 
حرفه ای، کاهش سوداگری در بازار مسکن با راه اندازی نظام های مالیاتی کارآمد و ارتقای 
استطاعت مردم برای خرید مسکن، تاکید دارند که ماحصل آن بیانگر این است که بازار 
مسکن را سامان دهیم تا بازار اجاره بها به تبع آن، ساماندهی شود.وی افزود: عده ای در 
موضوع اجاره بها، بحث ساماندهی مشاوران املاک را مطرح می کنند و آن اینکه سازوکار 
تعیین مبلغ حق الزحمه مشاوران املاک که تابع درصدی از ارزش معامله است، نوعی 
تعارض منافع ایجاد می کند که با افزایش نرخ اجاره، حق الزحمه آن ها هم افزایش پیدا 
می کند که برخی در این زمینه موضوع تغییر مبنای محاسبه حق الزحمه مشاوران املاک 

بر مبنای ارزش معاملاتی و اجاره ای املاک براساس موضوع ۵۴ و ۶۴ قانون مالیات های 
مستقیم را مطرح می کنند.رئیس مرکز پژوهش های مجلس، خاطرنشان کرد: برخی دیگر 
عنوان می کنند، چون ضمانت اجرایی کافی برای مالیات بر خانه های خالی ایجاد نشده و 
هنوز این قانون موفق نبوده است، اگر بتوانیم با تکمیل بانک های اطلاعاتی در این زمینه 
موفقیت هایی کسب و به اهداف آن دست پیدا کنیم، می توانیم شاهد آثار مثبت اجرای 

آن در بازار مسکن و اجاره بها باشیم.
وی افزود: دیدگاه هایی وجود دارد که کشــف قیمت عادلانه در بازار مسکن یکی از 
عوامل کمک کننده در بهبود وضعیت اجاره بها در کشور است چرا که کشف قیمت به 
جای تبعیت از بانک های اطلاعاتی دقیق به صورت کارشناس محور و سلیقه ای پیش 
می رود.نگاهداری، یادآور شد: برخی که به دنبال توسعه فعالیت های اجتماعی هستند، 
پیشنهاد معافیت های مالیاتی بر درآمد اجاره را مطرح می کنند، اینکه اگر موجری مسکن 
خود را به صورت چند ســاله با بهای کمتر یا به خانواده ها با فرزند بیشــتر، اجاره دهد 
شامل معافیت مالیاتی شوند، این موضوع موجرها را به سمت افزایش اجاره با هدف های 

اجتماعی سوق می دهد.
وی افزود: عده ای از صاحب نظران معتقد هســتند اگر ما کاهش ریســک و افزایش 
ســهولت معاملات را در بازار اجاره مسکن، در اثر ریسک های مترتب بر عملیات اجاره 
بــا وجود هزینه مالیات بر خانه های خالی برای افرادی که از اجاره ملک خود صرفنظر 
می کنند ایجاد کنیم با ایجاد اجازه شکل گیری سکوهای ثبت رسمی اسناد و امکان ثبت 
معاملات اجاره توسط خود متعاملین، قضازدایی و امکان اجرای خودکار شروط ضمن 
عقد قراداد اعم از حکم تخلیه بدون نیاز به طرح دعوی و رسیدگی قضایی، به افزایش 

عرضه مسکن استیجاری کمک خواهیم کرد.

قیمت مسکن در طول ۱7 سال 52 برابر شد
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اختصاص ۵۰ هزار هکتار اراضی وزارت راه و 
شهرسازی به طرح نهضت ملی مسکن

مریم لطفی      |   وزیر اقتصاد با اشاره به تاکید رئیس جمهور در جلسه هیات دولت، گفت: دستگاه ها مکلف شدند تمام مجوزها، استعلام ها 
و آزمایش ها در حوزه تجارت و گمرک را ظرف مدت هفت روز صادر کنند.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

استفاده از ظرفیت ها برای 
توسعه روابط اقتصادی با 
کشورها

از عرضه  بررســی آمار ۶ خودروساز   
محصولات در بورس کالا با درآمد ۱۸ هزار 

میلیارد تومانی
۶ شــرکت خودرو ساز ســال گذشته از محل 
عرضه محصولات در بورس کالا قادر به شناسایی 

درآمد بیش از ۱۸ هزار میلیارد تومانی شدند.
بررســی آمار عرضه محصولات شرکت های 
خودرو ساز در بورس کالا نشان می دهد بیشترین 
تعداد متعلق به ایران خودرو بود و این شــرکت از 
تابســتان تا زمستان سال گذشته که مجوز ورود 
خودرو به تالار شیشه ای وجود داشت، ۵۳.۲ هزار 
دستگاه را از این طریق به فروش رساند که درآمد 
حاصل از تفاوت قیمت کارخانه و بورس کالا برای 

"خودرو" ۱۲.۷ هزار میلیارد تومان بود.
بر اســاس این گزارش، اگرچه ایران خودرو در 
رتبــه ابتدایی این آمار قرار گرفته اما خودروهای 
عرضه شــده این شرکت در بورس کالا در نسبت 
کل عرضه این شــرکت با ۶۶۲هزار دستگاه، تنها 

هشت درصد بود.
بعــد از ایران خودرو گروه بهمــن در رده دوم 
فــروش محصول در بورس کالا قرار دارد که ۹.۵ 
هزار دستگاه را با درآمد ۳.۹ هزار میلیارد تومانی 
از فاصله قیمتی کارخانه و بورس به فروش رساند. 
بعد از "خبهمن" شرکت آرین پارس موتور با ۱.۹ 
هزار دســتگاه قرار دارد و درآمد این شــرکت از 
فاصله قیمتی ۱.۳ هزار میلیــارد تومان بوده اما 
دومین شــرکت بزرگ خودروساز از حیث عرضه 
محصولات در بورس کالا در رده چهارم قرار دارد.

ســایپا در این مــدت ۳.۶ هزار دســتگاه در 
بورس کالا عرضه کرد که درآمد حاصل از تفاوت 
قیمت  دســتوری کارخانه و قیمت کشف شده در 
بورس برای محصولات این شرکت، ۱۰۸میلیارد 

تومان بود.
کرمان  موتور نیز ۱۳۷ دســتگاه خودرو راهی 
بــورس کالا کرده بود که درآمد حاصل از تفاوت 
قیمتی برای این شرکت تنها یک  میلیارد تومان 
بوده و خودروسازی فردا نیز در رده پایانی این آمار 
قرار دارد و تنها ۷۳ دســتگاه از محصولات را در 
بورس کالا به فروش رســاند که درآمد حاصل از 
تفاوت قیمت کارخانه و بورس کالا برای این شرکت 

حتی به یک  میلیارد تومان نیز نرسید. 

  دومینوی احداث ایســتگاه های شارژ 
خودرو

 LNG الکتریک اعلام کرده ایســتگاه های شارژ 
EV را در بیش از ۱۳۰۰۰ هتل در ایالات متحده 

راه اندازی خواهد کرد.
  این شرکت همچنین قصد دارد واحدهایی را در 
بیش از ۴۰ منطقه دیگر نیز نصب کند. با تمام این 
 LNG ،موارد، به محض شروع سال ۲۰۲۸ میلادی
الکتریک می تواند به یکی از سه مالک و اپراتور 
برتر ایستگاه  های شارژ خودروهای الکتریکی در 

آمریکا تبدیل شود.
خودروهای برقی در حال افزایش هستند و مردم 
اگر نتوانند آنها را در سفرهای جاده ای استفاده 
کنند، ممکن است روند خریدشان تغییراتی را 
به خود ببینند. به علاوه، همه افراد باکس شارژ 
کردن در خانــه را نخواهند داشــت. این بدان 
معناست که شــارژ ســریع DC عمومی باید در 

اولویت باشد.
با این حال، بــرای دارنــدگان خودروهای برقی 
تقریبا به همان اندازه مهم است که مکانی برای 
شارژ خودروهای خود پس از رسیدن به مقصد 
داشته باشــند. برنامه های این شــرکت برای 
راه اندازی ۱۳هزار ایستگاه شارژ جدید، یک دوره 
زمانی ۵ تا ۶ساله را پوشش می دهد. این شرکت 
قرار اســت در ماه جاری عرضه را با نصب شارژ 
ســطح ۲ آغاز کند. بعدا نیز ایستگاه های شارژ 
 ســریع DC به ترکیب اضافه خواهد شد. اولین

 شــارژرهای الکتریکی LNG در مکان های هتل 
ماریوت و هیلتون در فلوریدا، ایلینوی و اوهایو 

عرضه می  شود.

  سقوط طلای جهانی ادامه دار شد
قیمت طلا )سه شنبه( تحت تاثیر افزایش ارزش 
دلار و اظهــارات تند برخی از اعضای فدرال رزرو 
کاهش یافت، در حالی که ســرمایه گذاران سقف 

بدهی ایالات متحده را نیز در نظر داشتند.
 بهای هر اونس طلا تا ســاعت ۸ و ۱۰ دقیقه 
صبح به وقت شرقی با ۷.۸ درصد کاهش به ۱۹۶۴ 
دلار رسید و در بازار معاملات آمریکا نیز به ۱۹۶۵ 

دلار رسید.
شاخص دلار ثابت بود و باعث کاهش جذابیت 
طلا برای خریداران خارجی شد.جو بایدن، رئیس 
جمهــور ایالات متحده و کوین مک کارتی، رئیس 
مجلس نمایندگان آمریکا روز دوشــنبه در مورد 
افزایش ســقف بدهی ۳۱.۴ تریلیون دلاری دولت 
ایالات متحــده تنها ۱۰ روز قبل از نکول احتمالی 
اقتصــاد به توافق نرســیدند اما متعهــد به ادامه 

گفتگو شدند.
جیمز بولارد، رئیس فدرال رزرو سنت لوئیس، با 
حفظ طلا در فشار گفت که ممکن است به افزایش 
نرخ بهره نیاز باشــد و این افزایش به تقاضا برای 

دارایی با بازده صفر آسیب می رساند.
 بــا این حال، تحلیلگــران اظهار کردند که به 
نظر می رســد که خطرات مهم برای طلا کاهشی 
اســت زیرا جروم پاول، رئیس فدرال رزرو، هشدار 
می دهد که ممکن اســت زمان توقف افزایش نرخ 

رسیده باشد.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: برای استفاده از ظرفیت همه وزارتخانه ها در توسعه روابط اقتصادی با کشورهای جهان، مسئولیت »کمیسیون مشترک اقتصادی« کشورهای 
مختلف با تصویب هیات وزیران بین اعضای دولت تقسیم شده و مسئولیت کشورهای اندونزی، مالزی و فیلیپین با وزارت ارتباطات است.

عیسی زارع پور  با انتشار پستی در شبکه اجتماعی ایرانی خود نوشت: برای استفاده از ظرفیت همه وزارتخانه ها در توسعه روابط اقتصادی با کشورهای جهان، مسئولیت »کمیسیون مشترک 
اقتصادی« کشورهای مختلف با تصویب هیات وزیران بین اعضای دولت تقسیم شده و مسئولیت کشورهای اندونزی، مالزی و فیلیپین با وزارت ارتباطات است.

وی افزود: با توجه به ســفر هفتــه جاری ریاســت جمهور به اندونــزی، از هفته ها و حتــی ماه ها قبل، بــا تلاش وزارت امــور خارجه، دســتگاه های اجرایی مختلــف و همکارانم 
 در بخش بین الملــل وزارتخانه، اســناد همکاری لازم برای توســعه روابط با این کشــور تهیه شــد. من هم از یکشــنبه بــرای نهایی کردن این اســناد و فراهم کــردن مقدمات

 اجرای آن ها به اندونزی سفر کرده ام.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1402/03/03
شماره : 1409

توافقات با چین و آسیای میانه به زودی اعلام و اجرا می شود
 معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی با اشاره به گسترش 
برنامه حمل و نقل چند وجهی در کریدور شمال- جنوب و شرق 
غرب، گفت: به زودی توافقات ســازنده ای با چین و کشــورهای 

آسیای میانه اعلام و اجرا خواهد شد. 
حمل ونقل بین المللی چندوجهی به معنای حمل کالا توسط 
حداقــل دو شــیوه مختلف حمل و نقل بر اســاس یک قرارداد 
واحد حمل  و نقل چندوجهی از مکانی در یک کشــور و توســط 
یک متصدی حمل و نقل به مکانی تعیین شده برای تحویل در 

کشور دیگر است.
در همین راستا »شهریار افندی زاده« معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی امروز اعلام کرد: رشد روزافزون تقاضای جهانی 
و منطقه ای برای حمل ونقل امن، ایمن، مؤثر، آســان و با صرفه اقتصادی، ظرفیت های توســعه حمل و نقل چندوجهی فناورانه 
کشور را افزایش داده است.به گفته وی، توسعه حمل و نقل چند وجهی که به عنوان راهبردی اساسی با کشورهای هدف و تجار، 
صاحبان بار، شــرکت های حمل و نقلی و لجســتیکی در دستور کار قرار دارد و در قیاس با هزینه های کلان پروژه های عمرانی، 

جهش در عملکرد و جایگاه ترانزیتی کشور را به همراه خواهد داشت.
افندی زاده اظهار کرد: ظرفیت ســازی برای توســعه کریدورهای ترانزیتی چندوجهی فناورانه از طریق برنامه ها و اقدامات 
اولویت دار در دستور کار است که »محوریت قراردادن موضوع حمل و نقل چند وجهی در مناسبات منطقه ای و بین المللی وزارت 

راه و شهرسازی با کشورهای هدف و تعریف برنامه ها و اقدامات مشترک دو و چندجانبه در این زمینه« بخشی از آن است.
وی ادامه داد: در حال حاضر در مسیرهای واقع در کریدورهای ترانزیتی عبوری از کشور در جهات شمالی- جنوبی و شرقی 
- غربی، شیوه های ترکیبی با تأکید بر ارتقای ظرفیت ترانزیتی کشور در دست شناسایی و عملیاتی شدن است.معاون وزیر راه 
و شهرسازی بیان داشت: از جمله در کریدور ترانزیتی شمال- جنوب در خصوص تأمین مالی احداث و تجهیز و تدارکات قطعه 
ریلی رشت- آستارا به طول ۱۶۲ کیلومتر در شاخه غربی آن، شاهد توافقی با دولت روسیه بودیم، برآوردها حاکی از امکان حمل 
و نقل ترانزیتی ترکیبی در کوتاه مدت به میزان ســالانه ۱۰ میلیون تن تا قبل از موعد بهره برداری قطعه رشــت- آستارا و فراهم 
شدن شرایط حمل تمام ریلی از بندر شهید رجایی تا شمال روسیه و اروپا، در شاخه های غربی، مرکزی و شرقی این کریدور است.

رئیس مرکز آمار تغییر سال پایه آماری را امری طبیعی عنوان 
کرد و در پاسخ به برخی ادعاها درباره مخفی سازی آمارها گفت: 
اعداد و ارقام قابل مخفی کاری نیســت و دولت مصمم به شفاف 

بودن با مردم است.
جواد حسین زاده اظهار داشت: تغییرات سال پایه به خصوص 
در حوزه تورم به هیچ وجه برای دستکاری در آمار نبوده و امری 

طبیعی است که هرچند سال انجام می شود.
وی تغییر سال پایه را فرآیندی فنی و کاملًا علمی دانست که 
توسط همه کشــورهای دنیا انجام می شود و افزود: مرکز آمار بر 

اساس الگوهای جهانی هر پنج سال یکبار، سال پایه آماری را به روزرسانی می کند که امسال هم این اتفاق رخ داد.
به گفته رئیس مرکز آمار، آخرین سال پایه در حوزه اقتصادی و تورمی سال ۱۳۹۵ بود که بعد از به روزرسانی به سال ۱۴۰۰ 

ارتقا یافت. البته لازم به ذکر است وقتی که الگوی مصرف خانوارها تغییر می کند شاخص پایه نیز باید تغییر کند.
حسین زاده توضیح داد: تغییر سال پایه امری نیست که مثلًا بر اساس تصمیم گیری سلیقه ای باشد و فعالیت های تغییر سال 
پایه بر اساس چرخه طبیعی از سال ۱۳۹۹ آغاز شد و مراحل مختلف از کالا شناسی تا موضوعات فنی مختلف و پیچیده انجام شد.

وی ادامه داد: از سال ۱۴۰۰ پرسشنامه های مورد نیاز برای به روزرسانی سال پایه و قیمت گیری برای سبد مصرفی خانوارها 
تغییر کرد و امسال نیز از فروردین قیمت گیری ما بر اساس سال پایه جدید بوده است. همچنین توانستیم تا پایان سال ۱۴۰۱ 
فرآیند تغییر سال پایه را انجام دهیم و طی این مدت برخی مباحث مانند طرح هزینه و درآمد خانوارها تهیه و برای وزن گیری 

آماده شد تا سبد مصرفی خانوارها به طور دقیق مشخص شود.
رئیس مرکز آمار همچنین درباره برخی انتقادات درباره تأخیر اعلام تورم فروردین ماه گفت: این مسئله نیز به دلیل تغییر سال 

پایه بود که منجر به طولانی شدن به روزرسانی ها و اعلام آمار شد.
حسین زاده به برخی اتهامات فعالان سیاسی درباره دستکاری آمار نیز اشاره کرد و افزود: دولت مصمم به اطلاع رسانی صحیح 
به مردم و صداقت اســت و باید تاکید کرد که هیچ وقت آمارها قابل دســتکاری و مخفی کاری نیســت و دولت نیز اســاس را بر 

صداقت با مردم گذاشته است

 تغییر سال پایه فرآیندی فنی و کاملًا علمی است

 سرپرست سازمان ملی زمین و مسکن گفت: وزارت راه و شهرسازی ۵۰ هزار هکتار از اراضی در 
مالکیت خود را در اختیار طرح نهضت ملی مسکن قرار داده است.

به گزارش از وزارت راه و شهرســازی، ارســلان مالکی در گفت وگویی یکی از روش های قانونی 
تامین زمین برای طرح نهضت ملی مســکن را اســتفاده از اراضی مازاد ســایر دستگاه های دولتی 
دانســت و افزود: تا کنون بیش از ۱۰ هزار هکتار از اراضی مازاد ســایر دستگاه های دولتی برای این 

طرح شناسایی شده است.
وی گفت: از این میزان، ۴ هزار و ۷۴۷ هکتار منجر به اخذ سند به نام سازمان ملی زمین و مسکن 
شده و ۲ هزار و ۶۳۵ هکتار نیز بعد از شناسایی به دلایلی مثل نداشتن شرایط مسکونی از دستور 
کار خارج شد.سرپرســت ســازمان ملی زمین و مسکن با بیان اینکه ۳ هزار و ۱۳۰ هکتار نیز از این 
میزان باقی مانده که در حال طی مراحل قانونی است، تصریح کرد: بیشترین اراضی دریافت شده از 

وزارت جهاد و کشاورزی و وزارت علوم، تحقیقات و فناوری بوده است.
معاون وزیر راه و شهرســازی خاطرنشــان کرد: همچنین استان های ایلام، اصفهان و البرز دارای 

بیشترین میزان زمین شناسایی شده در دستگاه های دولتی بودند.
مالکــی درباره نحوه قیمت گذاری اراضی توضیح داد: زمین هایی که در اختیار طرح نهضت ملی 
مسکن قرار دارد یا به صورت اجاره ۹۹ ساله بوده یا اگر متقاضی تمایل داشته باشد به صورت فروش 
اقســاطی ۱۰ ســاله است.سرپرست سازمان ملی زمین و مســکن ادامه داد: اگر کسی تمایل برای 

مالکیت باشد به صورت فروش اقساطی ۱۰ ساله و به قیمت کارشناسی مبلغ آن دریافت می شود.
وی تاکید کرد: عمده طرح مسکن، اجاره ۹۹ ساله است و بابت بهای زمین مبلغی اخذ نمی شود، 

اما بابت آماده سازی و برخی هزینه ها از متقاضیان مبلغی دریافت می شود.
مالکی در ادامه خاطرنشان کرد: برای تامین زمین در طرح نهضت ملی مسکن حدود هفت الی 

هشت روش تعریف شده که تنها یکی از این روش ها استفاده از اراضی مازاد سایر دستگاه ها است.
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: تا کنون نزدیک به ۳۰ هزار هکتار اراضی متعلق به وزارت راه و 
شهرسازی را در اختیار این طرح قرار دادیم و ۲۰ هزار هکتار از اراضی این وزارتخانه واقع در حریم 
نیز برای الحاق به شهرها در دست بررسی قرار دارد.وی ادامه داد: به عبارت دیگر در مجموع حدود 
۵۰ هزار هکتار از اراضی وزارت راه و شهرســازی در اختیار طرح قرار داده شــده و ظرفیت توافق با 
مالکین بخش خصوصی و مالکین و نهادها و نیروهای مســلح از دیگر روش های تامین زمین است.

مالکی با بیان اینکه استفاده از ظرفیت اراضی مازاد دستگاه های دولتی نیز روند صعودی قابل توجهی 
داشته است، به اراضی کشاورزی و نکات زیست محیطی در تامین اراضی طرح نهضت ملی مسکن 
اشاره کرد و گفت: تمام اراضی دولتی در اختیار این طرح کاملًا ملی و غیر کشاورزی است.سرپرست 
سازمان ملی زمین و مسکن در مورد اراضی مورد توافق با بخش خصوصی و مردم که مربوط به اراضی 
کشــاورزی است، اظهار کرد: طبق قانون استفاده یا تغییر کاربری اراضی کشاورزی درجه یک و دو 
برای طرح نهضت ملی مسکن ممنوع است.وی در خصوص امکان استفاده از اراضی حبس شده که 
در مسیر سوداگری قرار دارد و در مالکیت مردم یا بخش خصوصی است، توضیح داد: سازمان ملی 
زمین و مسکن و وزارت راه و شهرسازی متولی اراضی دولتی بوده و قوانین مالکیت خصوصی اراضی 
متفاوت است اما در حال پیگیری برای اخذ مصوبه از قانون گذار هستیم که برای این اراضی مالیات 

تعیین شود تا شاید بتوان از این اراضی هم در طرح نهضت  ملی مسکن استفاده کرد.

ابر پروژه رشــت- آستارا پس از ۲۰ سال ســاخته خواهد شد و قرار است درآمد 
سالیانه این پروژه ۲۰ میلیارد دلار باشد.

 راه آهن رشت- آســتارا حلقه تکمیلی کریدور شمال- جنوب محسوب می شود 
که از آن به عنوان پل ارتباطی کشورهای اروپایی با اقیانوس هند و خلیج فارس یاد 
می شود. همچنین ارتباط کشورهای شمال اروپا، اسکاندیناوی و روسیه از طریق ایران 
با کشــورهای حوزه خلیج فارس، حوزه اقیانوس هند و جنوب شــرقی آسیا از طریق 
تکمیل این خط ریلی امکان پذیر می شود.اما مزایای اقتصادی این خط آهن که مربوط 
به حمل بار و مســافر می شود چیســت و تا چه اندازه اهمیت دارد؟ بر اساس اعلام 
بخشی از جزئیات قرارداد ساخت این خط آهن که روز چهارشنبه به امضای مقام های 
تهران و مســکو رسید، راه آهن رشت- آستارا که قرار است سه ساله ساخته شود، در 
سال نخست بهره برداری امکان جابه جایی ۱۰ میلیون تن حمل بار را دارد و در بعُد 
مسافری نیز در سال نخست می تواند تا یک میلیون مسافر را در سال جابه جا کند و 

بر این اساس سالیانه ۲۰ میلیارد دلار برای ایران درآمدزایی داشته باشد.

  مذاکرات خط ریلی رشت- آستارا با کشورهای دیگر
علی ضیایی، کارشناس حمل و نقل درخصوص خط ریلی رشت- آستار به خبرنگار 
مهر گفت: خط ریلی رشــت- آستارا سالیان زیادی است که مورد مذاکره قرار دارد و 
با کشورهای مختلفی منتظر احداث این خط بوده اند البته ۲۰ سال پیش تنش های 
سیاســی سطح جهان به این شدت نبوده است ولی ژئوپلتیک معمولاً طی این وقایع 

قابل تغییر نیست مگر اینکه این اتصال نقش خودش را پیدا خواهد کرد.
وی درادامه افزود: طی ســال ها با کشورهای مختلف مذاکره شد اهمیت این خط 
ریلــی روســیه و اروپا و... غیر را از غرب دریای خزر بــه جنوب و این یک راه میانبر 
است مسیر دریایی هم همچنان به کار خودش ادامه می دهد منتهی خیلی از کالاها 
محصولات نهایی است و زمان رسیدن کالا مهم است و صاحبان کالاها حاضر هستند 

تا هزینه بیشتر را متقبل شوند تا کالا زودتر به مقصد برسد
وی درخصوص مذاکرات صورت گرفته از سوی آذربایجان و بدعهدی های آذربایجان 

گفت: برای احداث این خط با چین، ایتالیا، آذربایجان و روسیه مذاکراتی صورت گرفت 
بعداز برجام قرار بود که آذربایجان هزینه نصف خط ریلی یعنی حدود ۵۰۰ میلیون 
دلار ســرمایه گذاری کند که احداث شود و دولت باکو بدعهدی کردند و چندسالی 
معطلی صورت گرفت و چند سال این پروژه توسعه ای مسکوت ماند تا سال گذشته 
وزارت راه و با همکاری قرارگاه خاتم شروع به احداث یکی از خطوط این ریلی کرد.

  شروع کار خط ریلی رشت - آستارا با سرمایه گذار داخلی
این کارشــناس حمل و نقل در ادامه افزود: این بخش شروع شده از سوی وزارت 
راه و شهرسازی حدود ۱۲ کیلومتر بوده است و پیشرفت خط در حال حاضر حدود ۴ 
درصد است. این خط از روستاها، زمین های کشاورزی و… رد خواهد شد پل و کوه و 
دره سر راه زیاد دارد حتی یکی از پلن های بود که حدود ۴۰ کیلومتر از خط را روی 
پل احداث کنند در حال حاضرمشــخصات فنی این قرارداد مشخص نیست ولی این 

خط ملاحظات را دارد و پروژه سنگینی است
وی در ادامه افزود: سنگین به معنای اینکه اگر شما یک خط معمولی را احداث کنید 
۵۰ میلیارد تومان از یک میلیون دلار در نظر بگیرید احداث خط هر کیلومتر بین ۵۰ تا 
۶ میلیون دلار هزینه دارد و اگر پلان سخت باشد هزینه بیشتر از این هم خواهد بود.

علی ضیایی درادامه درخصوص قرار داد ایران و روسیه گفت: قرارداد منعقد شده 
است و نگرانی هایی هم از سوی دوستان مطرح شده است برای هزینه و درصد ایران 
از این مشــارکت مهندســی جا دارد که پیگیری شود و چگونه خواد بود؟ مبالغ باید 
روشن شود و کالای خدماتی که قرار است با یان خط ریلی بین ایران و روسیه رد و 
بدل شود چقدر است؟ شرکت ساخت مصوبه ای در خصوص ریلی ۱۰ در صد کالا رد 
و بدل می شود و خطوط برقی ۲۰ درصد حداکثر پیگیری شود که ایران باید بیشترین 

سود را داشته باشد در این قرارداد.

  ۱۵ میلیون تن سالانه جابه جایی کالا از روسیه به تهران و بالاعکس
وی در پایان بیان کرد: احداث این خط به خودی خود منافع اقتصادی- سیاسی 
ژئوپلتیک زیادی دارد هم برای ایران و هم برای روســیه هرچند روس ها مشــتاق تر 
بودند به خاطر محدودیت هایی که در جنگ اوکراین به وجود امد و کف ۱۵ میلیون 
تن را برای عبور از این خط درخواســت کردند و به نظر می رســد که ایران هم روی 
۱۵ میلیون تن پیمان ببندند که این ۱۵ میلیون تن سالانه حتماً از ایران رد شود و 
حالا جمهوری آذربایجان نیز خط ریلی مطرح است که در نشست سه جانبه کریدور 
شمال به جنوب قبلًا برگزار شد وعده رساندن به ۱۵ میلوتن تن در سال را داده است 
و این درخواست روسیه و ایران است و ما هم باید بهره وری خط ریلی از محور رشت 

تا بندر عباس کشش این بار مازاد را داشته باشد.
 پس از امضای موافقت نامه راه آهن رشت- آستارا حلقه مفقوده کریدور شمال- 
جنوب پس از ۲۳ ســال ســاخته می شود. پیش از این مسیر ریلی قزوین- رشت که 
از لحــاظ محل اجــرا و عبور از کوه های البرز و پیچیدگی مهندســی، یک ابر پروژه 
عمرانی بود، در ســال ۹۷ افتتاح شــد. طولانی ترین پل ریلی و ســخت ترین بخش 
کریدور شــمال- جنوب کشور در این مسیر واقع شده و برای احداث آن ۲۲ میلیون 
مترمکعــب خاکبرداری و خاکریزی و افزون بر یک هزار و ۸۵۰ میلیارد تومان هزینه 
شــده و در زمان بهره برداری )سال ۹۷( با قیمت گذاری روز، حدود پنج هزار میلیارد 

تومان برآورد شده است.

درآمد ۲۰ میلیارد دلاری ایران ازخط ریلی رشت-آستارا

  محور اقدامات وزارت کار پیگیری اشتغال و مسکن کارگران است
 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه اشتغال مهم ترین مساله کشور است، گفت: اشتغال و مسکن کارگران محور اقدامات این وزارتخانه در سال ۱۴۰۲ خواهد بود.

به گزارش از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، »سید صولت مرتضوی« در نشست هم اندیشی مدیران کل استانی وزارت کار با بیان این که مدیران استانی باید نخ تسبیح اشتغال در صف وزارت کار باشند، افزود: مهم ترین نیاز امروز کشور اشتغال است که موجب رشد تولید می شود.مرتضوی اشتغال را عامل رشد بهره وری 
در کشور دانست و تصریح کرد: اقتصاد کشور باید به سمت اقتصاد دانش بنیان و خلاق حرکت کند.

وزیر کار با اشاره به تأکیدات ریاست جمهور بر تکریم کارگران گفت: کارگران یکی از سرمایه ها و ستون اصلی نظام جمهوری اسلامی هستند.وی فساد را ظلم در حق الناس عنوان و اضافه کرد: به تعامل با تشکل های کارگری و بازنشستگان و توجه به تعاونی مسکن کارگران اهتمام جدی بورزید.
مرتضوی ابراز داشت: راهبرد اصلی دولت مردمی سیزدهم حل مشکلات اقتصادی و رونق گرفتن سفره مردم است.وی با تأکید بر افزایش سرمایه اجتماعی نظام، افزود: اقناع سازی افکار عمومی در دستور کار مدیران کل استانی باشد.



4
W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

کشاورزی 

بیکاری کارگران یک کارخانه 
کرمان با قطع سوخت

 سید محمد حسینی در گفت و گویی با تبریک آغاز دهه کرامت در پاسخ 
به سوالی درباره معرفی گزینه پیشنهادی وزارت آموزش و پرورش از سوی 
رئیس جمهور گفت: نامه معرفی رضا مرادصحرایی برای تصدی وزارت آموزش 
و پرورش به مجلس شورای اسلامی ارسال شد و امیدواریم با توجه به آشنایی 
و تجربیاتش در حوزه تعلیم و تربیت و فعالیت موثر در دانشگاه فرهنگیان، 
بنیاد سعدی و دانشــگاه علامه و هم روحیه جوانی و برخورداری از انگیزه 
بالا و برنامه های فوری و اولویت دار هشتگانه ای که برای سامان بخشیدن به 
وضعیت آموزش و پرورش کشور ارائه کرده است، با رای اعتماد نمایندگان، 

مسئولیت وزارت را از سه شنبه آینده عهده دار شود.
معاون پارلمانی رئیس جمهور ابــراز امیدواری کرد که برنامه های وزیر 

پیشنهادی در کمیسیون تخصصی آموزش و تحقیقات و دیگر کمیسیون های 
مجلس با دقت بررسی و با رأی نمایندگان، مدیریت وزارت مهم آموزش و 

پرورش از حالت سرپرستی خارج شود.
حسینی در ادامه ثبات مدیریت در سطوح بالا را حائز اهمیت دانست و 
بیان کرد: اینکه مثلا در کمتر از ۶ سال ۷ وزیر و سرپرست در صدر مدیریت 
وزارتخانه مهم صمت قرار گیرند، آسیب زا است چرا که عملًا وزیر در کوتاه 
مدت فرصت کافی برای اجرای برنامه های خود را ندارد لذا انتخاب مدیران 
شایســته و دادن فرصت کافی برای اجرای برنامه ها، در دستیابی به نتیجه 
مطلوب از اهمیت زیادی برخوردار است.وی درباره علت و ضرورت تشکیل 
وزارت بازرگانی خاطرنشــان کرد: در برنامه پنج ساله توسعه مقرر شده بود 

که تعداد وزارتخانه ها به ۱۷ وزارتخانه کاهش یابد، بر این اساس ناگزیر چند 
وزارتخانه در هم ادغام شدند و وزارت صنعت، معدن و تجارت شکل گرفت 
که البته همان موقع هم چرایی ادغام چند وزارتخانه ســوال انگیز بود که 
موافقان بر پیوستگی چرخه تولید تا توزیع و صادرات را درباره ضرورت ادغام 
مطرح می کردند اما در عمل شاهد آن بودیم که به خاطره تنوع و گستردگی 

مسئولیت ها، اداره امور از توان یک فرد خارج است.
معاون رئیس جمهور در امور مجلس افزود: در ضمن با توجه به وسعت و 
تنوع مسئولیت ها عملاً تمرکز وزیر بر یک بخش باعث کم توجهی و یا غفلت از 
سایر بخش ها می شد مشخصاً تمرکز وزیر صمت بر کنترل بازار و قیمت کالا 
باعث کمبود فرصت کافی برای تمرکز بر توسعه بخش معدن و صنعت می شد.

حسینی یادآور شد: امروز فراتر از گرایش های سیاسی، کارشناسان دولت 
سابق و فعلی درباره ضرورت تشکیل وزارت بازرگانی نظر موافق دارند و دولت 
بر این مبنا، لایحه تشکیل وزارت بازرگانی را به مجلس تقدیم کرده است تا 
براساس آن انسجام بیشتری بر کنترل بازار و قیمت ها بوجود بیاید و یک نفر در 
قبال آن پاسخگو باشد.وی خاطرنشان کرد: در تشکیل وزارت بازرگانی برخلاف 
ادعاهایی که عده ای آنرا مطرح می کنند قرار نیست تشکیلات عریض و طویلی 
ایجاد شود بلکه صرفاً بعضی سازمان ها که در محدوده وزارت صمت و جهاد 
کشاورزی در حال فعالیت هستند، از این مجموعه جدا شده و تحت مدیریت 
جدیدی قرار می گیرند و در این راستا دولت با پیشنهاد نمایندگان مجلس در 
خصوص الحاق برخی از شرکت ها به وزارت بازرگانی نیز موافقت کرده است.

معاون رئیس جمهور درباره برنامه پنج ساله هفتم توسعه هم گفت: این 
برنامه در ۲۲ فصل تدوین و آماده شده است و در آن مسائل اساسی کشور و 

هدف گذاری  در بخش های مختلف مورد توجه قرار گرفته است.
حسینی گفت: در گذشته ۶ برنامه توسعه وجود داشته که بعضاً فقط ۳۰ 
درصد آن اجرایی شده است اما دولت سیزدهم مصمم است همه اهدافی که 
در برنامه در خصوص رشد اقتصادی، رشد اشتغال، کنترل نقدینگی، صادرات 
غیرنفتی، بهره وری و افزایش درآمدهای عمومی در نظر گرفته را عملیاتی کند. 
امیدواریم با همدلی و هم افزایی که بین دولت و مجلس وجود دارد این برنامه 
به سرعت رسیدگی و تصویب شود و برای اجرا در اختیار دولت قرار بگیرد.

معاون پارلمانی رئیس جمهور تعامل دولت و مجلس را مناسب توصیف 
کرد و گفت: امروز قوه مجریه و مقننه با همدلی و همگرایی در کنار هم قرار 
دارند، مجلس وظیفه نظارتی خود را انجام می دهد و به طور طبیعی شاهد 
ســوال و استیضاح هستیم و دولت نیز اهتمام ویژه ای به پاسخ به ابهامات و 

توضیحات نمایندگان دارد.
وی تصریح کرد: در ۲۱ ماه گذشــته شاهد اقدامات و دستاوردهای قابل 
توجهی بوده ایم، دولت در کنار رسیدگی به مطالبات اقشار مختلف و اجرای 
پروژه های عمرانی و زیربنایی توجه خاصی به سرمایه گذاری در بخش های 
معادن، نفت، گاز، صنعت و کشاورزی با هدف افزایش اشتغال و درآمدهای 
کشور داشته است.معاون رئیس جمهور گفت: دولت برای مهار تورم و رشد 
تولید، وظایف و ماموریت های وزارتخانه ها را مشــخص کرده و تلاش همه 
جانبه ای برای ایجاد شرایط مناسب در این زمینه در دستور کار دولت قرار دارد.

مزدک جمشیدی    |    معاون رئیس جمهور گفت: بنزین و آرد گران نخواهد شد و کسانی که آنرا برای جلوگیری از قاچاق توصیه می کنند به دنبال راهکارهای دیگری 
باشند.

 امروز فراتر از گرایش های 
سیاسی، کارشناسان 

دولت سابق و فعلی درباره 
ضرورت تشکیل وزارت 

بازرگانی نظر موافق دارند.

بنزینوآردگراننمیشود

 بازدیــد معاونت فرهنگــی اجتماعی نیروی 
انتظامی از دفتر روزنامه آوای اقتصاد 

شهرکرد ، مصیبی - سرهنگ علی اصغر مهری معاون 
اجتماعی نیروی انتظامی و همراهان در جریان بازدید 
خود از دفتر روزنامه آوای اقتصاد ضمن تقدیر و تشکر 
از فعالان رســانه در دفتر روزنامــه در رابطه با تعامل و 
همکاری و انعکاس به موقع اخبار نیروی انتظامی ضمن 
خســته نباشــید به خبرنگاران دفتر در مورد خدمات 
نیروی انتظامی گفت: جهت حل مشکلات روانشناختی 
و روانسنجی و مشاوره انتظامی مرکز مشاوره آرامش راه 

اندازی شده است.
وی افــزود : افرادی که کــه از نظر خانــواده ، ازدواج ، 
تربیتی ، تحصیلی و... مشکل دارند می توانند از خدمات 

روانشناختی مرکز به صورت رایگان استفاده کنند .
معاون فرهنگــی و اجتماعی نیروی انتظامی اســتان 
تصریح نمود که انجام انواع تست های هوش ، شخصیت 
، تشخیصی و غیره نیز از جمله خدمات روانسنجی می 
باشد که در مرکز مشــاوره آرامش به طور رایگان برای 
عموم مردم ارائه می  شود.وی افزود: گزینش و استخدام 
، وظیفه عمومی ، حقوقــی و ...نیــز از جمله خدمات 
رایگان در قالب مشاوره انتظامی می باشد که ارائه می 
گردد . ســرهنگ مهری در پایان گفت: کانال پلیس و 
سامانه آموزش همگانی پلیس و سامانه پلیس پاسخگو 
) مشــاوره تلفنی( به شــماره ۰۹۶۵۸۰ بطور شــبانه 
روزی در خدمت مردم اســت و همچنین مرکز فوریت 
 های پلیســی ۱۱۰  آماده پاســخگویی به آحاد مردم 
می باشــد و شــماره ۱۹۷ نیز برای دریافت انتقادات ، 
پیشنهادات ، ،شکایت و تقدیر از عملکرد پلیس در نظر 

گرفته شده است .

  در نمایشگاه بین المللی نفت،گاز و پتروشیمی 
صورت گرفت؛

انعقاد تفاهمنامه فی مابین پالایشگاه کرمانشاه و 
شرکت آذرانرژی تبریز

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت پالایش نفت 
کرمانشاه گفت:  در حاشیه »بیست و هفتمین نمایشگاه 
بین المللی نفت، گاز و پتروشیمی« و با حضور مهندس 
جلیل سالاری معاون وزیر نفت و مدیرعامل شرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتــی ایران، تفاهمنامه 
همکاری مشــترک فی ما بین شــرکت پالایش نفت 

کرمانشاه و شرکت آذرانرژی تبریز منعقد شد.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل شرکت پالایش 
نفت کرمانشاه، محمدرضا امامی نیا در حاشیه بیست و 
هفتمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز و پتروشیمی در 
جمع خبرنگاران اظهار کرد: ایــن تفاهم نامه همکاری 
مشترک در راســتای اجرای طرحی به منظور کاهش 
گوگرد نفت کوره تولیدی پالایشــگاه کرمانشاه منعقد 

شده است.
وی ادامــه داد: قطعا با اجرای این طــرح، ضمن تولید 
محصول بــا کیفیت تر در پالایشــگاه کرمانشــاه، به 
سودآوری این مجموعه تولیدی نیز کمک قابل توجهی 

خواهد شد.
مدیــر روابــط عمومــی و امــور بین الملل شــرکت 
پالایش نفت کرمانشــاه خاطرنشــان کــرد: از زمان 
روی کار آمــدن مدیریت بخش خصوصی در شــرکت 
پالایش نفت کرمانشــاه تاکنــون طرح هــا و برنامه 
های مختلفی در راســتای ارتقاء کیفــی محصولات 
 تولیدی بــه مرحله اجــرا درآمده و در مجمــوع نگاه 
مدیریت ایــن شرکت،توســعه و ارتقاء همــه جانبه 

پالایشگاه کرمانشاه می باشد.

  نصب بالغ بر 22 هزار علمک گاز در اســتان 
مازندران

طی ســال گذشــته صورت گرفت؛مدیر عامل شرکت 
گاز استان مازندران، از نصب بالغ بر ۲۲ هزار علمک در 
شهر ها و مناطق صعب العبور روستایی استان در سال 

گذشته خبر داد.
 به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان مازندران، 
قاسم مایلی رستمی گفت: در سال ۱4۰۱، بالغ بر ۲۲ 
هزار عدد علمک گاز جدید در سطح استان نصب شده 
که از این تعداد ۶ هــزار علمک در شــهر ها و ۱۶هزار 

علمک در روستا ها بوده است.
 مدیر عامل شــرکت گاز مازندران با اشــاره به صعب 
العبور بودن و دور دســت بودن روستا های باقیمانده و 
سختی چندین برابری اجرای لوله گذاری در مسیر های 
ناهموار، سنگی و شیب دار گفت: تا پایان امسال تعداد 
۶۵ روستا ی این استان به شبکه سراسری گاز طبیعی 

متصل می شوند.
 مایلی رستمی تعداد علمک های نصب شده در مازندران 
را بیــش از ۸۵۶ هزار مورد عنوان کــرد و گفت: از این 
تعداد 4۰۰ هزار مورد در شــهر ها و 4۵۶ هزار مورد در 

روستا ها نصب شده است.
 ۵۷۷ ۲ هــزار و  ۵۹ شــهر و   گفتنــی اســت 
گاز نعمــت  از  مازنــدران  اســتان  در   روســتا 

 بهره مند هستند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/03/03
شماره : 1409

 استاندار کرمان با اشاره به مشکل اخیر تامین سوخت یک واحد تولیدی گفت: سوخت این واحد به علت بدهی دولتی قطع شد و این اقدام علاوه بر غیرفعال شدن خطوط تولید، کارگرانی را بیکار کرد.
محمدمهدی فداکار در نشست کارگروه اشتغال و سرمایه گذاری استان کرمان افزود: دستگاه های اجرایی بدهی ها را مهلت بدهند تا کار تعطیل نشود.

وی بدون نام بردن از آن کارخانه که تعطیل شده بود، اظهار داشت: رفع برخی مشکلات فضای کسب و کار در اختیار استان نیست اما مابقی باید توسط دستگاه ها پیگیری و رفع شود و در این زمینه نگذارید که 
کار مردم زمین بماند.نماینده عالی دولت در استان کرمان همچنین با اشاره به برنامه خاموشی ها در تابستان عنوان کرد: برای رفع مشکل خاموشی موتور پمپ های کشاورزی نیز الگویی در رفسنجان ایجاد شده که 

باید در کل استان اجرا شود؛ باید قالبی ارائه کنیم که کشاورزان دچار مشکل نشوند.
وی ادامه داد: سال گذشته برق کشاورزان رفسنجان را قطعی بیشتری دادیم که جنوب شرق استان کرمان آسیب نبیند اما امسال برخی از مردم و کشاورزان نامه نوشتند و می گویند برق خانگی ما را قطع کنید 

اما موتور پمپ ها فعال باشد.

کشت حبوبات در دیم زارهای کرمانشاه در اولویت طرح جهش تولید قرار دارد
 رییس سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه گفت: کشت حبوبات به ویژه نخود در 

دیم زارها در اولویت طرح جهش تولید و تغییر الگوی کشت استان قرار دارد.
علی چاله چاله گفت: استان کرمانشاه از دیرباز قطب اول تولید نخود در کشور به شمار 
می رفته است به طوری که سالانه به طور متوسط حدود ۱4۵ هزار هکتار از اراضی دیم 

استان به زیر کشت نخود می رود.
وی با اشاره به تولید سالانه ۱۰۶ هزار تن نخود در استان کرمانشاه افزود: این استان با 
این میزان تولید در حال حاضر رتبه اول کشت و تولید نخود را در کشور در اختیار دارد.

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه، توسعه سطح زیرکشت نخود را نیازمند 
نگاه توسعه ای و همه جانبه دانست و گفت: با توجه به اینکه عمده مزارع استان کرمانشاه 
دیمزار اســت، توسعه سطح زیر کشت نخود در این استان با توجه به قابلیت های موجود 

می تواند درآمد و اشتغال خوبی را برای زارعین فراهم آورد.
چاله چاله اضافه کرد: توسعه نخود نیازمند اقدامات اساسی و برنامه ریزی های ویژه است و 
در حال حاضر عمده کشت نخود در اراضی دیم کشور به صورت بهاره بوده و غیر از عملیات 

کاشت، سایر عملیات آن به صورت نیمه مکانیزه انجام می شود.
وی گفت: تولید نخود در کشور به دلیل مشکلات مختلف هر ساله دچار فراز و نشیب هایی 

می شود که نه تنها تولیدکنندگان بلکه مصرف کنندگان را نیز با چالش روبرو می کند.

چاله چاله با اشــاره به ابلاغیه وزارت جهاد کشــاورزی مبنی بر تغییر الگوی کشت در 
راستای طرح جهش تولید در دیم زارهای استان افزود: در این راستا حبوبات و به ویژه نخود 

به عنوان اولویت کشت در این طرح قرار دارد.
وی در ادامه به چالش ها و مشکلات تولید، مصرف و صادرات نخود پرداخت و گفت: اهم 
این چالش ها شامل نظام مند نبودن برنامه های صادرات و واردات، پایین بودن سرانه مصرف، 
عدم وجود قیمت تضمینی برابر هزینه تولید، خام فروشی محصول، نبود صنایع غذایی و 
جانبی متناســب با ذائقه جامعه، اختصاص اراضی کم بازده و کوچک به کشت نخود، عدم 

اســتقبال کشاورزان از بیمه محصولات کشاورزی به خصوص نخود به دلیل عدم پرداخت 
خسارت مناسب، کمبود معرفی ارقام لپه ای و نخود بهاره مقاوم به بیماری و پابلند توسط 
مراکز تحقیقاتی، گرانی و تورم لحظه ای در نهاده ها و دســتمزدها و ضریب مکانیزاسیون 

پایین منجر به افزایش هزینه های تولید شده است.
چاله چاله برگزاری جشنواره ملی نخود را نقطه عطفی در راستای توسعه کشت نخود 
دانست و گفت: انتظار داریم این جشنواره بتواند ما را در دستیابی به اهداف و سیاست های 

این سازمان جهت تحول در اقتصاد کشاورزی یاری کند.
 اولین جشنواره ملی نخود کرمانشاه، هفتم و هشتم خرداد ماه جاری با محورهای مدیریت 
زراعی و افزایش کمی و کیفی تولید نخود فناوری های پس از برداشت و بسته بندی اصلاح 
الگوی کشــت و افزایش ضریب نفوذ دانش اقتصاد، صنعت و تجارت نخود افزایش سرانه 
مصرف نخود همراه با برنامه های متنوع آموزشی ترویجی، مسابقات آشپزی و شیرینی پزی 

و عرضه غذاهای تهیه شده با نخود برگزار می شود.
برهمین اســاس هفتم خرداد ماه روز مزرعه ملی - در مزارع الگویی و مکانیزه نخود 
شهرستان روانسر در روستای مرادآباد )ویژه کشاورزان، کارشناسان و عموم مردم( و هشتم 
خرداد ماه همایش علمی نخود در پردیس کشاورزی و منابع طبیعی دانشگاه رازی )ویژه 

پژوهشگران( برگزار خواهد شد.

450 میلیارد تومان صرفه جویی بنزینی در مازندران
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه ساری از 4۵۰ میلیارد تومان صرفه 

جویی بنزینی در مازندران خبر داد.
سبحان رجب پور با اشاره به اینکه باید در فرهنگ سازی استفاده از سوخت پاک تلاش 
کرد، اظهار کرد: در سال گذشته با مصرف حدود ۲۱4 میلیون کیلوگرم گاز سی ان جی 
توسط خودروها در مازندران حدود ۱۵۰ میلیون لیتر در مصرف بنزین صرفه جویی شد .

وی رقم ریالی این صرفه جویی را حدود 4۵۰ میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: با اقبال 
مردم و رویکرد شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران در توسعه مصرف گاز سی ان 
جی از سرمایه گذاران و ایجاد جایگاه های سی ان جی استقبال می شود تا مصرف بنزین 
کاهش یابد.مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه ساری با بیان اینکه سوخت 
سی ان جی مصرف شده خودرویی در سال ۱4۰۰ نیز حدود ۲۲۷ میلیون کیلوگرم بود، 
افزود: با توجه به فعالیت ۸۸ جایگاه ســی ان جی در حوزه عملیاتی شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه ســاری، مصرف بنزین در ســال گذشته نسبت به مدت مشابه 

ســال قبل ۱۹ درصد افزایش داشــته و این در حالی است که در مصرف سی ان جی در 
همیــن مدت ۶ درصد کاهش مصرف دیده می شــود.رجب پــور ادامه داد: دلیل کاهش 

مصرف ســی ان جی در ســال گذشته، قطع مقطعی گاز در ماه های سرد سال و تعطیلی 
جایگاه های سی ان جی بود.

وی با برشمردن مزایای استفاده از سوخت گاز سی ان جی، خاطرنشان کرد: با استقبال 
مردم در اســتفاده از گاز ســی ان جی به جای بنزین به غیر از صرفه جویی در ســوخت 
فسیلی، ارزان بودن، صرفه اقتصادی، کمتر شدن آلودگی های زیست محیطی و هوای پاک 
را به دنبال خواهد داشت.رجب پور یادآور شد: در حال حاضر ۱4 هزار و ۵۲۰ خودرو در 

مازندران گاز سوز شدند و تنها ۱4۷ خودرو در انتظار سوز شدن هستند.
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه ساری افزود: ۹۹ درصد خودروهای 
ثبت نام شده برای گاز سوز شدن مراحل را به پایان رسانده و در حال حاضر گاز سوز هستند.
www.gcr.niopdc. رجب پور از شــهروندان مازندرانی خواست با ثبت نام در ســامانه

ir نســبت به گاز ســوز کردن خودروی خود اقدام کرده تا شاهد آلودگی زیست محیطی 
کمتری در شهرها باشیم.

توزیع رایگان تخم نوغان در سه شهرستان کردستان
 معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی کردستان 
گفت: تخم نوعان در راستای توسعه نوغانداری به طور رایگان در 

شهرستان های سنندج، کامیاران و بانه توزیع شد.
محمــد بیانی اظهار کرد: چندیــن کلاس ترویجی و آموزش 
نوغانداری از ابتدای سال جاری تاکنون به منظور شناسایی افراد 
علاقه مند و ترغیب به فعالیت بیشتر در این حوزه برگزار شده است.

وی اضافه کرد: ۱۰ جعبه تخم نوغان به منظور توسعه نوغانداری، 
تشویق و ترویج این حرفه در اختیار ۱۳ بهره بردار با هدف کمک 
به معیشت و توان افزایی ساکنان روستاها بویژه زنان روستایی قرار 

داده شد.معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی کردستان با بیان اینکه عمده مشکل این حوزه نبود توتستان های 
بزرگ و متراکم در سطح استان است، افزود: تولید نهال توت اصلاح شده، واگذاری اراضی ملی به افراد آموزش دیده و علاقمند 
در قالب تعاونی و صندوق های خرد زنان با هدف ایجاد توتستان های متراکم در استان و پیگیری صنایع تکمیلی و ابسته به این 
حرفه برای تبدیل پیله به نخ ابریشــم از جمله برنامه های ســازمان جهاد کشاورزی استان است.بیانی اظهار کرد: حدود 4۵ روز 
زمان نیاز است تا تخم های کوچک و سیاه رنگ نوغان ثمربخش و به پیله های ارزشمند ابریشم تبدیل شوند و به عنوان فعالیت 
اقتصادی جانبی در کنار کشاورزی و باغداری رونق بخش معیشت روستاییان باشد.وی با بیان اینکه در هر جعبه نوغان سفارشی 
۲۷ هزار تخم نوغان وجود دارد، افزود: برای پرورش نوغان به ۲۵ مترمربع فضا و حدود ۸۰۰ کیلوگرم برگ توت نیاز است.معاون 
بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی کردستان بیان کرد: با توجه به میانگین تولید ۲۰ کیلوگرم پیله تر از هر جعبه تخم 

نوغان در سال های گذشته در استان، انتظار می رود تولید ابریشم سال جاری در سطح استان به بیش از ۲۰۰ کیلوگرم برسد.

 در سال هایی که به دلیل کاهش بارش باران و کم آبی بسیاری 
از کشاورزن شهرستان خمین ناامید از تولید محصول بودند، کشت 
و تولید گل محمدی به عنوان یک گیاه کم آب بر تبسمی بر چهره 

خسته و خشکیده کشاورزی این خطه است.
 خرداد که از راه می رسد گلستان ها و کوچه باغ های جنوبی ترین 
شهرستان استان مرکزی مست از شمیم گل محمدی است و در 
جای جای این شهرستان  آیین گل چینی و گلاب گیری برپاست.

کار برداشــت گل محمدی از صبح زود و قبل از طلوع آفتاب 
و در هــوای خنک بامــدادی با بانگ صلوات کارگران بر محمد و 

آل محمد)ص( آغاز می شود و گلچین ها باید پیش از گرم شدن هوا گل ها را جمع کنند، زیرا با گرم شدن هوا زنبورها که برای 
نوشــیدن شهد گل های نورسته به شاخسار درختچه ها هجوم می آورند، کارشان را سخت می کند و اینکه معمولا گل های جمع 
شده در نیمروز اسانس کمتر و نامرغوبتری دارند.ایران یکی از خاستگاه های اصلی گل محمدی است و بیش از ۳۵۰ سال است که 
این گیاه بومی در کشور رویش دارد و سهم شهرستان های جنوب استان مرکزی از رویش آن قابل توجه است.به گفته کارشناسان 
کشاورزی قابلیت های متعددی برای کشت و تولید و صادرات گل محمدی به عنوان صنعت سبز وجود دارد که شناخت و استفاده 
موثر از آن ها نیازمند مطالعه و برنامه ریزی در بخش استانداردسازی و عرضه دارد و در نهایت با سرمایه گذاری در گلاب ارگانیک 

و ایجاد تنوع و خلاقیت لازم در بسته بندی، می توان صادرات این محصول را ارتقا بخشید.
خمین رتبه دوم تولید و سطح زیر کشت گل محمدی را در سطح استان دارد و دشت های روستاهایی نظیر شهابیه از توابع 

خمین با لطافت رنگ صورتی زینت شده و بوی عطر گل محمدی هر رهگذری را به وجد می آورد.

تبسم گل محمدی بر کشاورزی خسته خمین
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قدردانی معاون وزیر از 
تلاش های  شبانه روزی 
حفارمردان شرکت ملی 
حفاری

معاون وزیر و مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران درارتباط زنده با دستگاه حفاری 86 فتح از تلاش های  شبانه روزی حفارمردان شرکت ملی حفاری ایران تقدیر و قدردانی کرد.
معاون وزیر و مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران در ارتباط زنده با دستگاه حفاری 86 فتح از محل بیست و هفتمین نمایشگاه بین المللی نفت ، گاز ، پالایش و پتروشیمی از تلاش های شبانه روزی 
حفارمردان شرکت ملی حفاری ایران به عنوان طلایه داران خط مقدم تولید  تقدیر و قدردانی کرد.محسن خجسته مهر در گفت و گو تصویری زنده با رئیس دستگاه در جریان موقعیت عملیاتی و شرایط 

کار این دکل حفاری قرار گرفت.وی  ضمن خدا قوت به کارکنان سختکوش شرکت ملی حفاری ، نقش مهم این شرکت را  در پیشبرد اهداف صنعت نفت  مهم و اساسی دانست.
حافظی رئیس دستگاه 86 فتح نیز  با ارائه گزارشی توضیح داد: این دکل در میدان نفتی اهواز بر روی چاه شماره ۴۷۳ استقرار و در حال تکمیل این چاه است.وی افزود:  این دستگاه حفاری از بیش 
از یک دهه پیش به ناوگان حفاری شرکت پیوست و سازه و بخش قابل توجهی از تجهیزات آن ساخت داخل می باشد رئیس دستگاه 86 فتح  اظهار کرد:  دکل 86 فتح ، حفاری و تکمیل 8۳ حلقه چاه 

به متراژ حدود 200  هزار متر را در کارنامه خود دارد.

مزدک جمشیدی    | مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران با اشاره به با توجه به خصوصی سازی پالایشگاه ها، باید توجه 
 بیشتری به مسائل ایمنی و دقت در میدان عمل داشته باشــیم، گفت: نباید چالش زیست محیطی در این صنعت تنها به سوخت و کیفیت آن 

ختم شود.

ضرورت توجه به ایمنی با خصوصی سازی 
پالایشگاه ها

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1402/03/03
شماره : 1409

شاخص ها را باید تدوین 
کنیم و برخی شاخص های 

قدیمی نیاز به بازنگری 
دارد تا عملکرد شرکت ها 

را پایش کنیم.

جلیل سالاری امروز در جلسه تودیع و معارفه مدیر اچ اس ای شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران با 
تبریک دهه کرامت، افزود: حضور آقای نرمیان نژاد در حوزه اچ اس ای منشا اصلاحات، اقدامات و تغییرات ساختاری بود 

و امیدواریم در مسئولیت جدید نقش خدمتگذاری را داشته باشند.
وی با تاکید بر اینکه تلاش مجموعه این اســت که از ظرفیت های داخل مجموعه اســتفاده کنیم و نگاه این نیست که 
ظرفیت بیرونی را به کار بگیریم، ادامه داد: امیدواریم با توجه به تلاشی که در گذشته بوده با همان ظرفیت و استفاده از 

توان همه همکاران کار جلو برود، زیرا اقداماتی که انجام شده نتیجه همدلی و همکاری کل مجموعه بوده است.

آموزش و پرورش گلستان جزو پنج استان برتر کشور است

۴ محور اصلی بهینه سازی مصرف انرژی در کشور

مدیرکل آموزش و پرورش گلســتان با اشاره به موفقیت های کسب شده توسط 
دانش آموزان و فرهنگیان این اســتان در حوزه آموزشی و علمی طی یکسال و نیم 
گذشــته گفت: این موفقیت ها سبب شده تا گلســتان جزو پنج استان برتر کشور 

قرار گیرد.
سیده حبیبه مومنی: خبرنگار گلستان - به گزارش گلستان 2۴،  سیدرضا نظری 
امروز در مراسم معارفه و تکریم مدیران جدید و قدیم آموزش و پرورش گنبدکاووس 
اظهارداشــت: کســب 2 رتبه برتر، اول و سوم مسابقات جهانی »رباتیک« توسط 2 
دانش آموز گلستانی در 6 ماه گذشته یکی از موفقیت های آموزشی و علمی آموزش 
و پرورش این استان بوده که در سایه تلاش شبانه روزی معلمان به دست آمده است.

وی اضافه کرد: در حوزه تربیتی هم آموزش و پرورش گلســتان مطابق بررسی 
۳6 شاخص این حوزه توسط وزارتخانه، جزو سه استان برتر کشور انتخاب شد.

نظری با بیان اینکه موفقیت های آموزش و پرورش گلســتان در سال های اخیر 
کم ســابقه بوده است، ادامه داد: این موفقیت ها در سایه برنامه ریزی صحیح، تلاش 
مجموعــه همکاران و در راس آن حمایت اســتاندار از مجموعه آموزش و پرورش 

استان بوده است.
مدیرکل آموزش و پرورش گلســتان بیان داشت: هم اکنون 2 طرح پیشنهادی 
آموزش و پرورش گلســتان شــامل طرح »نماد« در حوزه امور تربیتی، مشــاوره و 
مراقبت در برابر آسیب های اجتماعی و طرح »پاک« در حوزه پرورش اوان کودکی 
و ساماندهی مهدهای کودک تحت نظر آموزش و پرورش، در سطح ملی )وزارتخانه( 

پذیرفته و در حال اجرا است.
وی گفت: آموزش و پرورش گلستان در طرح نماد به عنوان پایلوت کشوری و در 
طرح پاک هم به عنوان تالیف کننده کتاب های مورد نیاز مهدهای کودک شــناخته 

شده که تالیف این کتاب ها توسط فرهنگیان گنبدکاووس انجام شده است.
نظری همچنین تغییر مدیریت ها را چرخش نخبگانی دانست و افزود: آموزش و 
پرورش برای رشد و ارتقا نیاز به تغییر و مدیران با برنامه دارد و مدیرانی که دچار 

روزمرگی باشند جایی در این نهاد نخواهند داشت.
وی با قدردانی از "عبدالقادر ظفر" مدیر قبلی آموزش و پرورش گنبدکاووس که 
به درجه بازنشستگی نائل آمد، ابراز امیدواری کرد: »عرازمراد مغربی قوجق« مدیر 
جدید که از نیروهای آموزش و پرورش این شهرســتان است، به روند رشد و تعالی 

نظام تعلیم و تربیت شتاب بیشتری بدهد.
مدیرکل آموزش و پرورش گلستان همچنین از دغدغه مندی مردم گنبدکاووس 
نسبت به مسائل تعلیم و تربیت و پویایی آن ابراز خرسندی کرد و گفت: این شهرستان 
در هر 2 حوزه آموزشی و تربیتی استعدادهای زیادی دارد که مجموعه همکاران ما 

باید برای کشف و شکوفاسازی آنها، شبانه روز تلاش کنند.

نظری با یادآوری دیدار ۱2 اردیبهشــت جامعه فرهنگیان کشور با رهبر معظم 
انقلاب و بیان 2 ایراد اساسی نظام تعلیم و تربیت توسط معظم له، افزود: امروز همه 
ما )مدیران و معلمان( وظیفه داریم نسبت به رفع دغدغه رهبر معظم انقلاب با کار 

و تلاش جهادی همراه با برنامه، تلاش کنیم.
امام جمعه گنبدکاووس هم در این مراسم با قدردانی از تلاش مدیر قبلی آموزش 
و پرورش این شهرســتان و آرزوی موفقیت برای مدیر جدید، گفت: در ایام شیوع 
و فراگیری ویروس کرونا و نیز در حوادث و اتفاقاتی که در نیمه دوم ســال قبل در 
مدارس اتفاق افتاد، برخی عقب ماندگی ها در حوزه نظام تعلیم و تربیت ایجاد شــد 

که باید با کار و تلاش مضاعف آنرا جبران کنیم.
حجت الاســلام محمود ترابی افزود: اهتمام جدی و توام به مســائل آموزشی و 
تربیتی در آموزش و پرورش امری ضروری است تا نسل آینده ساز انقلاب اسلامی، 
فرهیخته تربیت شــوند و موجبات عزتمندی و ســربلندی نظام و نیز فتح قله های 

موفقیت و پیشرفت را بیش از پیش فراهم کنند.
بــه گفته وی، حضور پررنگ دانش آمــوزان در محافل فرهنگی و معنوی مانند 
راهیان نور و انس با قرآن و نیز ایام الله ها از مهمترین برنامه های پرورشی و اثرگذار 
بر تربیت نســل آینده اســت.فرماندار ویژه گنبدکاووس هم در این مراسم بر لزوم 
بومی سازی سیاست ها و راهبردهای کلان نظام تعلیم و تربیت در استان گلستان و 
این شهرستان که برخوردار از تنوع قومی و مذهبی است، تاکید کرد و گفت: نقش 

شوراهای آموزش و پرورش در این خصوص و پیشبرد اهداف غیرقابل انکار است.
مهدی دهرویه افزود: گنبدکاووس ظرفیت های زیادی درحوزه نظام تعلیم و تربیت 
دارد که همه ادارات و نهادها و ائمه جمعه و جماعات باید برای اســتفاده بهینه از 

این ظرفیت ها آموزش و پرورش را یاری کنند.

یک کارشــناس حوزه انرژی با اشــاره به اینکه برای بهینه سازی مصرف انرژی 
توجه به چهار محور اصلی ضروری اســت، گفت: بهینه ســازی مصرف سوخت باید 
فرابخشــی دیده شود و در این زمینه پیشنهاد ایجاد معاونت فناوری و بهینه سازی 
ریاســت جمهوری برای مهار شدت مصرف انرژی از ســوی دولت سیزدهم مطرح 

شده است.
به گزارش از وزارت نفت، سلبعلی کریمی با بیان اینکه باید به موضوع بهینه سازی 
مصرف انرژی از چهار جنبه توجه شود، اظهار کرد: این چهار محور شامل ضرورت، 

جایگاه، ساختار و عوامل اجرای بهینه سازی در بخش انرژی کشور است.
وی با اشــاره به اینکه امنیت پایدار انرژی امروز برای همه جوامع و حکومت ها 
ضروری است، افزود: با توجه به این مهم در دولت سیزدهم موضوع بهینه سازی که 

در سال های گذشته مغفول مانده بود، دوباره اولویت دار شد.
این کارشــناس حوزه انرژی ادامه داد: جنگ اوکراین برای غرب در حوزه انرژی 
چالش هــای زیادی را ایجاد کرد، البته این نخســتین بار نبود که انرژی در جنگ 

به عنوان یکی از چالش های اصلی برای غرب به شمار می رود، بلکه در جنگ جهانی 
دوم نیز این اتفاق برای آلمان ها افتاد.

کریمی تأکید کرد: از ســوی دیگر، زمانــی عوامل حیاتی تنها به آب، هوا و غذا 
محدود می شد، اما امروز بدون انرژی امکان ادامه زندگی نیست و حتی کشورهایی 
مانند کشــورهای حاشــیه خلیج فارس آب خود را نیز به وسیله انرژی تولیدی و با 
شیرین سازی آب دریا تأمین می کنند.وی با اشاره به اینکه در بیشتر موارد، توجه به 
چالش های زیست محیطی به انرژی باز می گردد، گفت: مقوله انرژی تنها عامل صرف 
اقتصادی نیست و به موضوعی چندوجهی تبدیل شده است که در امنیت سیاست 
و رفــاه نقش کلیدی دارد، بنابراین تأمین امنیت پایدار انرژی خط قرمز دولت ها و 
حکومت ها به شــمار می رود.این کارشناس انرژی با تأکید بر اینکه در گذشته برای 
بهینه سازی مصرف و کنترل شدن مصرف انرژی در کشور، قیمت ها را بدون مطالعه 
کامل اضافه کردیم، افزود: در کنار آن نیز بخشی از یارانه را به مردم دادیم، اما در 
عمل این اقدام ها تأثیری در مصرف انرژی نداشــت و تجربه نشان  داده این روش ها 

چندان موفق نبوده است.
کریمــی ادامه داد: با وجود داشــتن منابع هیدروکربوری، اما ســهم انرژی های 
تجدیدپذیر در حال افزایش اســت و به تدریج نقش انرژی های فســیلی را کم رنگ 
می کند.وی با بیان اینکه تنوع جغرافیایی و اقلیمی ایران امکان استفاده از انرژی های 
نو به ویژه انرژی خورشــیدی را در کنار انرژی های فســیلی بیشتر می کند، تصریح 
کــرد: با توجه به اینکه در مناطق جنوبی ایران تا ۳۵0 روز در ســال هوای آفتابی 
داریم، ظرفیت اســتفاده از انرژی خورشیدی در تأمین انرژی پایدار می تواند مورد 
توجه قرار گیرد.این کارشــناس انرژی تأکید کرد: در آمایش سرزمین همه ابعاد در 
نظر گرفته نشده است و بر این اساس دو تصمیم اشتباه گرفته شد که شامل ایجاد 
شبکه سراسری گاز و شبکه سراسری برق به صورت موازی بوده است و از انرژی های 
تجدیدپذیر اســتفاده نکرده ایم.کریمی گفت با این تصمیم ها اکنون با رشد مصرف 
انرژی روبه رو هستیم که هرچقدر تولید را افزایش دهیم، جوابگوی مصرف نخواهد 

بود، زیرا ارزش واقعی انرژی در کشور برای مصرف کنندگان مشخص نیست.

ترویج فرهنگ کرامت و نهادینه کردن آن امری مهم و قابل تامل است
معــاون توســعه مدیریت و منابــع اداره کل راهــداری و حمل و نقــل جاده ای 
اســتان مازنــدران برنامه های گرامیداشــت دهه کرامــت این اداره کل را تشــریح 
 نمــود و عنــوان کــرد : ترویج فرهنــگ کرامــت و نهادینه کردن آن امــری مهم و

 قابل تامل است.
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه وشهرســازی از مازندران ، اصغر میرایی محمدی 
عنوان کرد: دهه کرامت تداعی کننده فرهنگ عشــق و ایثار، مهر و وفاداری و خصال 
والای انسانی است و فرصت مناسبی برای شناخت خود واقعی انسان، تمرین بخشندگی 
و کمک به دیگران و همچنین یک فرصت فرهنگی برای معرفی راهبردهای ارزشمند 

سلامت اجتماعی ونظام تربیتی است.
وی خاطر نشــان کرد: ترویــج فرهنگ کرامت و نهادینه کــردن آن امری مهم و 
قابل تامل اســت، ارزش های نهفته در ســیره رفتاری و شــخصیت حضرت »فاطمه 

معصومه )س(« همچنین ســیره رفتــاری »امام رضا )ع(«  مقوله هایی هســتند که 
دهه کرامت آن را دنبال می کند، این رشــد چه در بعد فردی و چه در بعد اجتماعی 

نیازمند توجه و تدبر اســت، امری که در اســلام ناب محمدی نیز بر آن تاکید شده به 
عبارت دیگر خودســازی و پرورش کرامت انســانی به روحی متعالی نیاز دارد که تنها 
 با الگو برداری از این بزرگان به ســاختار فردی افراد بدل شــده کــه از آن با نام خود 

سازی نام برده می شود.
میرایی محمدی در ادامه به برنامه های این اداره کل هفته گرامیداشــت این دهه 
اشــاره و اظهار کرد: فضا ســازی تبلیغی در محیط اداره کل و ادارات تابعه، ارسال پیام 
هــای فرهنگی مرتبط با این ایام برای مخاطبان، درج پیام های فرهنگی بر روی نامه 
های اداری ، تجلیل از بانوان دختر ، برگزاری مسابقه فرهنگی، برگزاری مسابقه نقاشی ) 
ویژه فرزندان همکار ( ، برگزاری جشن تکلیف فرزندان همکاران، اجرای برنامه چاووش 
خوانی و پرچم گردانی امام رئوف و برپایی مراســم میلاد امام رضا )ع( از جمله برنامه 

های فرهنگی این اداره کل است.

مدیرکل آموزش و پرورش گلستان:

  پیام تبریک رئیس ســازمان مدیریت و 
برنامه ریزی استان گلستان به مناسبت روز 

ملی جمعیت

 سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان -  به گزارش 
پایگاه اطلاع رسانی سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
استان گلستان، به مناسبت روز ملی جمعیت پیامی 
از سوی عابدی، رئیس ســازمان مدیریت و برنامه 
ریز استان گلســتان صادر گردید. متن پیام بدین 

شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

سازمان مدیریت و برنامه ریزی، یک نقش هماهنگ 
کننده، برنامه ریز و گزارش گیر را دارد، باید با سایر 
دستگاه های اجرایی از جمله اموربانوان استانداری، 
تربیت بدنی، علوم پزشکی، بهزیستی، شهرداری و 
... در خصوص آمار و اقداماتی که سایر دستگاه ها 
در رابطه با جمعیت جوان و کهنسال انجام داده اند 

همکاری دوجانبه داشته باشد.
جمعیت، در شاخصه مهم و تأثیرگذار برنامه ریزی و 
توسعه پایدار و پاینده و مدرنیته نیروی انسانی، نقش 
بسزایی دارد، و اگر نیروی انسانی پویا، جوان و خلاق 
نداشته باشیم نمی توانیم هیچکدام از پارامترهای 
توسعه را اجرا کنیم؛ همچنین امروزه اقتدار کشور ما 
به لحاظ جوانی جمعیت است. بنابراین، در راستای 
سیاست هاي کلي برنامه هفتم از سوي مقام معظم 
رهبري ابلاغی ســال ۱۴0۱، تهیه ســند توسعه 
جمعیتی استان گلســتان باید در دستور کار این 

سازمان قرار گیرد. 
همچنین در بحث جمعیتی و فرزند آوری و تربیت 
فرزند صالح و سبک زندگی باید در فضای مجازی 
فرهنگ سازی شــود و به نظر می رسد رسیدگی 
به تمامی این مســائل بیش از هر چیــز نیازمند 
گفتگوی همدلانه ملی است. جامعه کنونی ایران، 
 در شــرایطی که با تحریم های ظالمانه دســت و

 پنجه نرم می کند، بیش از هر زمان نیازمند آگاهی 
و بصیرت است. 

روز ملی جمعیت فرصتی بــرای بازنگری و اتخاذ 
سیاســت  ها و برنامه  ها به منظــور تحقق اهداف 
پویایی، بالندگی و جوانی جمعیت کشور است و امید 
است با اتکال به قدرت الهی و با اجرای سیاست های 
کلی جمعیت و بهره گیری از تمام ظرفیت ها، در 
مســیر تحقق و ارتقای پویایی و جوانی جمعیت 

کشور ایران سربلند گردیم.
 قدرت اله عابدی 

رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی اســتان 
گلستان

  مدیرعامل شــرکت ملی حفاری ایران در 
حاشیه نمایشگاه بین المللی نفت اعلام کرد

پیوستن یک دکل سنگین خشکی جدید به 
ناوگان حفاری شرکت

مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران از پیوستن یک 
دکل سنگین خشکی جدید به ناوگان حفاری این 

شرکت تا دو ماه آینده خبر داد. 
حمید رضا گلپایگانی در حاشــیه کار بیســت و 
هفتمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش 
و پتروشیمی گفت: این دکل حفاری تولید داخل 
و هم اکنون در مجتمع تحقیقاتی شــهدای جهاد 
دانشگاهی در پارک علم و فناوری البرز در مراحل 

نهایی ساخت است. 
 وی افزود: برنامه های توســعه ای صنعت نفت در 
ارتباط با افزایش تولید نفــت و گاز، بر بکارگیری 
حداکثری ظرفیت ها و توان داخلی در زمینه تامین 
دســتگاه های حفاری و تجهیزات فنی تخصصی 
و پشتیبانی مهندســی تاکید دارد و شرکت ملی 
حفاری ایــران به عنوان بزرگترین شــرکت دکل 
دار و ارائــه دهنــده خدمات حفاری در کشــور و 
 منطقه و برخــوردار از تجهیزات و منابع انســانی

 مجرب در این راســتا نقش مهم و محوری عهده 
دار می باشد. 

گلپایگانی بــا بیان اینکه این شــرکت بیش از ۷0 
دســتکاه حفاری سبک، ســنگین و فوق سنگین 
خشــکی و دریایی در تملک دارد، روز آمد سازی، 
تعمیرات اساسی و نوسازی ناوگان و خرید دستگاه 
های حفاری خشکی و دریایی جدید را اولویت اول 
این مجموعه بزرگ صنعتی دانســت و اظهار کرد: 
بخش قابل توجهی از تجهیزات و متعلقات دستگاه 
حفاری ۷۳ فتح در کارگاه های جهاد دانشگاهی با 
همکاری متخصصان این شرکت ساخته شده است. 
ملــی  شــرکت   مدیرعامــل 
حفاری ایران با اشــاره به بازدید خــود و اعضای 
هیــات مدیره شــرکت از مراحل نهایی ســاخت 
این دستگاه حفاری و نشســت با مسئولان جهاد 
دانشگاهی گفت: ورود این دکل به ناوگان حفاری 
 شــرکت و بکارگیری آن نقش مهمی در شــتاب

 بخشــی به اجرای پروژه های حفاری صنعت نفت 
خواهد داشت.

معاون وزیر نفت با اشــاره به اینکه شرایط کشور به گونه ای است که دچار حوادث هستیم، گفت: 
به ویژه با توجه به خصوصی سازی پالایشگاه ها، باید توجه بیشتری به مسائل ایمنی و دقت در میدان 

عمل داشته باشیم.
وی تصریح کرد: شاخص ها را باید تدوین کنیم و برخی شاخص های قدیمی نیاز به بازنگری دارد 

تا عملکرد شرکت ها را پایش کنیم.
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران با بیان اینکه باید منابع را به روزرسانی 
کنیم، افزود: علاوه بر آنکه باید پیمانکاران ارزیابی شــوند، همچنین باید در حوزه تجهیزات و ادوات، 

به استاندارد روز مجهز باشیم.
وی با تاکید بر اینکه شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران یک شرکت توسعه ای 
است، ادامه داد: باید نگاه توسعه ای باشد و در حوزه طرح ها و پروژه ها با سازمان های مختلف از جمله 
محیط زیست همکاری داشته باشیم و برای حل چالش های شرکت های پالایشی و سایر شرکت های 

زیرمجموعه در کنارشان باشیم.
سالاری به افزایش مصرف سوخت در کشور اشاره کرد و گفت: باتوجه به رشد مصرف سوخت، شعاع 
حمل و نقل فرآورده های نفتی افزایش پیدا کرده که این موضوع علاوه بر لزوم توجه به استانداردها، 
نفرات و تجهیزات، نیازمند دقت در مسائل زیست محیطی است؛ همچنین توجه به سلامت همکاران، 

وضعیت بهداشت و غذا ضرورت دارد.
وی بــا تاکید بــر اینکه باید در طــرح ها و پروژه های صنعت پالایش، پیوســت های زیســت 
 محیطــی دیده شــود، ادامــه داد: نباید چالش زیســت محیطی در این صنعت تنها به ســوخت و 

کیفیت آن ختم شود.
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران تصریح کرد: موارد دیگری مانند 

بهینه سازی، آلایندگی و عوارض آلایندگی نیز باید مورد توجه باشد.
سالاری تاکید کرد: پدافند غیر عامل، تامین منابع مالی و مقاوم سازی باید مورد توجه قرار گیرد.

وی با اشــاره به اینکه موضوع پســماند یکی از چالش های کشور است، گفت: بازیافت کاتالیست، 
پســماند مخازن و لایروبی ها در همه انبارها وجود دارد و اگر بتوانیم روش نوین بازیافتی را در نظر 
بگیریم و در قالب شــرکت های دانش بنیان این مشکلات را حل کنیم، این چالش حل خواهد شد. 
در این زمینه باید شرکت های دانش بنیان برای حضور بلند مدت در این صنعت، مجوزهای محیط 

زیست را بگیرند و با متد روز بازیافت پسماند را انجام دهند.
معاون وزیر نفت با تاکید بر انجام اقدامات لازم مانند طرح کهاب، افزود: تاسیسات در صنعت پالایش 
و پخش حساس است و باید صیانت شود و در این زمینه تقویت پدافند غیر عامل و اقدامات سایبری 

برای مقابله با حملات احتمالی ضروری است.
وی بر لزوم تقویت توانمندی نیروهای انســانی در بخش های مختلف تاکید کرد و ادامه داد: باید 

از همه ظرفیت ها در حوزه آموزشی استفاده شود.
ســالاری با اشــاره به اینکه در موضوع ارزیابی و بازرسی سی ان جی مساله داریم، گفت: شرکت 
های صاحب صلاحیت نیاز به غربالگری دارند و کار میدان در این حوزه گسترده است. بنابراین باید 
از بروکراســی خارج شویم.وی به ضرورت مستند سازی حوادث گذشته در صنعت نفت اشاره کرد و 

افزود: این اقدام باعث پیشگیری از حوادث آینده خواهد شد.
به گفته مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران، جایگاه پالایش و پخش 

در وزارت نفت همواره رتبه عالی بوده که لازم است این جایگاه حفظ و ارتقاء یابد.
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وزیر علوم، تحقیقات و فناوری گفت: چتر حمایتی از دانشجویان نخبه کشور باهدف افزایش رفاه و رفع مشکلات مالی آنان به دستور رئیس جمهور گسترده تر می شود.
 محمدعلی زلفی گل روز سه شنبه در اختتامیه پانزدهمین جشنواره بین المللی »حرکت« که در بابلسر برگزار شد، افزود : دانشجویان سرآمد که در عرصه های مختلف فعال هستند باید از 
امتیازاتی برخوردار شوند.وی ادامه داد : با این کار بدنبال آن هستیم جریانی ایجاد شود تا پویایی علمی، سیاسی و اجتماعی در بین دانشجویان افزایش یابد.وزیر علوم در ادامه گفت : رفع ۱۰۰درصدی 
چالش های آموزش مهارتی را اجرایی می کنیم که این موضوع بخشی از ضرورت های آموزش عالی به شمار می رود.وی اضافه کرد: با تزریق فرهنگ کارآفرینی در بین دانشجویان، روزهای بدون 
دغدغه دانش آموختگان در بحث اشتغال را در سال های آینده شاهد خواهیم بود.زلفی گل با بیان این که، بدنبال آن هستیم تا دانش و علم سنجی را رواج دهیم، گفت: آموزش مهارت محور و 
اخلاق علمی باید روز به روز باید در دانشگاه های کشور افزایش یابد.وزیر علوم بر آشنایی دانشجویان با فنون  و تکنیک های تحقیقاتی تاکید کرد و افزود : از انجمن های علمی دانشجویی انتظار 

می رود تا در خصوص هوش مصنوعی بیشتر بپردازند و در این عرصه کار کنند.

چتر حمایتی از دانشجویان 
نخبه گسترده تر می شود

بررسی های انجام شده 
نشان داد علاوه بر اینکه 

میزان مراجعه شهروندان 
در دو ماه نخست سال جاری 

نسبت به همین بازه در 
سال قبل افزایش داشته، 

میزان گزارش های مردمی 
نیز در سال ۱۴۰۱ نسبت 

به سال قبل از آن افزایش 
چشمگیری داشته است.

توانمندسازی نوغانداران خراسان شمالی در 
سایه حمایت های کمیته امداد

ایران زمین  

مهدی جمشیدیان    |     پرورش کرم ابریشم )نوغانداری( یکی از زودبازده ترین شغل های پیرامون است که نهاد 
حمایتی کمیته امداد با دستگیری نیازمندان دیار قومیت ها توانسته است جانی دوباره به آنها دهد.

  ۱۰۰ هکتار از جنگل ها و مراتع شلالدون باشت 
دچارآتش سوزی شد

 فرماندار باشــت گفت: ۱۰۰ هکتار از جنگل 
ها و مراتع منطقه شــلالدون این شهرستان دچار 
آتش سوزی شــد.نادر گرامی افزود: آتش سوزی 
جنگل ها و مراتع شلالدون این شهرستان ظهر روز 
گذشته به دلیل نامعلومی شروع شده بود.وی بیان 
کرد: در ساعت اولیه تمام نیروهای منابع طبیعی، 
هلال احمر، نیروهای مردمــی، نیروی انتظامی، 
امام جمعه باشــت برای مهار آتش پای کار بودند.

گرامی ادامه داد: بر اثر وزش باد شدید آتش سوزی 
مراتع و جنگل های شلالدون از دامنه به ارتفاعات 
کشیده شــده بود که با تلاش بی وقفه در ساعت 
۱۹ روز گذشته مهار شد.وی ابراز کرد: بیش از ۵۰ 
نفر از نیروهای ســتاد بحران و طبیعت دوســتان 
باشتی برای مهار این آتش سوزی مشارکت کردند.

گرامی افزود: دلیل آتش سوزی منطقه گردشگری 
شلالدون مشخص نیست ولی احتمال می رود بر 
اثر بی احتیاطی رهگذران در این منطقه رخ داده 
باشد.وی با یادآوری پرپشت و خشک بودن مراتع و 
وزش باد ابراز کرد: کمترین بی احتیاطی مردم می 
تواند باعث بروز آتش سوزی شود.گرامی گفت: این 
روزها بی احتیاطی های گردشگران و جوامع محلی 
باعث بروز آتش سوزی های پیاپی می شود. شماره 
تلفن گویای ۱۵۰۴ آماده دریافت گزارش های مردم 

درباره آتش سوزی در عرصه های ملی است.

  آب سد گاران به تالاب زریبار رسید
 استانداری کردستان در اطلاعیه ای اعلام کرد: 
آب سد گاران مریوان به مقدار ۲۰۰ لیتر بر ثانیه به 
تالاب زریبار این شهر روانه شد تا کمکی به احیای 
این دریاچه باشد.به گزارش از پایگاه اطلاع رسانی 
استانداری کردستان، اسماعیل زارعی کوشا استاندار 
کردستان در جلسات مربوط به احیای تالاب زریوار، 
اقدامات انجام گرفته برای نجات بخشی این سرمایه 
خدادادی و بی نظیر را ناکافی دانســته و بر انجام 
کارهای اساسی و اثرگذار در این رابطه تاکید کرده 
بود.حالا بعد از گذشت کمتر از یکسال از تاکیدات 
و پیگیری های مستمر استاندار و با تلاش و همت 
شبانه روزی شرکت آب منطقه ای استان کردستان، 
مشاوران و پیمانکاران، تحویل آب از سد گاران و از 
محل تخصیص زیست محیطی جهت احیای دریاچه 

زریوار به میزان ۲۰۰ لیتر روانه شد.

پرورش کرم ابریشــم )نوغانداری( یکی از بهترین شــغل های جانبی شناخته شده در کشور است که آغاز و 
ادامه کار در آن با کمترین زمان و امکانات میسر بوده و تمام افراد خانواده می  توانند در کنار هم در این حرفه 

مشغول به کار شوند.
پرورش کرم ابریشم و تولید فرآورده های ابریشمی از جمله فعالیت های جانبی است که در کنار فعالیت های 
اصلی کشاورزان این دیار می تواند طی یک دوره کوتاه مدت )حدود ۴۰ روز( ضمن ایجاد انگیزه اقتصادی و به 

کارگیری بخشی از نیروی کار روستاها، درآمد مناسبی را برای روستانشینان این مرزو بوم فراهم کند.
کمیته امداد خراسان شمالی از این فرصت استفاده کرده است و حمایت های مالی خود را برای توانمندسازی 
قشر آغاز کرده است و با توزیع تخم نوغان و دستگاه ابریشم کشی گام بزرگی در توانمندی مددجویان برداشته است.

در مجموع اســتان خراســان شمالی با جمعیت یک میلیون نفری ۵۳ هزار و ۲۸۹ خانوار شامل ۱۰۶ هزار و 
۲۶۲ مددجو زیر پوشش خدمات حمایتی کمیته امداد امام خمینی )ره( قرار دارند و از این تعداد؛ ۵۰۰ خانوار 
در زمینه نوغانداری فعالیت می کنند و با حمایت این نهاد به طور حتم خودکفا شــده و یا امورات زندگی خود 

را در شرایط کنونی می گذرانند.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/03/03
شماره : 1409

  توزیع تخم نوغان در بین نوغانداران خراسان شمالي آغاز شد
در گذشــته پیله های ابریشــم با دستان توانمند زنان این منطقه رشــته و از آن در بافت فرش های منحصر به فرد با 
رنگ هایی زیبا اســتفاده می شــد ولی هم اکنون فرایند تولید ابریشم با خام فروشی پایان می گیرد به گونه ای که اندک 
شمار بانوان هنرمند ترکمن، برای خلق آثار زیبای خود، نخ های ابریشم را از استان های همجوار همچون خراسان رضوی 
تامین می کنند.مدیرکل کمیته امداد امام خیمنی)ره( خراسان شمالی در این خصوص گفت: ۵۰۰ جعبه تخم نوغان برای 

پرورش پیله تر کرم ابریشم بین مددجویان پنج شهرستان استان توزیع شد.
مجید الهی راد اظهار کرد: پیش بینی می شود با توزیع این میزان تخم نوغان مددجویان خراسان شمالی ۲۰ تنُ پیله 
تر تولید کنند.وی افزود: این تخم نوغان ها بین مددجویان مانه و ســملقان، راز و جرگلان، شــیروان، بجنورد و جاجرم 

توزیع شده است.
مدیرکل کمیته امداد امام خیمنی)ره( خراسان شمالی ادامه داد: خرید آنها نیز به صورت متمرکز از محل منابع امدادی 

انجام شده و هر جعبه دارای ۲۵ هزار تخم نوغان است.
الهی راد با اشاره به فعالیت ۵۰۰ خانوار زیرپوشش این نهاد حمایتی در زمینه نوغانداری، گفت: توزیع تخم نوغان در 
راستای ایجاد اشتغال و خودکفایی نوغانداران خراسان شمالی انجام می شود و سال گذشته نیز پیله های تر توسط شرکت 

صنعت آفرین کمیته امداد خرید تضمینی شد.

 توزیع ۱۵ دستگاه ابریشم کشی
سرمایه گذاری در این فعالیت در مقایسه با پاره ای از فعالیت های تولیدی، کمتر و بازگشت سرمایه در آن سریع تر است 
که گســترش این صنعت کمکی به افزایش درآمد خانوارها خواهد کرد که اینک در این اســتان بیش از ســه هزار خانوار 

مشغول فعالیت در صنعت نوغانداری هستند.
در کنار صنعت نوغانداری، ابریشم بافی به عنوان هنرصنعتی منحصربه فرد و بازارپسند مطرح است و با تولید نخ های 
ابریشمین زمینه ساز تولید دستبافته های سنتی و هنری در قالب فرش و تابلوفرش های دستباف ابریشمی می شود که 

در حقیقت همان ارزش افزوده و سودآورترین بخش در مرحله تولید ابریشم است.
معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد خراسان شمالی نیز در این خصوص اظهار کرد: دستگاه های تحویل شده هریک به 
ارزش ۱۳ میلیون تومان است که از این میزان ۱۰ میلیون تومان بلاعوض و سه میلیون تومان آن آورده اولیه متقاضی است.

نورمحمد جهانی افزود: در مجموع امسال چهار هزار و ۵۰۰ اصله نهال توت با همکاری جهاد کشاورزی بین نوغانداران 
استان به صورت رایگان توزیع شد.

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد خراسان شمالی از آغاز خرید پیله تر بالاتر از نرخ بازار از سوی شرکت آفرینان 
مهر کمیته امداد خبر داد و تصریح کرد: پارسال ۲۲ تنُ پیله تر به ارزش هفت میلیارد تومان از نوغانداران استان خریداری 
شد که این نوغان ها پس از خشک شدن در محل پیله خشک کنی روستای کلاته بهار برای ابریشم کشی به استان های 
دیگر ارســال شــد.وی خاطرنشان کرد: همچنین ۵۰۰ جعبه تخم نوغان و برگزاری کارگاه آموزشی ابریشم کشی صنعتی 

برای نوغانداران در راستای حمایت و خودکفایی آنها انجام شد.
جهانی تصریح کرد: امسال نیز پیش بینی می شود ۳۰ تنُ پیله تر بالاتر از قیمت بازار با حضور مدیر عامل شرکت صنعت 

آفرینان مهر امداد از نوغانداران استان خریداری شود.
وی افزود: در مجموع ۵۰۰ خانوار زیر پوشش این نهاد حمایتی در زمینه نوغانداری فعالیت می کنند.

 شرایط آب و هوایی و نیز استقبال و گرایش رو به افزون ساکنان شهرستان رازوجرگلان به پرورش کرم ابریشم به عنوان 
منبع درآمد باعث شده تا این منطقه به یکی از قطب های تولید محصولات باغی و توت نوغان تبدیل شود.

خراسان شمالی در تولید پیله تر کرم ابریشم در کشور رتبه چهارم و در بهره وری رتبه اول را دارد، میانگین تولید پیله 
تر ابریشم در کشور ۳۷.۶ کیلوگرم و استان ۴۳ کیلوگرم است.

نوغان، باغ های توت، کرم ابریشــم، پیله و بعد ناگهان چرخ نخ ریســی سنتی فرایندی است که از سال ها پیش مردمان 
منطقه مرزی جرگلان را از ابتدای اردیبهشت تا اواخر تابستان درگیر خود می کرد، اگرچه نخ ریسی سنتی مدت ها است 
که به خاطره ها پیوسته، ولی با واردات بی رویه نخ های ابریشم از کشورهای دیگر و اشباع شدن بازار ابریشم، بدون شک 

در آینده تنها تصویری محو از مناظر زیبای توتستان ها در یادها خواهد ماند.
نوغانداری یکی از صنعت های رایج در این شهرســتان مرزی و به گفته اهالی آن تنها دلخوشــی بیش از هزار خانوار 
جرگلانی برای کسب درآمد و عاملی برای رفع محرومیت از این منطقه کم برخوردار است که با کسب رتبه اول کشوری 

در کیفیت و میزان بهره وری پیله ابریشم، توانمندی خود را در این صنعت آبا و اجدادی به اثبات رسانده است.

زودتر با خبر شوید ...
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٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

مهدی شاه مهری 
سرپرست اداره ثبت اسناد واملاک منطقه یک گرگان
 از طرف غلامرضا قاسمی

سازمان ثبت اسناد واملاک کشور 
حوزه ثبت ملک منطقه یک گرگان 

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمان های 
فاقد سند رسمی برابر ماده 3 وماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف

برابر رای شماره 140260312001000541  هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
 1401114412001000570 کلاسه  بلامعارض  مالکانه  تصرفات  ثبتی 
تقاضای خانم عصمت اندی به شماره شناسنامه  34 و کدملی 2121271627 
صادره ازگرگان فرزند علی درششدانگ یک قطعه زمین که درآن احداث بنا 
شده است به مساحت452/3 مترمربع ازپلاک شماره 128- اصلی واقع در 
اراضی شرف باغ بخش2 حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت ازانتقال 
ازمالک رسمی احمد ویزواری به متقاضی دارد . لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در 2 نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود از این رو اشخاصی که 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض داشته باشند می توانند 
شماره  ذکر  با  را  خود  اعتراض  ماه   2 بمدت  آگهی  اولین  انتشار  ازتاریخ 
پرونده به این اداره تسلیم وپس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه ازتاریخ 
تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی ، دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی 

تقدیم نماید . م الف : 15478   
تاریخ انتشار نوبت اول  1402/02/18

تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/03/03 

مهدی شاه مهری 
سرپرست اداره ثبت اسناد واملاک منطقه یک گرگان
 از طرف غلامرضا قاسمی

سازمان ثبت اسناد واملاک کشور 
حوزه ثبت ملک منطقه یک گرگان 

 آگهی اختصاصی موضوع قانو تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمان های 
فاقد سند رسمی برابر ماده 3 وماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 

تکلیف  تعیین  قانون  رای شماره 140160312001009735 هیات موضوع  برابر 
وضعیت ثبتی اراضی وساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات 
مالکانه بلامعارض کلاسه 1401114412480000421تقاضای شرکت پخش هجرت 
به شماره شناسه ملی 10100418567 درششدانگ اعیانی یک باب انبار به انضمام 
سه ونیم دانگ مشاع ازششدانگ عرصه که مابقی آن وقف است به مساحت 3285 
مترمربع ازپلاک شماره 251  اصلی واقع دراراضی لمسک بخش 2 حوزه ثبت گرگان 
طبق رای صادره حکایت ازانتقال ازمالک رسمی علی اکبر عرب به متقاضی دارد . توضیحا 
: مطابق نامه به شماره 216886 مورخ 1401/12/09 مدیرجهاد کشاورزی گرگان 
باتوجه به مجوز تغییر کاربری اراضی زراعی و باغ ها مشمول عوارض ماده 2 قانون به 
شماره 99/12/25/1/810/077244 مورخ 1399/12/23 در راستای طرح اعلامی 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در2نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود ازاین رو 
اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض داشته باشند می توانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت2ماه اعتراض خود  را با ذکر شماره پرونده به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه ازتاریخ تسلیم اعتراض به مرجع 

ثبتی   دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم نماید . م الف : 15467
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/02/18
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/03/03

مهدی شاه مهری 
سرپرست اداره ثبت اسناد واملاک منطقه یک گرگان
 از طرف غلامرضا قاسمی

سازمان ثبت اسناد واملاک کشور 
حوزه ثبت ملک منطقه یک گرگان 

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمان های 
فاقد سند رسمی برابر ماده 3 وماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 

برابر رای شماره 140260312001000542  هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض کلاسه 1401114412001000568 
تقاضای خانم عصمت اندی به شماره شناسنامه  34 و کدملی 2121271627 
صادره ازگرگان فرزند علی درششدانگ یک قطعه زمین که درآن احداث 
بنا شده است به مساحت452/90 مترمربع ازپلاک شماره 128 - اصلی 
واقع دراراضی شرف باغ بخش 2 حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت 
منظور  به  لذا   . دارد  متقاضی  به  ویزواری  احمد  رسمی  ازمالک  ازانتقال 
اطلاع عموم مراتب در 2 نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود از این رو 
اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض داشته باشند 
می توانند ازتاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر 
شماره پرونده به این اداره تسلیم وپس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه 
ازتاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی ، دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح 

قضائی تقدیم نماید.  م الف : 15476
تاریخ انتشار نوبت اول  1402/02/18  

 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/03/03 

حمید شهدوست
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک اشتهارد

سازمان ثبت اسناد و املاک  کشور
حوزه ثبت ملک  اشتهارد  )آگهی تحدید حدود اختصاصی(

تکلیف  تعیین  قانون  و ۱۳   ۳ مواد  آگهی موضوع  انتشار  به  توجه  با 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی موضوع رای 
هیات   ۱40۱/۱0/28 مورخ   ۱40۱۶0۳۳۱0۱4000۵۳۷ شماره 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی اشتهارد در رابطه با تصرفات مالکانه و 
بلا معارض متقاضی شرکت تعاونی مرغ سپید اشتهارد بشماره ثبت 
2۹2 و شناسه ملی ۱0۱0028۱02۵ نسبت به قسمتی از ششدانگ 
یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن )بصورت مرغداری ( به مساحت 
شهر  در  واقع  اصلی   22۱ از  فرعی   ۹ پلاک  در  مربع  متر   ۳0000
اشتهارد جزء بخش مزارع حوزه ثبتی شهرستان اشتهارد مزرعه انجمن 
از ورثه مالک رسمی آقای غلامحسن واحدی موضوع  خریداری شده 
رای صدرالذکر حسب درخواست متقاضی و باستناد تبصره ذیل ماده 
۱۳ قانون مذکور در روز یکشنبه مورخ ۱402/0۳/28راس ساعت 
۱0:۳0 صبح در محل وقوع ملک شروع و بعمل خواهد آمد. بدینوسیله 
به اطلاع کلیه مالکین املاک مجاور می رساند که در روز و ساعت مقرر 
در این آگهی در محل وقوع ملک حاضر و چنانچه نسبت به حدود و 
حقوق ارتفاقی اعتراض دارند اعتراض خود و یا تصدیق مرجع قضائی 
مبنی بر طرح دعوی را از تاریخ تحدید حدود به مدت ۳0 روز کتباً به 
اداره ثبت اشتهارد تسلیم و رسید دریافت دارند معترضین مکلفند 
در اجرای ماده 8۶ آئین نامه قانون ثبت ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض به اداره ثبت دادخواست خود را به مراجع قضائی 
و  تسلیم  مذکور  ثبت  اداره  به  را  مربوطه  گواهی  و  تقدیم  ذیصلاح 
رسید دریافت دارند بدیهی است در غیر اینصورت حق واخواهی از 

آنان ساقط خواهد شد . ۵۱۳/ف
متقاضی ساعت ۹ صبح جهت تهیه وسیله ایاب و ذهاب کارشناسان 

به اداره مراجعه نماید.
تاریخ انتشار آگهی چهارشنبه مورخه ۱402/0۳/0۳

آگهی مناقصه
دانشگاه تهران  در نظر دارد خدمات  حجمی شامل انجام خدمات    پشتیبانی 

)2002093197000020(، خدمـات حمـل و نقـل)2002093197000019( و خدمـات  
امـور اداری )2002093197000018( خـود را به صـورت جداگانـه و از طریق مناقصات 
عمومی به  پیمانـکاران واجد شـرایط واگذار نماید. لـذا متقاضیان گرامـی می توانند 
حداکثر تـا تاریخ 6 ) ششـم خـرداد ماه( بـا مراجعه بـه سـامانه تـدارکات الکترونیکی 
دولت )شـماره فراخوان های صدرالاشـاره( نسـبت بـه دریافت اسـناد مناقصـه اقدام 

نمایند. شـماره تماس جهـت کسـب اطلاعـات  02161112441-02161112440

1- موضوع فراخوان: انجام عملیات حفاری و تزریق سد شهید سلیمانی )کوار(
2- محل اجراي پروژه: استان فارس، 15 کیلومتری شهرستان کوار 

 3- برآورد اولیه: یکصد و هشتاد میلیارد ریال بر اساس فهرست بهای سد سازی سال 1398 
4- مشاور طرح: شرکت مهندسین مشاور تماوان

5- داوطلبان می توانند جهت دریافت اسناد مناقصه با در دست داشتن معرفی نامه کتبی 
و به همراه داشتن یک حافظه همراه )Flash Memory( به آدرس زیر مراجعه و اسناد 

مناقصه را دریافت نمایند:

6- مهلت دریافت اسناد: از تاریخ 1402/03/06 الی 1402/03/16 از ساعت 9 الی 15 
به جز روزهای پنجشنبه و تعطیل 

7- مهلت تحویل اسناد: حداکثر تا ساعت 15 روز 1402/03/17
8- متقاضیان مي بایست مطابق آئین نامه تشخیص صلاحیت پیمانکاران داراي گواهینامه 

پایه 5 در رشته ابنیه یا آب از سازمان برنامه و بودجه کشور باشند.
9- داشتن گواهینامه ایمنی معتبر صادره از سوی وزارت کار و رفاه اجتماعی الزامی است. 

10- شرکت پیماب در رد یا قبول کلیه پیشنهادات مختار خواهد بود.
11- هزینه درج آگهي به عهده برنده مناقصه خواهد بود.

یا بی کیفی  آگهی فراخوان ارز
و مناقصه 

 شـرکت پیمـاب در نظـر دارد انجـام  عملیـات حفـاری و تزریق سـد 
شـهید سـلیمانی )کوار( را از طریـق  مناقصه عمومی یـک مرحله ای پس 

از ارزیابی کیفـی بـه پیمانکار  واجد شـرائط  واگـذار نماید.

تهران ، خیابان ولیعصر، جنب سینما آفریقا، کوچه شهید عتیقی نژاد 
شماره 20، دفتر امور قراردادها

نوبت اول
شرکت مهندسی توسعه سایپا

نوبت دوم مناقصه عمومی 
TEG 1402/280-79 شماره

شـرکت مهندسی توسعه سـایپا در نظر دارد نسـبت به اجرای عملیات 
حفـاری، لایروبـی و پاکسـازی کانال ها و شـبکه جمـع آوری فاضلاب 
شـرکت سـایپا و سـایت های تابعه، طبق اسـناد مناقصه اقـدام نماید.

لـذا از کلیـه پیمانـکاران دارای رزومـه کاری مرتبـط دعـوت می شـود جهت 
دریافت اسـناد مناقصه از روز شـنبه مورخ 1402/03/06 الی 1402/03/08 

به شـرکت مهندسـی توسـعه سـایپا واحد تامین و تجهیز مراجعه نمایند.
 نشـانی: کیلومتـر 19 جاده قدیـم کرج )فتح(، مجتمـع صنعتی تیبا

)کفش ملی سابق(، شرکت مهندسی توسعه سایپا )سیکو(
 جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره 17- 46073605 تماس حاصل فرمایید.

 )هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه خواهد بود.(

روابط عمومی شرکت مگاموتور

آگهی  مناقصه    02/05-2
ــر دارد  ــايپا در نظ ــل س ــس و اکس ــور، گيربک ــدی موت ــرکت تولي ش
ــزن   ــاخت مخ ــی س ــات اجراي ــی و عملي ــام طراح ــه انج ــبت ب نس
  M15 لوله کشــی و سيســتم گــردش بســته ضديــخ در ســالن

ــد.   ــدام نماي ــور  اق ــرکت مگاموت ش
ــایت ــه س ــد ب ــط، می توانن ــه کاری مرتب ــان دارای رزوم  متقاضی

 WWW.MEGAMOTOR.IR ، بخــش مناقصــه یــا مزایــده مراجعــه 
ــی  ــی داخل ــد بازرگان ــا واح ــتر ب ــات بیش ــت اطلاع ــت دریاف ــا جه ــوده و ی نم
ــاده  ــر18 ج ــح )کیلومت ــراه فت ــران، بزرگ ــه آدرس: ته ــور ب ــرکت مگاموت ش

ــد.  ــل نماین ــاس حاص ــن: 44922442 تم ــرج(  تلف ــم ک قدی
ضمنا هزینه چاپ آگهـی از برنده مناقصه اخذ می گردد.

روابط عمومی شرکت مگاموتور

آگهی  مناقصه    02/10
شـرکت توليدی موتور، گيربکس و اکسـل سـايپا در نظر دارد نسـبت به 
انتخـاب پيمانـکار جهت عمليـات اجرائـی لوله کشـی و نصـب کنتور 
گازبر روی لولـه اصلـی 6  اينچ خروجـی از ايسـتگاه 4 هزار مترمکعبی سـايت 
جنوبی شـرکت توليـدی موتـور، گيربکس و اکسـل سـايپا،  اقـدام نمايد.  
ــایت ــه س ــد ب ــط، می توانن ــه کاری مرتب ــان دارای رزوم  متقاضی

 WWW.MEGAMOTOR.IR ، بخــش مناقصــه یــا مزایــده مراجعــه 
ــی  ــی داخل ــد بازرگان ــا واح ــتر ب ــات بیش ــت اطلاع ــت دریاف ــا جه ــوده و ی نم
ــاده  ــر18 ج ــح )کیلومت ــراه فت ــران، بزرگ ــه آدرس: ته ــور ب ــرکت مگاموت ش

ــد.  ــل نماین ــاس حاص ــن: 44922442 تم ــرج(  تلف ــم ک قدی
ضمنا هزینه چاپ آگهـی از برنده مناقصه اخذ می گردد.

روابط عمومی شرکت مگاموتور

آگهی مناقصه   02/11
شـرکت توليدی موتـور، گيربکس و اکسـل سـايپا در نظر دارد نسـبت 
به انتخـاب پيمانـکار جهـت سـاخت و راه انـدازي ازن ژنراتـور جهت 
گندزدايـي و کاهش کلر مصرفي آب اسـتخر مجتمع ورزشـی شـرکت 

توليـدی موتـور، گيربکس و اکسـل سـايپا، اقـدام نمايد.  
ــایت ــه س ــد ب ــط، می توانن ــه کاری مرتب ــان دارای رزوم  متقاضی

 WWW.MEGAMOTOR.IR ، بخــش مناقصــه یــا مزایــده مراجعــه 
ــی  ــی داخل ــد بازرگان ــا واح ــتر ب ــات بیش ــت اطلاع ــت دریاف ــا جه ــوده و ی نم
ــاده  ــر18 ج ــح )کیلومت ــراه فت ــران، بزرگ ــه آدرس: ته ــور ب ــرکت مگاموت ش

ــد.  ــل نماین ــاس حاص ــن: 44922442 تم ــرج(  تلف ــم ک قدی
ضمنا هزینه چاپ آگهـی از برنده مناقصه اخذ می گردد.

آگهی مناقصه عمومیآگهی مناقصه عمومی
قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص(- موسسه نوین سازان  
 در نظر دارد در شــهر قزوین، طبق مشخصات مندرج 

در ذیل،مناقصه عمومی برگزار نماید.
 موضوع مناقصه: اجاره یک دستگاه جرثقیل 160 تن جهت کار 

در پروژه مهرگان قزوین 
لذا از تامین کنندگان واجدشرایط دعوت به عمل می آید جهت 
 اعلام آمادگی کتبی و دریافت اسناد مناقصه به آدرس کیلومتر 17
جاده مخصوص کرج، خیابان آذر 5،کارخانه شــهید ولیزاده 

موسسه نوین سازان مراجعه نمایند.
تلفن: 09126154404 )مهندس اسماعیلی(

 مهلت دریافت اسناد مناقصه تا 1402/03/07 است.
 ضمانت نامه جهت شرکت در مناقصه مبلغ 1,870,000,000 ریال می باشد.

 هزینه آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.

نوبت دوم
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پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس در مورد قهرمانی این فصل سرخپوشان و نظرش در مورد بهترین بازیکن پرسپولیس صحبت کرد.علی پروین در مورد قهرمانی پرسپولیس در 
فصل اخیر لیگ برتر فوتبال ایران گفت: معلوم بود که پرسپولیس قهرمان می شود. تیم یحیی کامل و بی نقص بود و از هفته دهم مشخص بود که قهرمان می شود. البته پرسپولیس 
امسال شرایط سختی داشت و حواشی هم به وجود آمد اما یحیی توانست خودش را جمع وجور کند.وی ادامه داد: سپاهان بودجه خوبی داشت و استقلال هم تیم بدی نبود. قهرمان 
نشدن استقلال و سپاهان چیزی از ارزش های آنها کم نمی کند ولی واقعا در کورس با پرسپولیس چند بازی کم آوردند. در کل امیدوارم که یحیی با پرسپولیس به قهرمانی در آسیا 
هم برسد تا یحیی رکوردی جاودانه بزند.پیشکسوت پرسپولیس در مورد شرایط مدیریتی این باشگاه و البته استقلال خاطرنشان کرد: باید به وضعیت مدیریت آنها سر و سامان بدهند. 
به نظرم حمید ســجادی به عنوان وزیر ورزش که خودش هم از جنس ورزش اســت باید دخالت کند و نباید اجازه بدهد غیر ورزشــی ها در ورزش و فوتبال دخالت کنند.پروین ادامه 

داد: به نظر من هر کدام از باشگاه ها را به مدت ۵ سال باید به یک شرکت واگذار کنند و اگر عملکرد این شرکت ها بد بود دو باشگاه را از این شرکت ها بگیرند.

 رمز قهرمانی پرسپولیس 
از زبان سلطان قرمزها

  دو رقیب الهلال برای جذب طارمی از 
نگاه سعودی اسپورت

روزنامه سعودی اسپورت از مارسی و سویا به 
عنوان دو رقیب الهلال برای جذب مهدی طارمی 
خبر داد.به نقل از سعودی اسپورت، باشگاه الهلال 
برای تقویت خط حمله خود روی مهدی طارمی 
دست گذاشته اســت.الهلال برای جذب طارمی 
پیشنهاد سه ساله و حقوق ۹ میلیون یورو در سال 
را به این بازیکن پیشنهاد داده است.اما الهلال تنها 
تیمی نیست که خواســتار جذب مهاجم ایرانی 
پورتو شده است. دو باشگاه سویا و مارسی هم به 
جــذب این بازیکن علاقه دارند و باید دید که در 
نهایت او در پورتو باقی می ماند یا این که راهی تیم 

دیگری می شود.
مهدی طارمی در آگوست ۲۰۲۰ با قراردادی ۴ 
ساله به پورتو پیوست و عملکرد بسیار خوبی در این 
تیم پرتغالی داشته است. او در دیدار اخیر تیمش 
چهار گل به ثمر رساند و با ۲۱ گل در صدر جدول 
بهترین گلزنان فصل جاری لیگ پرتغال قرار دارد. 

 ستاره استقلال از لیست بازی با نساجی 
خط خورد

برای مصاف استقلال -نساجی کوین یامگا با 
وجود ســفر به تهران در لیست آبی پوشان قرار 

نمی گیرد.
کوین یامگا که در بازی دربی مصدوم شد، بعد 
از تمرینات اختصاصی در زادگاهش )فرانسه( آماده 
بازی شــده و امروز در تمرین استقلال حاضر می 
شود. با این حال او برای بازی با نساجی در لیست 
تیمش قرار نمی گیرد و در صورت صعود استقلال 
بــه دیدار پایانی جام حذفی و صلاحدید ریکاردو 

ساپینتو در ترکیب تیم آبی قرار خواهد گرفت.
اســتقلال بیم این را داشت با مصدومیت رضا 
میرزایــی و صالح حردانی در بازی با نســاجی و 
احتمالا فینال بدون دفاع راست تخصصی به میدان 
برود اما صالح حردانی برای بازی با نساجی مشکلی 
ندارد و در صورت صعود استقلال به دیدار پایانی 
کوین یامگا هم آماده می شود که تیم استقلال را 
در بازی پایانی همراهی کند.مصدومیت کوین یامگا 
از ناحیه همسترینگ بوده و سفر او به تهران به این 
معنی است که پزشکان فرانسوی مجوز حضور او را 

در میدان صادر کرده اند. 

 دردسر جدید اســتقلال برای حضور 
در آسیا

در حالیکه مالکیت باشگاه استقلال را در اختیار 
وزارت اقتصاد قرار داده اند اما امروز اعلام شد این 
وزارتخانه صاحب صدرصد یک باشــگاه دیگر هم 
اســت.یکی از راهکارها برای رفع مشکل مالکیت 
مشترک دو باشگاه اســتقلال و پرسپولیس این 
بود که باشگاه استقلال در اختیار وزارت اقتصاد و 
دارایی و باشگاه پرسپولیس در اختیار وزارت ورزش 
و جوانان قرار بگیرد تا به این ترتیب یکی از بزرگ 
ترین مشکلات این دو باشگاه برای دریافت مجوز 
حرفه ای رفع شــود. این در حالی است که امروز 
کیوان بابادی مدیرعامل باشگاه استقلال خوزستان 
اعلام کرد اســتقلال خوزستان یک تیم صدرصد 
دولتی است که تمامی سهامش در اختیار وزارت 
اقتصاد است و اگر قرار بر تیمداری باشد حتما این 

تیم نباید در تهران حضور داشته باشد!
همین سخنان مدیرعامل باشگاه خوزستانی 
نشان می دهد که دردسری جدید برای سرخابی 
ها در راه داشــتن مالک مســتقل در راه اســت. 
بخصوص اینکه امروز عصر و بعد از مسابقات هفته 
ســی و چهارم لیگ یک احتمال دارد که باشگاه 
استقلال خوزستان به لیگ برتر صعود کند. آبی 
پوشان در صورت برد در بازی خانگی امشب مقابل 
آرمان گهر لیگ برتری خواهند شد و در آنصورت 
دیگر یک وزارتخانه نمی تواند دوتیم در لیگ برتر 
داشته باشد و آن هم دو تیم استقلال و استقلال 
خوزستان! البته گفته می شود مشکلات استقلال 
برای کسب مجوز حرفه ای به جز مالکیت مشترک، 

شامل مواردی دیگر هم می شود.
مالک باشگاه استقلال خوزستان بانک ملی است 
که صدرصد ســهام این باشگاه متعلق به وزارت 
اقتصاد است.پیش از این اعلام شده بود که باشگاه 
پرسپولیس در اختیار وزارت ورزش و جوانان است و 
باشگاه استقلال به وزارت اقتصاد واگذار شده است، 
هر چند در سایت کدال، همچنان وزارت ورزش و 

جوانان مالک مشترک این دو باشگاه است.

  نساجی حرفه ای شد
باشگاه نساجی درمورد تایید مجوز حرفه ای خود 

اطلاعیه ای صادر کرد.
هدایت ممبینی، دبیرکل فدراسیون فوتبال طی 
نامه ای با اعلام تبریک به باشگاه نساجی مازندران 
مبنی بر تایید عملکرد و مدارک باشگاه به منظور 
اخذ مجوز حرفه ای، عنوان کرد: مطابق آیین نامه 
مجوز باشــگاهی، این تصمیم به کنفدراســیون 
فوتبال آســیا اعلام خواهد شد.ضمن دستمریزاد 
به مسئولان باشگاه نساجی مازندران در امر تحقق 
این مهم، جا دارد اشاره داشته باشیم که روند رشد 
و تعالی باشــگاه نساجی بعد از ۵ فصل حضور در 
لیگ برتر، بسیار هدفمند و مدون طی شده است.و 
این مســئله شایستگی و اعتبار باشگاه نساجی را 
می رساند که در میان باقی باشگاه ها، نساجی جزو 
معدود باشگاه هایی است که موفق به اخذ این مجوز 

ارزشمند می شود.

 لیگ بیست و یکم با 
قهرمانی پرسپولیس به 

پایان رسید و نفت مسجد 
سلیمان و مس کرمان به 
لیگ یک سقوط کردند. 

اگر چه تا شروع فصل بعد 
فرصت زیادی باقی مانده 

اما در فوتبال نه چندان 
حرفه ای ایران معمولا 
انتخاب ها در روزهای 

پایانی مشخص می شود.
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سعید جمشیدیان    |    با اتمام لیگ بیست و یکم، قرارداد بسیاری از مربیان به پایان رسیده و برخی از باشگاه ها و مربیان هم به فکر قطع همکاری با 
زمینه سازی برای فصل بعد هستند و در نتیجه این معادلات، احتمالا روزهای پرترافیکی را روی نیمکت تیم ها شاهد خواهیم بود.

لیگ بیست و یکم با قهرمانی پرسپولیس به پایان رسید و نفت 
مسجد سلیمان و مس کرمان به لیگ یک سقوط کردند. اگر چه تا 
شروع فصل بعد فرصت زیادی باقی مانده اما در فوتبال نه چندان 
حرفه ای ایران معمولا انتخاب ها در روزهای پایانی مشخص می شود.

در همین رابطه به سرنوشت نیمکت های لیگ برتری و مربیانی 
که قراردادشان به پایان رسیده می پردازیم:

  پرسپولیس - گل محمدی
یحیی گل محمدی با قهرمانی لیگ برتر را به پایان برد. بعضی 
گمانه زنی ها از پیشنهاد گل گهر به وی خبر می دهد. با وجود اینکه 
گفته می شود در صورت ناکامی در این فصل، جدایی گل محمدی 
محتمل خواهد بود اما با رقم خوردن قهرمانی، حالا درویش و خود 
این مربی تاکید کرده اند که او یک ســال دیگر هم با سرخپوشان 
قرارداد دارد.  هواداران و بازیکنان پرســپولیس علاقه بسیار زیادی 

به ادامه همکاری گل محمدی در این تیم دارند.

  مس رفسنجان - ربیعی
قرارداد همکاری محمد ربیعی با نارنجی پوشان به پایان رسیده 
است. نتایج ربیعی مورد رضایت مدیران این باشگاه نیست و او به 
دلایل آنچه که عدم حمایت کامل و توقع غیرواقعی حس می کند، 
تمایلی برای ادامه همکاری با این تیم ندارد. ربیعی را باید جزو اولین 

جدا شده های نیمکت مربیان لیگ برتری دانست.

  پیکان - حسینی
اگر چه خودروسازان برای قهرمانی نمی جگند و نگاه بازیکن سازی 
و بقا در لیگ برتر را دارند، منتهی از کسب جایگاه بالاتر استقبال 
می کنند. مجتبی حسینی نتوانسته توقعات را در پیکان برآورده کند. 

او نیم نگاهی به قبول هدایت تیم امید داشت که این گزینه برای 
وی ممکن نشــد.ابراهیم شکوری قائم مقام پیکان روز گذشته در 
مصاحبه ای اعلام اولویت این باشگاه تمدید قرارداد با حسینی است.

  گل گهر سیرجان - الهویی
بعد از پایان همکاری امیر قلعه نویی با سیرجانی ها، این فرصت 
برای دستیار وی مطرح شد که خودش را در قامت مربی لیگ برتری 
نشان دهد اما نتایج برای الهویی خوب پیش نرفت و فیروزه ای پوشان 
کویر سیرجان بعد از شکست مقابل پرسپولیس رسما عذرخواهی 
کردند و برای فصل بعد وعده تیم بهتری دادند. با این اوصاف رسما 
می توان منتظر انتخاب سرمربی جدید بود.اولویت این باشگاه حضور 

مربی خارجی است.

  استقلال - ساپینتو
ســرمربی پرتغالی اولین فصل حضور خود در  ایران فعلا یک 
سوپرجام کسب کرده اما در لیگ برتر جام و بازی را به رقیب باخت. 
سرنوشت جام حذفی هم هنوز مشخص نیست. با اینکه بخش زیادی 
از هواداران تمایل به ادامه همکاری با  ساپینتو دارند اما او برای تمدید 
قرارداد مخالفان زیادی دارد. هنوز هم چانه زنی میان باشگاه و مربی 
پرتغالی ادامه دارد. باید دید دو طرف به توافق خواهند رسید؟ اما 
صحبت های ساپینتو بعد از بازی استقلال و تراکتور نشان از تمایل 
وی برای ادامه همکاری داشت. حجت کریمی )مدیرعامل استقلال( 

هم مذاکره با هر مربی دیگری را رد کرد.

  هوادار - الهامی
اگر چه تیم تهرانی بودجه آنچنانی ندارد، اما الهامی توانست نتیجه 
قابل قبولی با این تیم بگیرد. در جام حذفی هم هنوز شانس دارد. 
البته که پرســپولیس رقیب آسانی نیست اما در این جام کارهایی 

از سرمربی هوادار  سر زده که کمتر کسی انتظارش را داشته است. باید دید الهامی فصل آینده 
کدام تیم را انتخاب خواهد کرد. گمانه زنی هایی درباره بازگشت دوباره وی به نساجی وجود دارد.

  ملوان - زارع
مازیار زارع و پژمان نوری بعد از ســال ها دوباره ملوان را به ســطح اول فوتبال رساندند و در 
لیگ برتر هم ابقا شدند اما هر دو چهره از کم مهری مسئولان استانی و حمایت مالی از این تیم 
 ناراحت بودند. با این اوصاف بعد از اتمام لیگ اعلام کردند که از الین تیم رفتنی هســتند. هنوز

 این تیم شرایط روشنی ندارد. قبل از برگزاری بازی هفته پایانی ملوان در لیگ برتر مازیار زارع 
رسما اعلام کرد از این تیم شمالی جدا خواهد شد.

  ذوب آهن - تارتار
مهدی تارتار در فصل بیست و یکم تا آستانه برکناری پیش رفت اما به هر شکل تا پایان فصل 
در این تیم ماندگار شد. این سرمربی معتقد است لیست بازیکنان و شرایط دیگری در نظر داشته 
اما با توجه به بودجه ذوب آهن عملکردش متناسب بوده است. با این تفاسیر خروج تارتار و پایان 

همکاری وی با سبزپوشان را می توان گزینه ای محتمل دانست.

  سپاهان - مورایس
سپاهان فصل را با ژوزه مورایس پرتغالی شروع کرد. در ابتدا این مربی نتایج خوبی را کسب 
نکرد ولی در ادامه توانست در این تیم تفکرات خودش را پیاده کند و تیم همیشه مدعی اصفهانی 
تا روز آخر هم مدعی کسب عنوان قهرمانی بود اما با اختلاف یک امتیاز قهرمانی را به پرسپولیس 

واگذار کرد. مورایس فصل آینده هم با سپاهان قرارداد دارد و در این تیم ماندنی است.

  صنعت نفت آبادان - ویسی
عبدالله ویســی خیلی دیر و در فضای بسیار ناامید کننده ای به جمع زردپوشان رسید اما در 
نهایت موفق شد این تیم را به شکل معجزه آسایی در لیگ حفظ کند. ویسی که توانایی اش را به 
اثبات رسانده برای سال بعد بودجه و بازیکنان مناسب در حد تیم متوسط لیگ برتری می خواهد 
تا تیمش مانند سال گذشته فانوس به دست نباشد. در این میان طبیعتا او با حفظ نفت در لیگ 
برتر، برند خود را احیا کرد و بعد از چند ناکامی و حتی همکاری با تیم های لیگ یک، حالا می تواند 

دوباره در لیگ برتر باشد و چه بسا که تیم بهتری هم به او پیشنهاد همکاری بدهد.

  آلومینیوم اراک - رحمتی
تیم مهدی رحمتی در لیگ برتر عملکرد پرنوسانی داشت اما مطابق با بودجه این تیم در قامت 
تیم متوسط رو به بالا ظاهر شد. به عنوان مربی جوان عملکرد رحمتی قابل قبول بود. او برای فصل 

بعد به این باشگاه صنعتی برنامه ارائه کرده و احتمال تمدید قراردادش بالا است.

  شمس آذرقزوین - دقیقی
اگر چه این تیم قزوینی با سعید دقیقی به قهرمانی رسید اما سرمربی این تیم به احتمال زیاد 
مســیر جدایی در پیش بگیرد.چرا که معتقد اســت باید امکانات و بودجه لیگ برتری در اختیار 
شمس آذر باشد تا تیمش اصطلاحا آسانسوری نباشد و تمایل ندارد رزومه مربیگری اش خراب 
شود. اگر قزوینی ها تمایل به ماندن دقیقی داشته باشند، باید تن به شرایط او بدهند؛ به خصوص 

که دقیقی در چند روز اخیر گزینه سرمربی گری تیم ملی امید هم شده بود.

  نساجی - هرناندس
نساجی فصل را با حمید مطهری شروع کرد و در ابتدای راه هم نتایج خوبی را گرفت اما در 
ادامه در ۱۰ بازی متوالی نتوانست بردی را کسب کند و مالک باشگاه تصمیم گرفت این مربی 
را برکنار و کارلوس هرناندس اســپانیایی را جایگزین وی کند. هرناندس هم نتوانست با نساجی 
توفیقی بدست بیاورد و فقط یک برد مقابل پیکان در جام حذفی بدست اورد تا به احتمال فراوان 
پرونده این مربی هم برای فصل آینده روی نیمکت تیم مازنی بسته شود. ساکت الهامی جدی ترین 

گزینه برای حضور دوباره در این تیم است.

  تراکتور - خمس
پاکو خمس در میانه های فصل به تراکتور اضافه شد و شخصیت و شرایط خوبی برای پرشورها 
فراهم کرد. البته در بعضی هفته ها مانند بازی پایانی لیگ برتر شرایط این تیم چنگی به دل نمی زد. 
آنچه که مشخص است سرمربی اسپانیایی قصد دارد با شناخت خوبی که از لیگ برتر ایران کسب 

کرده به بازسازی تراکتور مطابق اندیشه های خود بپردازد و او در این تیم ماندنی است.

  فولاد خوزستان - منصوریان
جواد نکونام سرمربی ابتدای فصل قرمزپوشان اهوازی بود و با این تیم به مرحله یک چهارم 
نهایی لیگ قهرمانان هم رسید ولی شب قبل از بازی حساس مقابل الهلال عربستان به یک باره 
به تهران بازگشت تا ناراحتی مسئولان اهوازی را در پی داشته باشد. علیرضا منصوریان با انتخاب 
هیات مدیره فولاد به عنوان سرمربی جدید این باشگاه منصوب شد و توانست این تیم را در پایان 
مسابقات لیگ به جایگاه هفتم برساند. منصوریان یک فصل دیگر با فولاد قرارداد دارد و در این 

تیم ماندنی است؛ اگر چه روی سکوها صدای مخالفان منصوریان شنیده می شود.

  شانزدهمین تیم
هنوز تکلیف شانزدهمین تیم لیگ برتر مشخص نشده است. یک تیم از میان استقلال خوزستان، 

سایپا و فجرسپاسی خواهند بود.

کداممربیانوتیمهاازهمجدامیشوند؟کداممربیانوتیمهاازهمجدامیشوند؟

دلایل ناکامی استقلال در لیگ برتر فوتبال
استقلال در حالی در این فصل به رتبه سومی لیگ برتر رسید که فصل گذشته با 

فرهاد مجیدی بدون باخت قهرمان لیگ شده بود.
 استقلال فصل بیستم لیگ برتر را با قهرمانی پشت سر گذاشت. این قهرمانی بدون 
باخت و با رکورد شکنی شاگردان مجیدی همراه بود. اما وی مسیر جدایی و حضور در 
فوتبال امارات را پیش گرفت تا آبی پوشــان در فصل بیست و یکم وضعیت متفاوتی 
تجربه کنند.از آنجا که فرآیند انتخاب سرمربی استقلال طول کشید مدیران این تیم 
ترجیح دادند زمان را از دســت ندهند و بعضــی بازیکنان را برای تقویت تیم جذب 
کردند. همین موضوع پایه مشکلات بعدی برای استقلال شد و در مسیر ناکامی برای 
تکرار قهرمانی خودش را نشــان داد. برای مثال آمانوف که در تیم مجیدی بازی ساز 

قابل احترامی تلقی می شد در سیستم ساپینتو جایی نداشت.

  عدم شناخت ساپینتو
ریکاردو ســاپینتو وقتی به ایران آمد وارث تیم قهرمانی شد که شناخت زیادی از 
آن نداشــت. او تا بخواهد با لیگ ایران، مشــکلات و مسائلش آشنا شود زمان زیادی 
برد. همین مساله باعث شد در هفته اول مقابل سپاهان کارش را با شکست آغاز کند.

  محرومیت های مربی جنجالی
ســرمربی پرتغالی به دلیل اخلاقش بارها از سوی داوران جریمه شد. هر چند در 
پرتغال هم ســابقه چنین کارهایی داشت اما این موضوع برای مدعی عنوان قهرمانی 
فشــار رسانه ای و روانی را افزایش داد و بخش زیادی از توان این تیم را برای کنترل 

حواشی گرفت.

  تغییرات مدیریتی
اســتقلال در فصل بیست و یکم لیگ برتر با سه مدیر مختلف کار کرد. هر کدام 

این ها تیم و سبک مدیریتی خاص خود را داشتند. طبیعتا این موضوع هم روی روند 
تیم ســاپینتو بی تاثیر نبود. در حالی که فصل قبل ثبات بخش مدیریتی بیشــترین 
کمک را به تیم مجیدی داشت اما در مقاطعی حتی شایعه برکناری ساپینتو یا تلاش 

برای برکناری وی به گوش می رسید.

  بازنده بازی های بزرگ
تیمی که می خواهد قهرمان شود نباید شکست بخورد و در بازی های بزرگ اصلا نباید 
چنین اتفاقی بیفتد. این موضوع را مجیدی ثابت کرد اما ساپینتو با وجود تلاش زیاد، 
بازنده بازی های بزرگ بود. سپاهان )رفت و برگشت(، پرسپولیس، تراکتور و تساوی های 
عجیب مقابل صنعت نفت و نساجی که دست کمی از باخت نداشتند؛ این موضوع هم 

عاملی شد تا جام از آبی ها دور و دورتر شود.

  افت بازیکنان بزرگ بعد از اعلام لیست مسافران جام جهانی

در سال جام جهانی بازگشت لژیونرها به داخل کشور با انگیزه رسیدن به لیست تیم 
ملی موضوع عجیبی نیست اما لیست کی روش برای بعضی بازیکنان بزرگ استقلال 
جایی نداشــت؛ محمد محبی، مهدی قایدی، مهدی مهدی پور و جعفر ســلمانی از 
جمله این بازیکنان بودند. به اعتقاد ساپینتو بعضی بازیکنانش بعد جام جهانی از نظر 

روحی کمی افت کردند.

  انتظاراتی که برآورده نشد
عملکرد بعضی از بازیکنان استقلال در فصل بیست و یکم لیگ برتر بسیار کمتر از 
انتظارات بود. سجاد شهباززاده و سیاوش یزدانی از جمله این نفرات بودند. شهباززاده 

با چالش گلزنی روبرو شد و یزدانی ناچار به ترک تیم شد.
 مهاجم آبی پوشان با وجود عملکرد خوبی که در سپاهان داشت در استقلال ناچار 
شد حضورش در لیست مازاد را تکذیب کند. او عملا ذخیره مطهری، محبی، بابایی 

و رمضانی شد.
بهتاش فریبا، پیشکســوت اســتقلال درباره کسب عنوان سومی این تیم در لیگ 
برتر در گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: ابتدای فصل، تیم خوب بازی نمی کرد و خوب 
نتیجه نمی گرفت. همه ناراحت بودند و این طبیعی اســت. همان موقع هم گفتم که 

باید به مربی خارجی زمان داد. 
همانطور که به اســتراماچونی زمان دادند تا تیمش را پیدا کند. ساپینتو خودش 
بازیکنان را انتخاب نکرده بود و طبیعتا شــناخت نداشــت. ساپینتو توانست اختلاف 
۸ امتیازی را با صدر جدول جبران کند اما در ادامه مقابل پرســپولیس بدشــانس 
بــود و همین باعث شــد از صدر جدول دور شــود. به اعتقاد من قرارداد ســاپینتو 
را بایــد هرچه زودتر تمدید کننــد تا وی بتواند برنامه هایــش را برای فصل آینده 
 پیگیری کند.پیش بینی ام این اســت که ســاپینتو فصل آینده با اســتقلال مدعی 

قهرمانی خواهد بود.
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  پاسخ ویژه سرمربی سپاهان در مورد قهرمانیِ پرسپولیس
ژوزه مورایس شب گذشته به آرامی و با احترام در مورد قهرمانی پرسپولیس در این فصل لیگ برتر صحبت کرد.از همان روزهای ابتدایی حضور ژوزه مورایس در فوتبال ایران و توافق با باشگاه سپاهان بود که علاوه بر کارنامه درخشان و رزومه قابل احترام این سرمربی، 
رفتار و سبک صحبت کردن او نیز به شدت مورد توجه هواداران فوتبال قرار گرفت. ژوزه مورایس در نشست های خبری با آرامش و احترام کامل نسبت به خبرنگاران حضور یافته و از همان ابتدا تلاش کرد رابطه خوبی با ارکان مختلف فوتبال ایران برقرار دارد. مردی 
باتجربه با لبخندی همیشگی روی لب، طمانینه ای خاص در ادبیات و پاسخ هایی مفصل و اغلب توام با احترام و ادب نسبت به رقیب.این روند تا اواخر لیگ برتر ادامه داشت و علاوه بر سبک بازی هجومی و تماشایی سپاهان، این رفتار ژوزه مورایس تحسین اغلب هواداران 
فوتبال را برانگیخته بود. حتی او در بین طرفداران تیم های رقیب نیز به محبوبیت دست یافت و بیشتر اهالی فوتبال رویکرد مثبتی نسبت به حضور ژوزه مورایس در فوتبال ایران داشتند. اوج رفتار او اما بعد از برتری سپاهان در تهران مقابل پرسپولیس رقم خورد.برنج های 

خریداری شده در فروشگاه های زنجیره ای و شبکه های توزیع سراسری که در اختیار اعضای انجمن است، متناسب با قیمت روز و سود منطقی و تعیین شده از سوی نهاد ناظر بازار عرضه می کنند.
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 طلا روندهای قبلی را
 نفی می کند

دانشیار علوم و مهندســی کامپیوتر گرایش 
هوش مصنوعی دانشــگاه زنجان گفت: منظور 
از هــوش مصنوعــی در واقع ماشــینی اســت 
 که به گونه ای برنامه نویســی شــده که همانند 
انســان فکر کند و توانایی تقلید از رفتار انسان را 

داشته باشد.
محسن افشــارچی شامگاه روز گذشته )یکم 
خردادماه( در جمع دانشــجویان دانشگاه زنجان  
در سالن الغدیر دانشگاه زنجان با اشاره به عنوان 
ارائه خود یعنی یــک بینش نیمه فنی در مورد 
مدل های زبان )بزرگ( ماشین و ChatGPT، اظهار 
کرد: اســاس هوش مصنوعی آن است که هوش 
انسان و روش کار آن به گونه ای تعریف شود که یک 
ماشین بتواند آن را به راحتی اجرا کرده و وظایفی 
که بر آن محول می شود را، به درستی اجرا کند.

وی با بیان اینکه هــدف هوش مصنوعی در 
حقیقت بر سه پایه یادگیری، استدلال و ادراک 
استوار است، افزود: تاریخچه هوش مصنوعی به 
ســال های جنگ جهانی دوم و سال های ۱۹۵۰ 
بر می گردد. یک دانشــمند انگلیسی، به نام آلن 
تورینگ ماشینی را هوشمند می دانست که بدون 
اینکه به انسان حس صحبت با ماشین را بدهد، با 
او ارتباط برقرار کند و این مسئله پایه علم هوش 
مصنوعی شــده است، یعنی ساخت ماشینی که 

همانند انسان فکر، تصمیم گیری و عمل کند. 
افشارچی با اشاره به نقطه قوت هوش مصنوعی، 
ادامه داد: ماشین ها می توانند هوش را نشان دهند، 
اما لزوما ذهن، حالات ذهنی یا هوشیاری ندارند؛ 
ضعف Al )هوش مصنوعی( به استفاده از نرم افزار 
برای مطالعه یا انجام وظایف حل مسئله یا استدلال 
خاص گفته می شود که طیف کاملی از توانایی های 
شــناختی انســان را در بر نمی گیرد.  این استاد 
دانشگاه با بیان اینکه رفته رفته با پیشرفت فناوری 
و سایر سخت افزارهای مورد نیاز برای توسعه هوش 
مصنوعی، ابزار هوشمند و سرویس های هوشمندی 
به بازار عرضه شــدند کــه از هوش مصنوعی در 
بسیاری از فرآیندهای شــان استفاده می کردند، 
اضافه کرد: بسیاری از سرویس های معروفی همانند 
موتورهای جست وجو، ماهواره ها و غیره از هوش 

مصنوعی استفاده می کردند. 
وی با اشاره به شاخه های هوش مصنوعی اعم 
از سیستم خبره، رباتیک، یادگیری ماشین، شبکه 
عصبی، منطق فازی و پردازش زبان طبیعی، ابراز 
کرد: هوش مصنوعی یک علم بســیار گسترده و 
پیچیده اســت. هوش مصنوعی محدود، عمومی 
و ســوپر هوش مصنوعی وجــود دارد که هوش 
مصنوعی محدود )ضعیف( جایی است که ما در 
حال حاضــر در آن قرار داریم و هوش مصنوعی 
عمومی آینده ای اســت کــه می خواهیم به آن 
برسیم.عضو هیئت علمی دانشگاه زنجان در ادامه 
اذعان کرد: در یادگیری ماشین، فرآیند یادگیری 
با مشــاهدات یا داده ها آغاز می شود و سیستم از 
مثال ها، تجارب مستقیم و یا دستورالعمل ها و ... 
استفاده می کند تا به یک الگوی مشخص برسد و بر 
اساس آن الگو شروع به تصمیم گیری و حل مسئله 
کند. وی افزود: هدف اصلی یادگیری ماشین آن 
است که به کامپیوتر اجازه دهیم که بدون دخالت و 
کمک انسان به طور اتوماتیک یادگیری داشته باشد 
و بتواند بر اساس مشاهدات و داده ها رفتار خود را 
تنظیم کند.افشارچی با اشاره به هوش مصنوعی 
مولد مدل های انتشار، شبکه های متخاصم مولد و 
رمزگذارهای خودکار متغیر، تشریح کرد: در آینده، 
ماشین حجم کار بیشــتری از امور بشر را انجام  
می دهد اما باید به این نکته نیز توجه داشت که 
در ازای پیشرفت تکنولوژی، توان بشریت نیز بالا 
خواهد رفت.  دانشیار علوم و مهندسی کامپیوتر 
گرایش هوش مصنوعی دانشگاه زنجان در بخش 
دیگری از سخنان خود به یادگیری عمیق نیز اشاره 
کــرد و افزود: یادگیری عمیق، نوعی از یادگیری 
ماشین و هوش مصنوعی است که در واقع از روشی 
که ذهن انسان برای یادگیری موضوع خاصی به 

کار می گیرد، تقلید می کند.
 این نوع از یادگیری یکی از عناصر مهم در علم 
داده است که شامل آمار و مدل سازی پیش بینی 
است.  وی افزود: یادگیری عمیق در واقع همان 
یادگیری ماشین اســت؛ به گونه ای که در سطح 
کارهای پیچیده، نمایش یا انتزاع، عمل یادگیری 
را برای یک سیستم هوش مصنوعی انجام می دهد 
و به این صورت ماشین درک بهتری از واقعیت های 
وجودی پیدا کــرده و می تواند الگوهای مختلف 
را شناسایی کند. در ساده ترین سطح، یادگیری 
عمیق را می توان راهی برای خودکارسازی تجزیه 
و تحلیل پیش بینی ها دانست. افشارچی با اشاره 
به دسته خودآگاهی هوش مصنوعی و نقش این 
هوش در تفســیر داده ها، افزود: از کلان داده ها 
می توان برای استخراج اطلاعات مورد نیاز جهت 
تصمیم گیری های مهم استفاده کرد. با بهره گیری 
از هــوش مصنوعی در تفســیر کلان  داده ها به 
بسیاری از مفاهیم جدید می رسیم؛ چرا که حجم 
داده بسیار گسترده است و هر روز بر میزان این 

حجم افزوده می شود.  

هوش مصنوعی؛ مسیر 
توسعه، زنجیره ارزش و 

کاربردها در آینده

پویایی ارزهای کلیدی در 
برابر دلار

جدید چه به عنوان مؤلف و چه به عنوان مجری یک اثر 
هنری می شود بلکه به میزان بسیار زیادی سبب افزایش 
خلاقیت در او خواهد شــد چرا که یادگیری یک زبان 
فرآیندی پیچیده با ساختارها، قوانین و واژگان جدید 
اســت بنابراین مغزِ انسان در اثر این یادگیری نیازمند 
عملکرد بیشتر، درک و جذب الگوهای بیشتر و جدیدتری 
اســت که این امر از نظر من باعث افزایش خلاقیت و 
نوآوری می شــود.علاوه بر این یادگیری یک زبانِ دیگر 

به معنای ارتباط برقرار کردن با انسان های بیشتری است 
در نتیجه هنرمند توانایی برقراری ارتباط با هنرمندان 
دیگری در جهان را خواهد داشت.مورد بعدی یادگیری 
زبان جدید افزایش حافظه در هنرمند است. آشنایی با 
ساختارها، قوانین، واژگان جدید و به کارگیری آنها به 
منزله گسترش حافظه است چرا که حافظه شما در اثر 
این یادگیری اکنون اطلاعات بیشــتری دارد و به طور 

منظم این اطلاعات را به شما ارائه می دهد

»دریا یاسری« از بازیگران اهل مطالعه و مستعد نسل جوان 
تئاتر است که در ســال های اخیر، حضور مؤثری در حوزه ی 
بازیگری داشته. او در این یادداشت اختصاصی به اهمیت دانستن 
زبانی دیگر برای پرداخته است.یادگیری زبان جدید برای هنرمند 
نه تنها باعث به وجود آمدن فرصت های جدیدی برای خلقِ آثارِ 

بررسی رابطه ی دانستن زبان انگلیسی 
و حافظه ی هنرمند

دلار  52.100

یورو 57.600

پوند  66.250

درهم  14.250

لیر  2.660

سکه  تمام  32.120.000

سکه نیم  18.190.000

سکه ربع  12.100.000

سکه یک گرمی  6.900.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

بــا وجود عدم اطمینان در مورد ســقف بدهی، طلا 
در روزهای گذشــته نتوانست حمایت چندانی دریافت 
کند؛ و امروز نیز در مســیر معکوس بهبود نسبی خود 

کاهش یافت.
 به نقل از اینوســتینگ، قیمت طلا در روز سه شنبه 
در مسیر نفی بهبود کوتاه مدت خود قرار گرفت و کاهش 
یافت؛ هر اونس طلا با ۰.۱ درصد کاهش به ۱۹7۰ دلار 
و 4۵ سنت رسید، در حالی که معاملات آتی طلا با ۰.3 

درصد کاهش به ۱۹72.2۵ دلار در هر اونس رسید.
در حالی که بازارها بر سر مذاکرات پیرامون افزایش 
سقف هزینه های آمریکا متمرکز بودند، موضوع دیگری 
که تقاضــای پناهگاه امن را محدود کرد، نظرات مثبت 
قانونگذاران دموکرات و جمهوری خواه در مورد دستیابی 
به یک توافق بالقوه بود، چرا که کوین مک کارتی، رئیس 
مجلس نمایندگان آمریکا نکول بدهی این کشور را بعید 
دانست.با مرور نوسانات قیمت طلا می توان به وضوح دید 
که فلز زرد در هفته ی گذشته شاهد حمایت اندکی بود، 
چرا که عدم اطمینان در مورد سقف بدهی به بازارها نفوذ 
کرد، البته میزان بالای سود فلز زرد را از بالاترین رکوردی 

که اوایل ماه مه به آن رسید، پائین کشید.
سایر فلزات گرانبها نیز عقب نشینی کردند و معاملات 
آتی پلاتین و نقره در محدوده ی یکسان تا پایین، روند 
نزولی را پیمودند.و اما در میان فلزات صنعتی، قیمت های 
مس پس از گذر از کاهش های شدید در جلسات اخیر، به 
طور نسبی افزایش یافتند، البته این افزایش مس را در 
مسیر صعودی قرار نداد و این فلز به دلیل عدم اطمینان 
در مورد سقف بدهی و ترس از رکود جهانی در جلسات 
اخیر، نزدیک به پایین ترین سطح هفت ماهه معامله شد.

معاملات آتی مس با ۰.۱ درصد افزایش به 3.6822 
دلار در هر پوند رسید. گفتنی است که فلز سرخ پس از 
یک رشته قرائت ناامیدکننده ی اقتصادی از چین که در 
واقع حکایت از چشم انداز ضعیف تقاضا دارد، در ماه می 
بیش از ۵ درصد کاهش یافت.آنچه مسلم است ترس از 
کند شدن رشد اقتصادی در هفته های اخیر به قیمت های 
فلزات صنعتی ضربه زد، و البته این آمار ضعیف از سوی 

ایالات متحده و چین همچنان تداوم دارد.
از سوی دیگر، انعطاف پذیری دلار نیز بر قیمت های 
فلزات تأثیر گذاشــته است، ناگفته نماند که از آنجا که 
بازارها شرط می بندند که احتمالاً نرخ های بهره ی آمریکا 
برای مدت طولانی تری بالاتر باقی می مانند، در جلسات 

اخیر ارزش دلار تقویت شده است.
در کنار این  موارد، معاملات آتی صندوق فدرال رزرو 
حاکی از آن است که با وجود اینکه معامله گران احتمال 
توقف در چرخه ی افزایش نرخ فدرال رزرو در ماه ژوئن را 
در نظر دارند، اما علیرغم این تفکر، از انتظارات خود برای 
هر گونه کاهش نرخ در سال جاری صرفنظر می کنند. در 
این بین، فدرال رزرو تا حد زیادی هرگونه احتمال کاهش 

نرخ بهره در سال جاری را کم اهمیت جلوه داده است.
چشم انداز نرخ های بهره ی بالا در ایالات متحده برای 
دارایی های بدون بازده مانند فلزات حامل خبر بدی است، 
چرا که هزینه ی فرصت سرمایه گذاری در آنها را افزایش 
می دهــد. این موضوع، به خصوص با توجه به اینکه نرخ 
بهره ی ایالات متحده به شدت افزایش یافت، روند قیمت 

فلزات را تا سال 2۰22 تحت تاثیر قرار داد.
و اما در بخش داده ها، تمرکز این هفته اکنون بر روی 
شاخص های اقتصادی بیشتر ایالات متحده و همچنین 
صورتجلســه ی نشست ماه مه فدرال رزرو است که قرار 
اســت روز چهارشنبه برگزار شــود. بازارها مجدانه در 
جستجوی نشانه های دیگری هستند که حاکی از قصد 
و نیت فدرال رزرو برای توقف نرخ بهره در ماه ژوئن باشد. 

در بحبوحه ی عدم قطعیت پیرامون سقف بدهی، دلار 
آمریکا امروز در معاملات اولیه اروپا کاهش یافت. برخی از 
جفت ارزها همچون دلار/یوان و یورو/دلار افزایش یافتند.

 به نقل از اینوســتینگ، دلار آمریکا روز دوشنبه در 
معاملات اولیه ی اروپا در سایه ی ابهامات پیرامون مذاکرات 
ســقف بدهی ایالات متحده و پــس از اظهارنظرهای 

نادرست جروم پاول، رئیس فدرال رزرو، کاهش یافت.
در ســاعت ۰2:۵۵ به وقت شــرقی )۰6:۵۵ به وقت 
گرینویچ(، شاخص دلار که ارزش دلار را در برابر سبدی 
از شش ارز دیگر دنبال می کند، از سطح ۱۰3.63 هفته ی 
گذشــته، سطحی که آخرین بار در 2۰ مارس مشاهده 
شده بود، عقب نشــینی کرد و با ۰.۱ درصد کاهش، به 

۱۰3.۰2۰ رسید.

جدیدترین مدل بنتلی با نام کانتیننتال 
GT S معرفی شد

بنتلی در تاریخ ۱8 ژانویه ۱۹۱۹ توسط والتر اوون بنتلی 
تأســیس شد. وی طراحی و ساخت خودروهایی را برعهده 
داشت که شش بار مقام نخست را، در مسابقات اتومبیل رانی 
لمانز، در سال های ۱۹24، ۱۹27، ۱۹28، ۱۹2۹ و ۱۹3۰ 

به دست آوردند.

  پیدایش و تأسیس کمپانی بنتلی
در ســال ۱۹3۱ رولز-رویــس لیمیتد این شــرکت را 
خریــداری کرد و در پی فروش کارخانه اصلی بنتلی، تولید 
خودروهای آن، برای 2 ســال متوقف شــد. از سال ۱۹33 
تنها نام بنتلی در خودروهای اسپورت ســایلنت رولزرویس 
مورداستفاده قرار می گرفت. از ۱۹4۵ که کارخانه مستقر در 
شهر کرو، شرکت بنتلی بار دیگر راه اندازی شد، خودروهای 
تولیدشده توسط این شرکت، با نام تجاری رولزرویس بنتلی 
به بازار عرضه می گردید، تا این که در ســال ۱۹۹8 توسط 

گروه فولکس واگن خریداری شد.
پیش از تأسیس شرکت خودروسازی بنتلی، بیشتر شهرت 
والتر اوون بنتلی بنیان گذار بنتلی، به علت دامنه موتورهای 
چرخشی هواپیماهایی بود که در جنگ جهانی اول از آن ها 
استفاده می شد و معروف ترین مدل آن بنتلی بی آر۱ بود که 

در هواپیمای ساپ ویت کَمِل از آن استفاده می شد.

  نماد و لوگوی بنتلی
این شرکت در سال های اولیه به تولید هواپیما می پرداخت 
و در نشان تجاری شرکت بنتلی نیز از دو عدد بال استفاده 

شده که سمبل پرواز و برتری است. در بخش میانی این نماد، 
یک حرف B لاتین وجود دارد که مخفف واژه بنتلی است.

  لوگو بنتلی
بنتلی کانتیننتال GT S بر عملکرد رانندگی و زاویه دید 
تمرکز دارد. با توجه به پیشرفت های فراوان در طراحی بیرونی 
 S و بدنه، مشخصات داخلی و سیستم دینامیکی، مدل سری

بنتلی با تمرکز بر لذت رانندگی تولید شده است.
مالکان مدل های دو درب بنتلی مدت هاست از عملکرد 
 Continental GT Speed W12 فوق العاده موتور 6 لیتــری
 ،Continental GT V8 گرفتــه تا ضربان موتــور 4 لیتــری
قدردانی می کنند. با کانتیننتال GT S، مالکان می توانند به 
لطف مجموعه ای از ویژگی های طراحی و مهندسی متمرکز 
بر عملکرد، بر شخصیت اسپورت بنتلی کانتیننتال با موتور 4 

لیتری GT V8 تأکید کنند.

GT S موتور و قدرت اتومبیل بنتلی کانتیننتال  
بنتلی کانتیننتال GT S موتور 550 اسب بخار و 770 نیوتن 
متری 4 لیتری V8 را حفظ کرده که در بین مشــتریان در 
سرتاسر جهان محبوبیت فوق العاده ای دارد و تنها در زمان 
4 ثانیه از 0 به سرعت 100 کیلومتر در ساعت می رسد. برای 
مدل GT S، موتور با استاندارد یک اگزوز اسپرت تقویت شده 
است تا ضربان crossplane V8 را تقویت کند.موتور 4 لیتری 
V8 هیجان انگیز، با دور بالا و ســبک تر، به مدل های بنتلی 
کانتیننتال GT S شــخصیت و چابکی خاصی می بخشد، و 

این ویژگی توسط Bentley Dynamic Ride تقویت می شود.

  سیستم کنترل پایداری الکتریکی
سیستم کنترل پایداری فعال الکتریکی 48 ولتی پیشرفته 
که برای اولین بار توسط بنتلی پیشگام شد. با تولید ۱3۰۰ 
نیوتــن متــر در ۰.3 ثانیه، به طور فعــال نیروی پیچ ها را 
جبران می کنند تا چرخش بدنه در پیچ های ســخت را به 
حداقل برســانند، در حالی که با جدا کردن چرخ های چپ 
و راســت از یکدیگر، راحتی سواری را در سرعت های کروز 

بهبود می بخشند.

  اکسسوری و ترکیب رنگ بدنه و داخلی
علاوه بر این، جلوپنجره رادیاتور براق مشــکی، ظروف 
روشن مشکی و نشان S متمایز روی گلگیرهای جلو تأثیری 
چشمگیر می گذارند. چراغ های جلو و چراغ های عقب تیره 
هستند، در حالی که همه ظروف براق بیرونی با رنگ مشکی 

براق مشخص شده اند.

GT S فضای داخلی بنتلی کانتیننتال  
تنها نشان بال دار بنتلی و حروف آن با کروم روشن تکمیل 
شــده است. بال مشــکی براق بر روی ظاهر بیرونی تیره تر 
ســاخته شده است و بدون در نظر گرفتن انتخاب نامحدود 
رنگ های بیرونی که با آن ها جفت می شــود، و همچنین با 
دو رنگ داخلی که مختص مدل های S است، مدل GT S را 

خارق العاده می کند.

ذات الریه؟ بیماری مخوف ســال های دور. کسی چه می دانست، پدر ادبیات رمانتیک دنیا قرار 
است با ابتلا به این بیماری از دنیا برود. واقعیت این است که وقتی حرف از فرانسه می شود، بیشتر 

از شکل پرچم، یاد دو نماد می افتیم: »برج ایفل« و »ویکتور هوگو«.
اگر به این حرف تکیه کنیم که مراسم تشییع یک فرد نشان از محبوبیت او دارد، در اهمیت 
این نویسنده بزرگ؛ همین بس که در مراسم تشییع او دو میلیون نفر شرکت کرده اند و حالا اگر 
قرار باشد او را تنها با یک اثر بشناسیم، کافی است بنویسیم: بینوایان. در این لینک می توانید بیشتر 
از او بدانید. اما دقیقاً چنین روزی در ۱38 ســال پیش ویکتور هوگو درگذشــت و چند روز بعد با 

جمعیتی غرق در سکوت و اندوه به خاک سپرده شد.
ویکتور هوگو 22 می ۱88۵ از دنیا می رود. 3۱ می یک شب تمام پیکر این نویسنده ی بزرگ 
در زیر »طاق پیروزی« به نمایش گذاشــته می شــود.  اما در ایده ای منحصر به فرد، سال ۱۹۵۵ 
خاطراتی از تشــییع کنندگان جسد ویکتور هوگو ضبط می شود که خواندن یا شنیدن آن شاید 

برای شما هم هیجان انگیز باشد .
هفت نفر از آن دو میلیون نفر خاطره ی مرگ ویکتور هوگو را این گونه تعریف کرده اند.

  فرد اول
درشــکه را دیدم که بسیار ساده بود. چون آن طور که پدرم می گفت. »ویکتور هوگو« این طور 
خواسته بود که با درشکه مخصوص مستمندان تشییع شود. پنج ساله بودم و قد بلندی نداشتم. مثل 
همین الآن. پس بیشترین چیزی که یادم می آید دستپاچگی بود. شتاب زده بودم. زیر طاق سازه ی 
مشکی عظیمی بود که با ستاره های نقره ای تزیین شده بود. دعا کردم و برای مدت طولانی خیره 
شدم. احساس می کردم در برابر چیز معنادار و مهمی  ایستاده ام. پارچه بلند ابریشمی را که از طاق 
آویزان بود، خوب به خاطر می آورم و همین طور مشعل های گازی که پارچه ی سیاه پوشانده شده بودند.

  فرد دوم
آن روز من در سل میشل )بلوار( روی یک نیمکت  ایستاده بودم. تصویر درشکه فقیرانه که تابوت 
را حمل می کرد را به یاد می آورم. صحنه تأثیرگذاری بود. پشت تابوت ژرژ هوگو را دیدم. همان طور 
که پدربزرگش خواســته، الگوی همه ی بچه مدرسه ای های پاریس بود. چهره ی ژرژ و ژان هوگو 

)نوه های ویکتور هوگو( را یادم است. هنوز صورتش مقابل چشمان من است آقا.

  فرد سوم
در تمام مدرسه های شهر اعانه جمع شده بود. مدرسه ما هم تعطیل بود. حیرت انگیز بود. بعد 
از مدتی بعد رژه ای )غیر قابل تصوری( را به یاد می آورم که در نظر من شــاید یک ســاعت طول 
کشید. رژه ی حلقه های گل و درشکه ها. بعد از آن هرگز چنین مراسمی را ندیدم هرچند در مراسم 

تشییع زیادی شرکت کردم.

  فرد چهارم
من لحظه ای را به یاد می آورم که به خانواده ی ویکتور هوگو دســت می دادم. در زیر پرده های 
سیاه. شاید اولین باری بود که در مراسم تشییع شرکت می کردم. مردم همه گریه می کردند. من 

هم مثل آن ها گریه می کردم.

  فرد پنجم
می دیدم که مقامات و آدم های مهم می آیند. لباس های زرد و سیاه مقامات را می دیدم. تاج گلی 

بسیار بزرگی یادم مانده که از برزیل آمده بود.
حلقه ی گلی که از طرف مجموعه بهار فرستاده شده بود را یادم هست. حلقه ی گلی بزرگ که 

از گل های بنفشه که پرنده های کوچکی روی آن گذاشته بودند.
مصاحبه کننده: آیا همه مغازه ها از این دسته گل ها فرستاده بودند؟

همه ی مردم، همه مغازه ها. به نظرم بیشتر یک مراسم تبلیغ تجاری تبدیل شده بود.

  فرد ششم
من سیزده ساله بودم. یک نردبان گذاشتند و مرا از آن بالا بردند. از ساعت ۹ تا ۱ شمردم و سی 
و دو درشــکه رد شد. تشییع کنندگان واقعاً با شکوه بودند. آه و سکوت. ناگهان در سکوت مردی 
فریاد زد: چه کســی می خواهد بالا برود. هر جایگاه سیصد فرانک. درشکه )حامل تابوت( رسید. 
درشکه ی غیر قابل توصیفی بود. آن زمان هشت درجه اجتماعی برای خاکسپاری وجود داشت. آن 
درشکه مربوط به طبقه هشتم بود. یعنی فقیرترین طبقه ی اجتماعی. من با خودم گفتم: چطور 

توانسته اند جنازه را در چنین درشکه ای بگذارند؟
چهره ژرژ هوگو را یادم است که کلاهش را برداشته. پدرم می خواست که من آن مراسم را ببینم. 

کسانی که می خواستند می توانستند چند شاخه گل بیاورند.
آن موقع فکر کردم که به مردم سلام می دهد اما مردم می گفتید: نه. تو ندیدی. نو آفتاب زیاد 

بوده ژرژ داشته کلاهش را به سر می گذاشته.
به هر حال من فکر می کردم چرا اصلًا باید به مردم سلام بدهد، مگر رئیس جمهور است؟ هر 

چند می توانست در مراسم تشییع پدربزرگش رفتار محترمانه تری داشته باشد.

  خاطره تشییع پیکر ویکتور هوگو از زبان فرد هفتم
من در هتل ویکتور هوگو )محل اقامت( بودم. جایی که جنازه ی ویکتور هوگو هم بود. پدرم که 
من را بغل کرد تا بتوانم شاعر را ببینم که در تخت خوابش آرام خوابیده بود و ریش سفید زیبایی 
داشت. شب بعد، شب خداحافظی با »ویکتور هوگو« زیر طاق بود. چیزی که مرا تحت تأثیر قرار داد 
چون تا آن موقع نمایشی به این عظمت ندیده بودم. مشعل ها بود. مشعل هایی بزرگ با شعله های 

سبز که در چهار طرف طاق شب و روز روشن بود. همراه جمعیتی ساکت.
جمعیتِ بسیار بزرگ و محزون. من هم در اتاقی که جنازه بود متأثر شده و گریه ام گرفته بود. 
پدرم یکی از طرفداران جدی ویکتور هوگو بود. چهار برادر داشتم و تنها دختر خانواده بودم. حلقه های 
مروارید آنجا بود و حلقه های گل و دسته گل های گل »ایمورتل«. یکی از کارکنان سازمان شرکت 
مراســم برگزاری به من دســته گلی از گل ایمورتل زرد و بنفش داد. دسته گلی که محکم آن را 
می فشردم . پدرم خیلی غم و ناراحت بود. وقتی به خانه برگشتیم پدرم یک گلدان کوچک برداشت. 

گل را در گلدان و گلدان را در کتابخانه گذاشت و آن گل ها سال ها آنجا ماند.

ویکتورهوگو؛ از دسترنج خویش زیستن
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